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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Binnenlandse Aangelegenhe-
den, Huisvesting en Stedelijk Beleid besprak op 9,
16 en 22 november 2000 het ontwerp van decreet
houdende de algemene uitgavenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het jaar 2001. Het
ontwerp van decreet werd besproken samen met
de beleidsbrief Binnenlandse Aangelegenheden en
Stedenbeleid (Parl. St. Vl. Parl. 2000-2001, nr.
441/1) en de beleidsbrief Vlaams Woonbeleid (Parl.
St. Vl. Parl. 2000-2001, nr. 439/1). De bespreking
had betrekking op de bevoegdheden van de heer
Johan Sauwens, Vlaams minister van Binnenlandse
Aangelegenheden, Ambtenarenzaken en Sport.

DEEL 1 : BINNENLANDSE AANGELEGEN-
HEDEN EN STEDENBELEID

I. Inleidende uiteenzetting door de heer Johan
Sauwens, Vlaams minister van Binnenlandse
Aangelegenheden, Ambtenarenzaken en Sport

De minister laat een door de administratie Binnen-
landse Aangelegenheden opgemaakte brochure
‘Begroting 2001’ verspreiden, waarin de program-
ma’s 53.1 Regionale en Lokale Besturen en 53.2
Stedenbeleid en Sociaal Impulsfonds uitvoerig
worden toegelicht. De uiteenzetting over de begro-
ting wordt verstrekt aan de hand van een Power-
Point-presentatie.

1. Algemene situering

Met een aandeel van 63,2 miljard frank vormt de
begroting Binnenlandse Aangelegenheden één van
de belangrijkste pakketten in de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap. De totale begroting van de
Vlaamse Gemeenschap bedraagt 661 miljard frank.
Als men ook zou rekening houden met de financie-
ringsstromen vanuit andere departementen naar de
lokale besturen, gaat het om een bedrag van meer
dan 100 miljard frank dat jaarlijks vanuit de
Vlaamse Gemeenschap naar de lokale besturen
gaat.

Het programma 53.1 heeft als strategische doelstel-
ling de bestuurskracht en de bestuurskwaliteit van
de lokale besturen te optimaliseren, zodat die op
een efficiënte en democratische wijze hun taken
ten behoeve van de burger kunnen vervullen. Bud-
gettair vertaalt deze doelstelling zich in het bijzon-
der door het ondersteunen van het financiële
draagvlak van de gemeenten, de provincies en de

intercommunales door het gemeentefonds, het pro-
vinciefonds en het investeringsfonds.

Het programma 53.1 bevat voor het jaar 2001 18
basisallocaties voor een totaal bedrag van 55.430,6
miljoen frank.

De dotaties aan de verschillende fondsen (gemeen-
tefonds, investeringsfonds en provinciefonds) vor-
men daarbij het overgrote deel van het totale bud-
get van het programma 53.1. Zij nemen 98,8 % van
het totale programma in beslag.

Bij de opmaak van de begroting 2001 heeft de
Vlaamse regering beslist om 1 miljard frank van
het provinciefonds over te hevelen naar de ge-
meenten.

Het programma 53.2 wordt voor de begroting 2001
volledig hervormd. De Vlaamse regering heeft in
het regeerakkoord gekozen voor het ontwikkelen
van een duurzaam stedenbeleid. Het Sociaal Im-
pulsfonds was tot dusver het enige instrument voor
het voeren van een stedenbeleid. Daarnaast zal een
stadsvernieuwingsfonds worden opgericht met de
middelen die vrijkomen na de privatisering van de
GIMV (1 miljard frank). Het stadsvernieuwings-
fonds moet steden de mogelijkheid geven om nieu-
we stadsprojecten, infrastructuur, openbaar domein
en huisvesting te ontwikkelen via een publiek-pri-
vaat samenwerkingsverband. Het programma 53.2
voor 2001 bedraagt 7.738,5 miljoen frank.

Het totale bedrag voor de begroting Binnenlandse
Aangelegenheden bedraagt dus 63,2 miljard frank
of 9,6% van de Vlaamse begroting. Dit is aanzien-
lijk als men het vergelijkt met enkele andere secto-
ren :

– welzijn en gezondheid : 81,3 miljard frank
(12,3%) ;

– openbare werken en vervoer : 58,5 miljard frank
(8,9%) ;

– werkgelegenheid : 26,4 miljard frank (4%) ;

– onderwijs : 273 miljard frank (41,3%).

2. Fondsen als belangrijkste kredieten

Uit het budget blijkt een bijzonder sterke aandacht
voor de gemeenten. Daarvan nemen de fondsen en
in het bijzonder het gemeentefonds het overgrote
deel in.
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Gemeentefonds 45.763,7 miljoen
Provinciefonds 2.838,0 miljoen
Investeringsfonds 5.182,4 miljoen
Sociaal Impulsfonds 7.688,5 miljoen  

De minister blijft ervan overtuigd dat de fiscaliteit
de basis moet blijven van de gemeentelijke finan-
ciën. Het is goed dat de bestuurders tegenover de
burgers ook fiscaal verantwoordelijk zijn voor hun
bestuur en hen via eigen belastingen rechtstreeks
aanspreken.

3. Toelichting bij de kredieten

Gemeentefonds

Met een bedrag van bijna 46 miljard frank vormt
het gemeentefonds een wezenlijke ondersteuning
voor de gemeentelijke financiën. De huidige rege-
ring heeft met ingang van het jaar 2000 de vroegere
beperking van de indexering opgeheven. Het ge-
meentefonds groeit elk jaar volgens het indexcijfer
van de consumptieprijzen, verhoogd met één vier-
de van de nettorente (totale rente, verminderd met
de inflatie). De volledige toepassing van dit mecha-
nisme levert voor het gemeentefonds een verho-
ging op met 2,83% bij een inflatie van 2,26%. In
absolute cijfers betekent dit een aangroei van het
fonds met 1.258,4 miljoen frank.

Het gemeentefonds beoogt een fundamentele her-
verdeling van middelen onder de gemeenten om de
ongelijkheid van kansen en bestedingsbehoeften
op een objectieve wijze en in een redelijke mate te
corrigeren, zodat alle besturen hun basistaken kun-
nen vervullen. Deze herverdelingsfunctie is maat-
schappelijk belangrijk. Gemeenten moeten een
vermindering van middelen die zij uit het gemeen-
tefonds ontvangen nagenoeg automatisch compen-
seren door een hogere fiscaliteit. Belastingen en
gemeentefonds zijn bijna communicerende vaten.
Het gemeentefonds draagt bijgevolg in belangrijke
mate bij tot de nivellering van de fiscale aanslag-
voeten tussen de gemeenten.

Heroriëntering van het beleid

De Vlaamse regering is zich bewust van de bijzon-
der grote uitdagingen waarvoor de gemeenten
staan : de politiehervorming, de liberalisering van
de elektriciteitsmarkt, de pensioenen, de hervor-
ming van het gesco-stelsel, de fiscale hervorming,
de bijzondere aandacht voor de steden, de nood-

zaak om de bestuurskracht te vergroten onder
meer door het kunnen aantrekken van gekwalifi-
ceerd personeel.

Rekening houdend met deze bijzondere uitdagin-
gen en in de overtuiging dat de kwaliteit van de
overheid start bij de gemeenten als bestuur dat het
dichtst bij de burger staat, heeft de Vlaamse rege-
ring bij het opmaken van haar begroting beslist om
één miljard extra middelen aan de gemeenten toe
te kennen. De Vlaamse regering geeft zo een dui-
delijk signaal dat zij kiest voor sterke gemeenten
als basis van de democratie. De gemeenten zijn
haar preferentiële partners in het binnenlands be-
stuurlijk landschap.

Niettemin staan de gemeenten allerminst voor een
eenvoudige operatie. Zoals reeds afgesproken in
het Vlaams regeerakkoord, zal de regering werk
maken van de herziening van de verdelingscriteria
van het gemeentefonds. Het extra miljard dat aan
het gemeentefonds wordt toegevoegd, moet ook in
die context worden gezien.

De aanpassing van de verdelingscriteria van het ge-
meentefonds staat niet alleen. Het regeerakkoord
stelt ook de herziening van het Sociaal Impuls-
fonds (SIF) in het vooruitzicht. De huidige conve-
nanten lopen tot en met het jaar 2002. De regering
zal deze overeenkomsten onverkort nakomen. Een
herziening van het SIF zal pas effect hebben vanaf
2003. Maar het SIF zal logischerwijze aan bod
komen bij de discussie over de criteria van het ge-
meentefonds.

Het is bijgevolg duidelijk dat de Vlaamse regering
het geheel van de fondsen die zij aan de gemeenten
toekent, opnieuw wil evalueren. Ook het investe-
ringsfonds zal daarbij betrokken worden. Tot slot
moet ook rekening gehouden worden met de be-
slissing van de Vlaamse regering om één miljard
frank extra middelen te voorzien voor het stadsver-
nieuwingsfonds, dat kadert in het versterkte ste-
denbeleid. Dat extra miljard zal gefinancierd wor-
den via de opbrengst van de privatisering van de
GIMV. Ook dit gegeven speelt een rol bij de ko-
mende discussie over de financiering van de ge-
meenten. In het kader van het stadsvernieuwings-
fonds wordt er gedacht aan PPS-formules, waarbij
één miljard frank vanuit Vlaanderen, één miljard
frank vanuit de steden en gemeenten en twee mil-
jard frank vanuit de private sector kunnen worden
ingebracht.

De structurele verhoging met één miljard frank,
gekoppeld aan de decretaal bepaalde jaarlijkse
groei van het gemeentefonds en het instellen van
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een stadsvernieuwingsfonds, zorgen samen voor
een extra financiële impuls van zowat 15 miljard
frank tijdens de rest van de legislatuur.

Investeringsfonds

In de begroting 2001 is er 5.182,4 miljoen frank
voorzien voor het investeringsfonds. Dit betekent
een verhoging met 123 miljoen frank. De beste-
dingsgraad van het investeringsfonds bedraagt
86,2%.

Het investeringsfonds bundelt een groot deel van
de subsidies voor investeringen die de Vlaamse
overheid ter beschikking van de provincies en ge-
meenten stelt. Het blijft een belangrijke financie-
ringsbron voor de buitengewone uitgaven van de
lokale besturen.

De gemeenten en provincies beslissen autonoom
voor welke investeringen zij het investeringsfonds
wensen aan te wenden. Deze autonomie heeft als
resultaat dat de lokale besturen het investerings-
fonds in de eerste plaats gebruiken voor wegen- en
rioleringswerken.

Vormingsbeleid

De Vlaamse overheid wil investeren in de kwaliteit
van het bestuurlijk en administratief management.
In het voorjaar 2000, in de periode voorafgaand
aan de verkiezingen, hebben de administratie en de
VVSG op initiatief van de minister 15 reeksen van
telkens drie vormingsavonden ingericht om kandi-
daat-mandatarissen kennis te laten maken met be-
paalde aspecten van het gemeentelijk bestuur.
Meer dan 2200 geïnteresseerden namen eraan deel.

Momenteel is een nieuwe reeks cursussen gestart,
ditmaal gericht naar de werkelijk verkozenen. De
thema’s zijn de plaats van de gemeenten in het be-
stuurlijk landschap, de werking van de organen, het
statuut en de deontologie van de mandatarissen, de
financiën. Aan dit laatste thema werken de ontvan-
gers van de gemeenten mee als lesgevers.

De minister vindt deze inspanning noodzakelijk.
Vlaanderen heeft immers nood aan goed gevorm-
de mandatarissen. Als bestuurders met kennis van
zaken kunnen beslissen, is de basis gelegd voor een
kwaliteitsvol bestuur in de gemeenten. Dat moet
een permanente zorg zijn. Momenteel wordt een
initiatief voorbereid om vorming voor mandataris-
sen op een permanente wijze te kunnen aanbieden.

Kwaliteit van bestuur steunt echter op een samen-
werking tussen politiek en administratie. Leiding-
geven is ook voor de lokale topambtenaren een
permanente uitdaging, die nog onvoldoende struc-
tureel is ingebed. In de Vlaamse begroting 2001
zijn voor het eerst kredieten ingeschreven om in
samenwerking met universitaire centra manage-
mentvorming te kunnen aanbieden, die recht-
streeks gericht is op de lokale besturen. Deze ma-
nagementvorming zal opgebouwd worden in over-
leg met de lokale topambtenaren zelf.

Verhoging andere kredieten 

De kredieten voor werking en communicatie wor-
den opgetrokken tot 12 miljoen frank. Daarnaast
worden de kredieten voor studies gebracht op 13,5
miljoen frank. Dit alles betekent dat er méér moge-
lijkheden komen voor de Hoge Raad voor Binnen-
lands Bestuur (HRBB). Via de HRBB wordt een
visie ontwikkeld over de kerntaken van de ver-
schillende bestuursniveaus en over de verhouding
tussen gemeente en OCMW.

Eind 2000 loopt de studie van professor Bouckaert
af inzake de diversiteit van de subsidiestromen van
Vlaanderen naar de gemeenten. Het is de bedoe-
ling om op basis van die resultaten een kaderde-
creet voor te bereiden om meer uniformiteit te
brengen in de subsidiestromen. Dit is een engage-
ment dat volgt uit het pact met de gemeenten.

Daarnaast wil de minister in het voorjaar van 2001
een studie laten opstarten over het financieel be-
heer van de gemeenten. Het is de bedoeling een in-
strument te ontwikkelen waardoor het mogelijk
wordt de gevolgen van beleidsmaatregelen op de
lokale financiën op een wetenschappelijk verant-
woorde manier te kunnen inschatten. Dit instru-
ment zal vervolgens aan de lokale besturen worden
aangeboden.

Stedenbeleid

Het stadsvernieuwingsfonds wordt specifiek inge-
steld voor de realisatie van projecten in de grote
steden en de regionale centrumsteden. Het gaat
om ingrepen in het stadsbeeld die op vrij korte ter-
mijn een zichtbaar effect totstandbrengen op ver-
schillende terreinen zoals huisvesting, infrastruc-
tuur, openbaar domein. Voor de realisatie kiest de
Vlaamse regering voor een publiek-private samen-
werking. Dit initiatief zal worden uitgewerkt in
rechtstreeks overleg met de steden zelf. Het
Vlaams stedenbeleid richt zich specifiek op de
grote steden Antwerpen, Gent en Brussel en op de
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regionale centrumsteden met meer dan 50.000 in-
woners, aangevuld met Turnhout.

Naast het stadsvernieuwingsfonds wil de Vlaamse
regering in haar verschillende beleidssectoren een
horizontaal actieprogramma opzetten, gecoördi-
neerd door de minister bevoegd voor het Steden-
beleid. Het gaat bijvoorbeeld om economische pro-
jecten zoals het ontwikkelen van de handelsfunctie
(Mercuriusfonds), huisvesting, mobiliteit, werkwin-
kels, toerisme, cultuur in de Vlaamse steden.

Daarnaast wil de Vlaamse regering een weten-
schappelijk onderbouwde toekomstvisie ontwikke-
len rond de stedelijkheid en die vorm geven in een
"witboek" dat het toekomstig Vlaams stedenbeleid
in kaart brengt.

Vanaf 2001 zal de minister een jaarlijkse prijs "Vi-
tale Stad" instellen. Het project "Vitale Stad" is
een reeds opgestart samenwerkings- en overlegfo-
rum met Nederland teneinde wederzijdse ervarin-
gen uit te wisselen inzake stedenbeleid in Vlaande-
ren en Nederland.

Steden zullen hun kandidatuur kunnen stellen met
een concreet stadsvernieuwend project dat aansluit
op de principes van Vitale Stad. De indiening van
de kandidaturen gebeurt gelijktijdig in Vlaanderen
en in Nederland. Een "gemengde" Vlaams-Neder-
landse jury met ambtenaren, wetenschappers en
beleidsverantwoordelijken beoordeelt de kandida-
turen.

Om het stedenbeleid te ondersteunen, wordt een
communicatieplan uitgewerkt voor de volledige le-
gislatuur. Hierin zullen onder meer volgende ele-
menten aanwezig zijn :

– bekendmaking van het stedenbeleid van de
Vlaamse regering ;

– bekendmaking van originele en nieuwe stedelij-
ke projecten (economische dynamiek, leuke
woonomgeving, originele renovatie, aangenaam
en aangepast wonen voor ouderen, activiteiten
voor kinderen en jeugd, …) ;

– bekendmaking van de inspanningen van de
Vlaamse overheid via het SIF, het stadsvernieu-
wingsfonds en het actieprogramma inclusief ste-
denbeleid.

Specifieke subsidiëring 

Voor de bouw van openbare crematoria is 42,5 mil-
joen frank voorzien. De bouw en het opstarten van

een nieuw crematorium vraagt een grote investe-
ring. Een subsidie ten belope van 30 % kan dan
ook een belangrijke impuls zijn en verlaagt de fi-
nanciële inbreng van de deelnemende steden en
gemeenten.

In 2001 worden voor het crematorium te Aalst ont-
werpdossiers voor de afwerking en de technische
loten verwacht voor een bedrag van ongeveer 140
miljoen frank.

Voor de niet-monumentale kerken is 152,4 miljoen
frank voorzien. Het betreft hier subsidies voor wer-
ken aan het niet-beschermd patrimonium bestemd
voor de uitoefening van de erkende erediensten.

Voor de ontmoetingscentra van de verenigingen
van vrijzinnigen is 18,6 miljoen frank ingeschreven
in de begroting.

II. Bespreking Binnenlandse Aangelegenheden

Sensibiliseringscampagne n.a.v. de gemeenteraads-
verkiezingen

De heer Herman De Loor is verheugd over de in-
spanningen die er geleverd zijn om de publieke
opinie te sensibiliseren voor de gemeenteraadsver-
kiezingen van 8 oktober 2000. Enerzijds was er een
campagne om het grote publiek te stimuleren zich
kandidaat te stellen en anderzijds was er een cam-
pagne om dat publiek op te roepen een oordeel-
kundige, weloverwogen stem uit te brengen. De
spreker informeert naar de resultaten van die cam-
pagnes. Hebben er zich daardoor meer mensen
kandidaat gesteld ? Was de invloed te merken aan
de opkomst ? Heeft de kiezer een oordeelkundiger
stem uitgebracht ? De spreker heeft alvast de in-
druk dat er minder blanco en ongeldige stemmen
werden uitgebracht dan bij andere verkiezingen.

De minister antwoordt dat hij niet beschikt over
een wetenschappelijke evaluatie van de gevoerde
campagnes. Hij heeft wel de indruk dat er minder
blanco stemmen zijn uitgebracht en dat er in de
nieuwe schepencolleges iets meer kwaliteit aanwe-
zig is dan in de vorige. Het gaat hier eerder om een
aanvoelen dan om vaststaande gegevens. De minis-
ter is er wel van overtuigd dat de campagnes mee
hebben geholpen om het positief denken rond poli-
tiek engagement op lokaal vlak te stimuleren. De
aangeboden cursussen konden ook op veel belang-
stelling rekenen.
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De heer Jan Penris merkt op dat er in de beleids-
brief sprake is van een campagne in gespecialiseer-
de magazines om de burger aan te zetten actief
deel te nemen aan het politieke leven. Welke ma-
gazines worden hiermee bedoeld ? Is het niet zo
dat gespecialiseerde magazines eerder een beperkt
publiek bereiken ?

De minister verklaart dat de sensibiliseringscam-
pagnes naar aanleiding van de verkiezingen wer-
den gevoerd via de dagbladpers en de weekbladen.
Voor de Vlaamse Rand werd er wel gewerkt via
gespecialiseerde magazines zoals The Bulletin,
waarbij men zich richtte tot Europese stemgerech-
tigden.

Reorganisatie van het binnenlands bestuur – kernta-
kendebat – intercommunale samenwerking

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht merkt op dat
er zich in dat kader heel wat moeilijke dossiers
aandienen. Zij denkt hier bijvoorbeeld aan de ver-
deling van de taken tussen de gemeenten, de pro-
vincies en de Vlaamse overheid en de wijze waarop
de intergemeentelijke samenwerking zal worden
georganiseerd. De spreker pleit ervoor om over die
dossiers één globale beslissing te nemen. Als men
dossier per dossier zou beslissen, dreigt men im-
mers in een onoverzichtelijke situatie terecht te
komen.

Ook mevrouw Dominique Guns benadrukt dat het
aangekondigde decreet op de intergemeentelijke
samenwerking gekoppeld moet worden aan het
debat over de kerntaken van gemeenten, provin-
cies en Vlaamse overheid.

De heer Dirk De Cock vindt het heel belangrijk
dat de kerntaken van de verkozen besturen wor-
den afgebakend. Op die manier moet ook de onge-
rustheid die er nu op het werkveld bestaat, wegge-
nomen kunnen worden. Wat de intergemeentelijke
samenwerking betreft, dringt de spreker erop aan
dat die transparanter zou worden. In de beleids-
brief wordt een afbouw van de inbreng van private
partners in de intercommunales aangekondigd.
Hoe ziet de minister die afbouw concreet
gebeuren ?

De heer Francis Vermeiren vraagt of de minister
een timing kan geven wat het debat over de kern-
taken en de intergemeentelijke samenwerking be-
treft.

De heer Mark Van der Poorten verwijst naar het
aangekondigde ontwerp van decreet op de interge-
meentelijke samenwerking, dat de komende maan-

den in het Vlaams Parlement zal worden behan-
deld. Rekening houdend met de krachtlijnen daar-
over in de beleidsbrief belooft dit volgens de spre-
ker een boeiende discussie te worden.

Het is voor de minister duidelijk dat er geen decre-
tale initiatieven kunnen worden genomen over de
reorganisatie van het binnenlands bestuur zolang
er geen visie en strategie is over het volledige veld.
Men moet echter niet alles aan alles koppelen en
wachten tot alles in de kleinste details is geregeld
vooraleer bijvoorbeeld het debat over de interge-
meentelijke samenwerking op te starten. Het doel
waar men naartoe wil werken, moet echter wel dui-
delijk zijn.

De minister wijst erop dat naast de gemeente- en
provinciewet ook de regelgeving inzake de agglo-
meraties en federaties van gemeenten wordt gere-
gionaliseerd. Het betreft hier een tussenniveau
waaraan ook bepaalde taken kunnen worden opge-
dragen.

De eerste stap die de minister wil zetten is die rond
intergemeentelijke samenwerking. Het vooront-
werp van decreet bevindt zich momenteel bij de
Raad van State. Als dat advies is verkregen, zal het
ontwerp van decreet zo snel mogelijk bij het parle-
ment worden ingediend. Men streeft ernaar de
nieuwe gemeentebesturen een hele waaier aan sa-
menwerkingsmogelijkheden aan te bieden. De kos-
tendelende activiteiten die men zal kunnen opzet-
ten in het kader van die samenwerking betreffen
onder meer het gezamenlijk beheer van zwemba-
den, de programmatie van culturele centra, ge-
meentelijk personeel in de sectoren milieu, ruimte-
lijke ordening en verkeer, enzovoort. Om dit moge-
lijk te maken, is het niet nodig dat alle details van
het kerntakendebat worden ingevuld. Op de con-
crete inhoud van het ontwerp van decreet wil de
minister nu niet vooruitlopen. Het debat wordt
best gevoerd op basis van het ontwerp van decreet
zelf.

Controle op de beslissingen van gewestgrensover-
schrijdende intercommunales

Mevrouw Hilde De Lobel verwijst naar haar vraag
om uitleg over een mogelijke investering door de
intercommunale SPE in het failliete dagblad Le
Matin (Hand. Vl. Parl. 1999-2000, nr. C217-BIN19).
De minister antwoordde toen dat hij dat dossier
zou bespreken met de Waalse minister van Binnen-
landse Aangelegenheden. Kan de minister toelich-
ten hoe het toezicht gebeurt over intercommunales
die activiteiten in meerdere gewesten ontwik-
kelen ?
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De minister verklaart dat deze aangelegenheid nog
steeds geregeld wordt door de wet van 22 decem-
ber 1986 betreffende de intercommunales. Met be-
trekking tot het geciteerde dossier stelt er zich in-
derdaad een probleem. De minister heeft zijn
Waalse collega daarover aangeschreven maar heeft
geen reactie ontvangen. Hij neemt zich voor om in
het nieuwe decreet op de intergemeentelijke sa-
menwerking geen gewestgrensoverschrijdende in-
tercommunales meer toe te laten zonder de expli-
ciete toelating van de regering. Anders zou een
dergelijke intercommunale een manier kunnen
worden om het toezicht te omzeilen.

Versterking van de lokale democratie – statuut –
vorming

De heer Dirk Holemans vindt dit aspect erg be-
langrijk. Hij steunt eveneens de inspanningen die
er worden geleverd met het oog op de vorming van
gemeentemandatarissen. Hij dringt er verder op
aan dat, in afwachting van de regionalisering van
gemeente- en provinciewet, er reeds denkwerk
wordt verricht inzake een beter statuut voor en een
betere omkadering van de lokale mandatarissen.
Als men de lokale democratie wil versterken is het
nodig dat de lokale mandataris een goed kader
krijgt aangereikt om zijn lokaal engagement te re-
aliseren.

Ook de heer Mark Van der Poorten is verheugd dat
er meer kredieten worden voorzien voor vorming
en opleiding van lokale mandatarissen en ambte-
naren. Het managen van een gemeente is immers
een zaak die met de nodige kennis dient te gebeu-
ren. Opleidingen voor de mandatarissen zijn, zeker
nu binnenkort overal nieuwe lokale besturen geïn-
stalleerd worden, dan ook aangewezen. Gecombi-
neerd met de nieuwe mogelijkheid voor manage-
mentopleidingen voor de gemeentelijke topambte-
naren zou dit moeten leiden tot een gevoelige kwa-
liteitsverhoging van het lokale bestuur.

De spreker is van oordeel dat de mandatarissen
momenteel overstelpt worden met allerlei uitnodi-
gingen voor opleidingen, cursussen, seminaries en
dergelijke. Als de Vlaamse overheid dergelijke ini-
tiatieven steunt, zouden de organisatoren dit uit-
drukkelijk moeten vermelden.

Ook de heer Francis Vermeiren vindt dat er sprake
is van een wildgroei aan studiedagen en colloquia
georganiseerd door openbare besturen, universitei-
ten en private bureaus. Vaak gaat het om dezelfde
inhoud. Kan de minister een inspanning doen om,
tenminste voor wat de openbare sector betreft, die

wildgroei tegen te gaan ? Daardoor zouden de
middelen ook meer gebundeld kunnen worden.

De minister kondigt aan dat op basis van de huidi-
ge wettelijke regeling vanaf 1 januari 2001 presen-
tiegelden zullen worden toegestaan tot 6000 frank
per zitting. De gemeenteraden zullen het bedrag
van de presentiegelden kunnen vaststellen. Op en-
kele jaren tijd evolueert men daarmee naar een
verviervoudiging van de toegelaten maxima. Een
verdere verhoging lijkt de minister nu niet oppor-
tuun.

Wat het vormingsaanbod betreft, stelt de minister
dat meer dan 1700 verkozenen zich hebben inge-
schreven voor de nieuwe cursussen. Van die 1700
zijn er 75% nieuwe verkozenen. Door dat succes
moeten bijna alle cursussen worden ontdubbeld.
De minister is zich bewust van het overaanbod aan
cursussen, maar stelt dat hij het vrije initiatief
moeilijk aan banden kan leggen. Er is inderdaad
een enorm aanbod dat bovendien vrij duur is en
dat niet altijd aan de behoeften beantwoordt. Men
kan bijvoorbeeld wel denken aan het toekennen
van een officieel label voor initiatieven die met
steun van de Vlaamse overheid worden opgezet.

Mevrouw Hilde De Lobel suggereert dat de vanuit
de VVSG georganiseerde vormingscursussen voor
gemeentemandatarissen ook eens in de steden zou-
den worden gehouden.

Gemeentelijke fondsen – Vlaams provinciefonds

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht vraagt welke
richting men wil uitgaan met de herziening van de
verdelingscriteria van de gemeentelijke fondsen.
De spreker suggereert dat men een inventaris zou
maken van de middelen die er vanuit diverse hoe-
ken naar de gemeenten gaan. Zou men die finan-
cieringsstromen niet beter in hun geheel bekijken
en vervolgens overgaan tot het opstellen van crite-
ria ?

Ook de heer Francis Vermeiren informeert naar de
visie van de minister over de herziening van de ver-
delingscriteria. Hij suggereert dat de verschillende
geldstromen naar de gemeenten zouden worden
gegroepeerd. Vervolgens kan men dan de gemeen-
ten op basis van objectieve criteria een dotatie toe-
kennen. Een dergelijke werkwijze zou voor de lo-
kale besturen veel gemakkelijker zijn.

De minister kan de suggestie van de heer Vermei-
ren over het groeperen van de geldstromen naar de
gemeenten bijtreden. Er is hier meer transparantie
en eenvormigheid nodig. Dat maakt het debat over
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de verdelingscriteria van het gemeentefonds des te
belangrijker.

De heer Herman De Loor vraagt eveneens naar de
intenties van de minister inzake de herziening van
de verdelingscriteria. Is het de bedoeling om het
advies van de Hoge Raad voor Binnenlands Be-
stuur daarover in te winnen ? De heer De Loor
verwijst verder naar het voorstel van de regering
om het Vlaams provinciefonds met 1 miljard frank
te verminderen. Hieraan is een verhoging met 1
miljard frank van het gemeentefonds gekoppeld.
De provincies zijn hierover bijzonder ongelukkig,
niet in het minst omdat zij daarover op geen enkele
wijze geconsulteerd werden. De gemeenten zijn ui-
teraard tevreden met de verhoging van het ge-
meentefonds, maar velen betreuren toch dat dit ten
nadele van het provinciefonds gebeurt.

De heer Mark Van der Poorten stelt vast dat het ge-
meentefonds zijn normale stijging kent. Dat is vol-
gens hem ook nodig gelet op de vele uitdagingen
die op de gemeenten afkomen. Eveneens positief is
dat er een aanvullende tegemoetkoming voor de
gemeenten voorzien wordt van 1 miljard frank.
Volgens welke criteria zullen deze bijkomende
middelen worden verdeeld ? Bij de voorstelling
van de septemberverklaring werd er gesproken
over een verhoging van het gemeentefonds met 1
miljard frank en dat na een eventuele wijziging van
de criteria. Nu gaat het blijkbaar om een andere
beleidspiste. Het extra miljard staat blijkbaar los
van het gemeentefonds. Wat zijn daar de redenen
voor ? Heeft de minister voor de aanvullende tege-
moetkoming voor de gemeenten geen geld los ge-
kregen binnen de regering en is hij daarom binnen
zijn eigen begroting – met name bij het provincie-
fonds – op zoek moeten gaan naar extra midde-
len ?

De heer Van der Poorten vraagt verduidelijking
over de herziening van de verdelingscriteria van de
fondsen. Zijn er verdelingscriteria die niet langer in
dezelfde mate moeten doorwegen, of zelfs hele-
maal dienen te verdwijnen ? Beseft de minister dat
hij hier raakt aan precaire evenwichten en dat dit
een zeer moeilijke oefening zal zijn ?

De spreker keurt de vermindering van het provin-
ciefonds met 1 miljard frank volledig af. Weliswaar
zullen de gemeenten het extra miljard goed kun-
nen gebruiken, maar het is verkeerd om de midde-
len daarvoor bij de provincies weg te halen. De re-
gering moet in dat verband andere wegen bewan-
delen. Zij moet ook rekening houden met de uitda-
gingen waar de provincies voor staan. Bovendien

moet men vermijden om twee bestuursniveaus
tegen elkaar uit te spelen.

De redenen die aangehaald worden om het provin-
ciefonds te verminderen, zijn volgens de heer Van
der Poorten niet correct. De regering verwees
onder meer naar de omvangrijke reserves van de
provincies, maar de hoorzitting die deze commissie
een paar weken geleden hield met de VVP heeft
dat verhaal over de reserves sterk genuanceerd.
Maar ook principieel kan het volgens de spreker
niet dat men stelt dat een bepaald bestuursniveau
over voldoende reserves beschikt en dus wel met
minder middelen verder zal kunnen. Men kan bij-
voorbeeld ook gemeenten vinden die er financieel
gunstig voor staan. Kan men dan stellen dat die
geen behoefte meer hebben aan hun aandeel uit
het gemeentefonds ?

De heer Francis Vermeiren gaat niet akkoord met
de stelling van de vorige spreker dat het ene be-
stuursniveau tegen het andere wordt uitgespeeld.
Het gemeentefonds groeit weliswaar aan met 1
miljard frank, maar die aangroei is toch relatief ge-
ring gelet op de opdrachten waar de steden en ge-
meenten voor staan. De kredieten zijn per definitie
beperkt en het moet mogelijk zijn om binnen de
eigen begroting tot een herschikking over te gaan.
De regeringsbeslissing om het provinciefonds af te
romen was onder meer gebaseerd op de veronder-
stelde aanwezigheid van omvangrijke reserves bij
de provincies. Tijdens de recente gedachtewisseling
met de VVP zijn de provinciale vertegenwoordi-
gers er niet in geslaagd om dat afdoende te weer-
leggen. Er werd de commissieleden een gedetail-
leerde nota over de reserves beloofd, maar ook
daarin kon geen klaarheid worden geboden.

De spreker wil zeker geen strijd zien ontstaan tus-
sen de gemeenten en de provincies. Evenmin wenst
hij de indruk te wekken dat de commissieleden
geen oog zouden hebben voor de noden van de
provincies. Alleszins mag de discussie niet gevoerd
worden zoals dat tijdens de recente gedachtewisse-
ling met de VVP gebeurde, toen de minister eigen-
lijk persoonlijk werd aangevallen. De heer Vermei-
ren wil het dossier van het provinciefonds opnieuw
in overweging nemen als er vanuit de provincies
duidelijke gegevens worden geleverd, zodat de
commissie met kennis van zaken een beslissing kan
nemen.

De heer Jan Penris verklaart dat zijn fractie geen
voorstander is van het provinciale bestuursniveau.
Hij heeft er dan ook geen probleem mee dat het
provinciefonds lichtjes afgeroomd wordt. Proble-
matisch is wel dat de provincies het verlies aan in-
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komens via een belastingverhoging willen afwente-
len op de burger. De provincies moeten dringend
de tering naar de nering zetten. Dat houdt ook in
dat de provincies afstand zouden doen van bepaal-
de bevoegdheidspakketten naar het Vlaamse of het
lokale niveau. Waarom moeten de provincies bij-
voorbeeld onderwijs organiseren ? Is de minister
bereid een dergelijke afstoting van bevoegdheden
te steunen ?

De minister wenst zich over de herzieningscriteria
van het gemeentefonds voorzichtig uit te laten. Hij
stelt dat het regeerakkoord ter zake een dubbel
signaal geeft. Enerzijds moet een antwoord gege-
ven worden op de problemen van de centrumste-
den en de grote steden. Anderzijds is de bestuurs-
kracht van de landelijke gemeenten een bijzonder
aandachtspunt. In de stad Antwerpen bijvoorbeeld
ziet de financiële situatie er niet al te rooskleurig
uit. En in een aantal landelijke regio’s is de belas-
tingdruk per inwoner enorm hoog (Meetjesland,
Westhoek). Het zal dus een zeer moeilijk debat
worden dat alleszins in 2001 moet gevoerd worden.

De minister verklaart dat in deze begroting het ge-
meentefonds met één miljard frank wordt ver-
hoogd. Dat bedrag zal pas effectief aan het ge-
meentefonds worden toegevoegd op het ogenblik
dat de beslissing is gevallen over de verdelingscri-
teria van het gemeentefonds. Op die manier wil
men beletten dat van dat extra miljard bijna 60%
naar de grote steden gaat. Enerzijds is in het re-
geerakkoord bepaald dat er moet worden gewerkt
aan de bestuurskracht van de landelijke gemeen-
ten. In die gemeenten is de fiscaliteit het hoogst.
Anderzijds is er de vraag naar een financiële ver-
sterking van de centrumsteden. Er zal hier dus een
evenwicht moeten worden gezocht.

Het is de bedoeling om de discussie over de verde-
lingscriteria van het gemeentefonds snel aan te vat-
ten. Op 14 december 2000 zal een werkgroep daar-
over voor het eerst van gedachten wisselen. Bij die
discussie zal ook de problematiek van het investe-
ringsfonds en het Sociaal Impulsfonds worden be-
trokken. Het decreet van 7 november 1990 tot vast-
stelling van de regelen inzake de verdeling van het
Vlaams Gemeentefonds zal alleszins worden her-
zien. De minister hoopt daaromtrent nog voor het
zomerreces 2001 een voorontwerp van decreet aan
de Vlaamse regering te kunnen voorleggen. In het
najaar van 2001 zou dan de bespreking in het par-
lement kunnen volgen.

Een van de fundamentele vragen die zich stelt, is of
men de gemeentelijke fiscaliteit nog verder uit el-
kaar kan laten groeien. In sommige gemeenten

wordt er 0% opcentiemen geheven op de perso-
nenbelasting en in andere 9%. In bepaalde ge-
meenten is er sprake van 400 opcentiemen op de
onroerende voorheffing en in andere 1600 à 1700
opcentiemen. Men zal dit debat op een afstandelij-
ke en onafhankelijke manier moeten kunnen voe-
ren. De minister verwacht die afstandelijkheid en
onafhankelijkheid ook van de Hoge Raad voor
Binnenlands Bestuur. Die Raad mag niet dezelfde
evolutie doormaken als de Havencommissie. Die
laatste had aanvankelijk een belangrijke inbreng in
het Vlaamse havenbeleid, maar nadien poogde
men iedere vraag naar meer middelen af te wente-
len op de Vlaamse begroting.

Bij de discussie over de verdelingscriteria van het
gemeentefonds zal ook de toekomstige bestem-
ming van de middelen uit het Sociaal Impulsfonds
(SIF) worden betrokken. Inzake het SIF wil de mi-
nister zo snel mogelijk een beslissing afdwingen
zodat de lokale besturen weten waar zij vanaf 2003
aan toe zijn. De steden en gemeenten kunnen dan
tijdig de nodige maatregelen nemen om bepaalde
programma’s die met SIF-gelden worden gefinan-
cierd af te bouwen en andere projecten in het
kader van een strategische visie verder uit te bou-
wen.

De minister stelt dat hij, gelet op de beperkte alge-
mene middelen, met betrekking tot het gemeente-
en provinciefonds een heroriëntering binnen de
eigen begroting Binnenlandse Aangelegenheden
heeft voorgesteld. Dat is door de voltallige Vlaam-
se regering aanvaard. In plaats van systematisch de
uitgaven te verhogen, had iedere minister de op-
dracht om binnen het eigen departement een her-
oriëntering van 25% te voorzien. In die optiek
heeft de minister voorgesteld om 1 miljard frank
over te hevelen van het provinciefonds naar het ge-
meentefonds. Dat voorstel is onder meer gebaseerd
op de vaststelling dat de provincies veel minder
nood hebben aan Vlaamse financiële ondersteu-
ning dan dat voor de steden en gemeenten het
geval is. De provincies beschikken ook over een
ruimere bestuurskracht en financiële mogelijkhe-
den.

De minister meldt dat de toestand van de gewone
dienst van de provinciale begroting op basis van de
rekeningen 1999 in 3 provincies gunstig is geëvolu-
eerd. In de provincie Antwerpen vertoont de reke-
ning 1999 een saldo dat bijna 200 miljoen frank
groter is dan in 1998. In Limburg en Vlaams-Bra-
bant is er een stijging met 500 miljoen frank. In
Oost-Vlaanderen is er een daling met 1,7 miljard
frank en in West-Vlaanderen met 755 miljoen
frank. Samengevat is er in iedere provincie een re-
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serve. Het gaat hierbij om het algemeen resultaat
van de gewone dienst plus het saldo van het gewo-
ne reservefonds, met bedragen variërend van 1 tot
1,9 miljard frank. In totaal zijn er in de Vlaamse
provincies 7,5 miljard frank aan reserves aanwezig.

Het aandeel van het provinciefonds in de totaliteit
van de provinciale ontvangsten bedraagt minder
dan 15%. De geraamde provinciale belastingsop-
brengsten per inwoner variëren tussen 2.222 en
2.748 frank. De provincies hebben dus wat de uit-
gaven betreft de mogelijkheid om de tering naar de
nering te zetten. De bestendige deputaties werden
op de hoogte gebracht van de te verwachten wijzi-
gingen aan het provinciefonds.

De minister merkt op dat de regering heel duide-
lijk gekozen heeft voor een partnerschap waarin
vooral de gemeenten centraal staan. Dat bestuurs-
niveau staat het dichtst bij de burger. Vlaanderen
heeft nood aan sterke gemeenten die dicht bij de
mensen staan en een eerstelijnsopvang kunnen
doen. Daarom wordt de nadruk gelegd op het ver-
sterken van het lokale niveau en zullen daar ook
de middelen op worden geconcentreerd. De verho-
ging van het gemeentefonds met 1 miljard frank is
daartoe een eerste stap. De provincies hebben ook
hun plaats in het binnenlands bestuur. Hun rol ligt
in de uitoefening van taken van bovenlokaal be-
lang. Daarnaast zijn zij goed geplaatst om de klei-
nere gemeenten te ondersteunen. De minister wil
met de provincies tot duidelijke afspraken komen
in verband met hun takenpakket. Sommige be-
voegdheden die de provincies momenteel uitvoe-
ren, kunnen zeker in vraag worden gesteld. Andere
taken van intermediaire aard, bijvoorbeeld taken
die nu door intercommunales worden uitgevoerd,
zouden aan de provincies kunnen worden toegewe-
zen, zodat die taken op een meer transparante en
democratische wijze zouden kunnen worden uitge-
oefend.

De minister wil op de discussie over de provinciale
taken niet vooruitlopen. Hij zal daarover gesprek-
ken hebben met provinciale afgevaardigden. Een
eerste afspraak met een aantal gedeputeerden
heeft plaats op 15 januari 2001. Hij hoopt dat die
gesprekken in een serene sfeer kunnen verlopen en
niet zullen getuigen van de agressiviteit waarmee
de Vereniging van de Vlaamse Provincies (VVP)
de minister persoonlijk aangevallen heeft. De VVP
zal zich moeten bezinnen over de wijze waarop zij
met Vlaanderen het gesprek aangaat, zoniet zal het
kerntakendebat plaatsvinden zonder hun inbreng.

De heren Herman De Loor en Francis Vermeiren
vragen om het meningsverschil met de VVP niet

ten top te drijven. Zij hopen dat de komende ge-
sprekken over de kerntaken in een positieve sfeer
kunnen verlopen.

Vorming van provinciale mandatarissen

De heer Herman De Loor verheugt zich over de
inspanning die er wordt gedaan inzake de vorming
van gemeentemandatarissen. Waarom wordt er
voor de provinciale mandatarissen geen gelijkaar-
dige inspanning geleverd ? Iedereen heeft immers
belang bij goed opgeleide mandatarissen, zowel ge-
meentelijke als provinciale.

Ook de heer Mark Van der Poorten vraagt waarom
er geen middelen worden uitgetrokken om ook
voor de provinciale mandatarissen specifieke oplei-
dingen te voorzien.

De minister verwijst naar het succes van de vor-
ming voor de gemeentelijke mandatarissen, het-
geen bewijst dat die aan een enorme behoefte vol-
doen. De provincies beschikken zelf over de nodi-
ge omkadering, infrastructuur en budgetten. Per
provincie gaat het bovendien slechts over een 90-
tal mandatarissen. De minister ziet niet in waarom
Vlaanderen moet instaan voor de vorming van pro-
vinciale mandatarissen op een ogenblik dat de pro-
vincies zelf een volledig instrumentarium aan logis-
tiek en mankracht ter beschikking hebben.

Studie over het financieel beheer in de gemeenten

De heer Mark Van der Poorten verwijst naar het
voornemen om een studie te starten met als bedoe-
ling een financieel model te ontwikkelen ten be-
hoeve van de gemeenten en de Vlaamse regering.
Aan de hand van dat model zou men dan de gevol-
gen van beleidsmaatregelen voor de lokale finan-
ciën kunnen inschatten. Begeeft men zich hiermee
niet op het terrein van de HRBB ? Is het de bedoe-
ling om met deze studie de werking van de HRBB
te versterken ?

Personeel – CAO

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht informeert
naar de stand van zaken inzake de aanpassing van
het statuut van gemeentelijke en provinciale amb-
tenaren. Mag er een nieuwe CAO worden ver-
wacht en in welke mate kunnen er in dat kader nog
suggesties worden gedaan ? Hoe ziet de minister
het personeelsbeleid bij de lokale en regionale be-
sturen evolueren ? Een leemte in het huidige sta-
tuut is volgens de spreker het aspect flexibiliteit. Er
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wordt te veel gewerkt via een piramidale opbouw.
Het statuut vormt nu een te star geheel dat niet
echt een soepel en efficiënt personeelsbeleid mo-
gelijk maakt. Het is bijvoorbeeld niet toegelaten
om het personeel ook financieel te waarderen in
functie van het werk dat men doet.

De heer Francis Vermeiren vraagt zich af hoe men
het probleem moet aanpakken dat gemeentebestu-
ren moeilijk nog voldoende bekwaam en gekwalifi-
ceerd personeel vinden. Op vacatures komt er nau-
welijks nog respons. Kunnen de gemeenten zich
binnen bepaalde voorwaarden behelpen met tijde-
lijk personeel ? Hoe staat de minister tegenover
het inschakelen van private bureaus om medewer-
kers van een bepaald niveau aan te trekken ? 

De minister verklaart dat de CAO-onderhandelin-
gen nog bezig zijn. Hij hoopt tegen het einde van
het jaar meer klaarheid te kunnen brengen. De mi-
nister wil streven naar legislatuurgebonden CAO’s.
Het inbouwen van meer flexibiliteit is absoluut
nodig.

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht stelt dat het
nu niet mogelijk is om bepaalde bekwame en goed-
werkende ambtenaren extra te belonen. Daaraan
zou moeten verholpen worden.

De minister verwijst in dat kader naar de zoge-
naamde krachtlijnen-Kelchtermans uit 1993. Daar-
in werd een substantiële verhoging van de weddes
van het gemeentelijk personeel afgesproken op
voorwaarde dat er geen andere geldelijke voorde-
len zouden worden toegekend. Daarom kon bij-
voorbeeld een hospitalisatieverzekering voor het
Antwerpse stadspersoneel of de kabinetsvergoe-
ding in de stad Gent niet worden goedgekeurd. De
toezichthoudende overheid zit hier een beetje ge-
vangen tussen enerzijds het principe van de ge-
meentelijke autonomie en anderzijds het uitoefe-
nen van controle om willekeurige toestanden te
vermijden.

De minister hoopt naar aanleiding van de lopende
onderhandelingen de gemeentebesturen iets meer
ruimte te kunnen geven om een aan de noden aan-
gepast beleid te kunnen voeren. De inzet is hier
hoe men een differentiatie inzake verloning kan
toelaten zonder dat de basiszekerheden van het
statuut worden aangetast. Het debat rond flexibili-
teit zal in grote mate gekoppeld worden aan het
debat over de vastheid van betrekking in de open-
bare dienst. In de Vlaamse administratie evolueert
men meer en meer naar een mandatensysteem met
functies die beperkt zijn in de tijd en met een pres-
tatie- en teamverloning. Dat zou men ook kunnen

invoeren op gemeentelijk niveau, weliswaar met
waarborgen dat bij het aantreden van een nieuw
schepencollege niet massaal mensen geliquideerd
worden.

Op termijn wil de minister streven naar één basis-
statuut voor alle ambtenaren. Daarbij zou een car-
rière bijvoorbeeld kunnen starten op gemeentelijk
niveau en zou men verder kunnen doorgroeien in
een intercommunale of in de administratie van de
Vlaamse Gemeenschap. De minister stelt dat men
momenteel het statuut van de Vlaamse ambtena-
ren sterk aan het vereenvoudigen is. Men beschikt
intussen over één statuut voor het personeel van
de 18 VOI’s. Naast het zogenaamde Stambesluit
zullen er specifieke regels per instelling kunnen
worden ingebouwd. Door een betere afstemming
van de verschillende CAO’s zou men dan kunnen
komen tot één basisstatuut voor het Vlaams over-
heidspersoneel.

De minister is er zich van bewust dat het gezien de
lage werkloosheid (6%) momenteel erg moeilijk is
om nog geschikte ambtenaren te vinden. In Neder-
land bevindt men zich met een werkloosheidsgraad
van 2,5% praktisch op het punt van volledige te-
werkstelling. Men zal daar door opleiding en moti-
vering een aantal moeilijker bereikbare groepen
moeten aanspreken. Ook wil men in Nederland
een aantal op vervroegd pensioen gestelde werkne-
mers opnieuw activeren. De minister is van oordeel
dat men gerichter zal moeten gaan werven. Hier-
voor kan een beroep worden gedaan op Jobpunt
Vlaanderen. De eerste ervaringen op dat vlak zijn
alvast bemoedigend. Het nadeel van een professio-
neel gerichte wervingscampagne is wel de hogere
kostprijs.

De heer Francis Vermeiren merkt op dat Jobpunt
Vlaanderen vooral nuttig is voor het werven van
hooggekwalificeerd personeel. Het gaat dan meest-
al om kaderpersoneel met een hoge wedde. In de
gemeenten bestaan die mogelijkheden doorgaans
niet. Daar stelt zich het probleem dat goede ambte-
naren die men alle kansen geeft om zich te ont-
plooien, worden weggelokt met betere loonsvoor-
waarden. Op die manier komt men terecht in een
vicieuze cirkel. Die zou doorbroken moeten wor-
den.

Volgens de minister bevindt men zich inzake ge-
meentelijk personeel in een overgangsfase. De ge-
meenten hebben in het verleden, toen de werkloos-
heid nog hoog was, veel inspanningen gedaan inza-
ke tewerkstellingsbeleid. De kwaliteit van de in-
stroom was toen niet de absolute prioriteit. Mo-
menteel zit men in de fase van de omschakeling
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van kwantiteit naar kwaliteit. Allicht zal men daar-
om iets beter moeten gaan verlonen. Maar de ver-
loning is niet allesbepalend voor het feit dat men-
sen zich kandidaat willen stellen bij een werkgever.
Ook andere elementen zijn van belang, zoals de
sfeer op het werk, de kwaliteit van het leidingge-
ven, de teamvorming. De gemeentebesturen zullen
dus ook meer aandacht moeten besteden aan
human resources, people management en de kwali-
teit van de werkomgeving. Dat zal nodig zijn om de
bekwame ambtenaren te kunnen behouden.

De heer Francis Vermeiren vraagt hoe de minister
staat tegenover het invullen van vacatures door tij-
delijke contracten.

De minister zou zich hier niet tegen verzetten in-
dien het om tijdelijke behoeften of projecten met
een duidelijk afgebakende opdracht gaat. Hij sluit
verder niet uit dat op termijn een kortstondige te-
werkstelling wordt toegelaten in een min of meer
regulier verband.

De heer Mark Van der Poorten stelt tevreden vast
dat de betrokkenheid van de lokale besturen bij de
CAO-onderhandelingen werd vergroot. Hij stelt als
principe dat werkgevers – in dit geval de gemeen-
tebesturen – mee aan tafel moeten zitten wanneer
er onderhandeld wordt over de CAO van het eigen
personeel. Kan de minister meer uitleg geven over
de lopende onderhandelingen ? De vakbonden eis-
ten een gelijkaardige loonsverhoging als bij de po-
litie. Is men op dat standpunt blijven staan ?

Om strategische redenen wil de minister liefst geen
publieke verklaringen afleggen over de lopende
onderhandelingen. Hij hoopt dat de vertegenwoor-
digers van steden en gemeenten mee een oplossing
kunnen helpen forceren, onder meer inzake de
vraag van de vertegenwoordigers van het perso-
neel naar een loonsverhoging.

Dexia

De heer Leo Peeters verwijst naar de Dexia-opera-
tie van vorig jaar, toen de gemeenten de mogelijk-
heid kregen een gedeelte van hun aandelen te
koop aan te bieden. Het was daarbij de bedoeling
om te werken in het kader van een meerjarenplan-
ning, zodat deze operatie zou kunnen voortgezet
worden. Nu de gemeentebesturen hun begroting
2001 moeten opmaken, is het van belang dat er
daarover duidelijkheid wordt gecreëerd. Nogal wat
gemeenten zijn vragende partij om in te spelen op
de mogelijkheid om een pakket van aandelen aan
te bieden op de markt vanaf 1 januari 2001. Welk
standpunt neemt de minister hierover in ? Wat zal

het standpunt zijn vanuit het toezicht ten aanzien
van die gemeenten die tot verkoop wensen over te
gaan ? Op welke manier moet dat desgevallend
worden verwerkt in de gemeentelijke begroting ?

De minister verklaart dat een verkoop van Dexia-
aandelen kan worden toegelaten en dat hiermee
kan worden rekening gehouden bij het opstellen
van de begroting 2001. Hij vraagt wel de nodige
voorzichtigheid bij het inschrijven van de raming
van de opbrengst in de begroting. Als men al een
koper heeft is er geen probleem. Is dat niet het
geval en wenst men toch tot verkoop over te gaan,
kan maximum een vierde van de geraamde op-
brengst in de begroting worden ingeschreven. De
waarde van het aandeel mag worden begroot op
80% van de beurskoers op het ogenblik van het in-
schrijven.

Op vraag van de minister verstrekt de heer Guido
Decoster, directeur-generaal van de administratie
Binnenlandse Aangelegenheden, bijkomende tech-
nische toelichting. Volgens het statuut van de Ge-
meentelijke Holding kan men zijn aandelen verko-
pen bij andere aandeelhouders. Wanneer men die
gevonden heeft, moet de verkoop wel voorgelegd
worden aan de raad van bestuur van de Gemeente-
lijke Holding. Een tweede mogelijkheid is te wer-
ken met een certificering. In ruil voor Dexia-aan-
delen geeft men certificaten uit die dan op de
markt kunnen worden aangeboden. De Gemeente-
lijke Holding zou daarvoor een interne markt orga-
niseren. Als die interne markt niet lukt, kan er een
verkoop op de beurs gebeuren. Men wil er wel
over waken dat het aandeel zijn waarde behoudt.
Vandaar werden een aantal voorwaarden opge-
steld. Men mag jaarlijks maximum een vierde van
de aandelen aanbieden ; er moet een bepaalde mi-
nimumkoers gegarandeerd zijn ; op één beursdag
mag slechts een bepaald aantal aandelen verhan-
deld worden. Het standpunt van de toezichthou-
dende overheid is dus dat men een verkoop van
aandelen kan begroten, maar wel met de nodige
voorzichtigheid als men nog over geen koper be-
schikt.

De heer Francis Vermeiren merkt op dat het be-
stuur dat wenst te kopen of te verkopen niet nood-
zakelijk een koper moet vinden bij andere bestu-
ren. Er wordt gewerkt volgens het principe van de
certificering, waarbij 20% van de aandelen door
certificering wordt vervangen. Indien men geen in-
terne koper heeft, zal de mogelijkheid geboden
worden om naar de beurs te gaan. Het verkopend
bestuur zal de vork kunnen bepalen. Stel dat het
aandeel vandaag 178 Euro waard is, dan kan het
verkopend bestuur de vork bepalen op bijvoor-
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beeld 175-180 Euro. Om met een verkoop rekening
te houden in de begroting moet er een principiële
beslissing zijn. De omstandigheden op de markt
om te kopen of te verkopen zijn volgens de spreker
momenteel goed. Er zullen zich dan ook geen pro-
blemen stellen voor gemeentebesturen die initia-
tieven willen nemen.

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht informeert
naar de wijze van boeking van de opbrengsten van
de verkoop van Dexia-aandelen in de gemeentelij-
ke begroting. Mag de meerwaarde die wordt gere-
aliseerd geboekt worden in de gewone dienst ?

De minister verklaart dit te zullen onderzoeken en
tijdig de nodige onderrichtingen aan de gemeente-
besturen te bezorgen.

Evolutie van de lokale financiën

De heer Mark Van der Poorten verwijst naar de in-
terpellatie van de heer Johan De Roo over het fi-
nancieel klimaat voor de gemeenten (Hand. Vl.
Parl. 2000-2001, C30-BIN3). De financiële situatie
van de gemeenten zal de komende jaren sterk
onder druk komen te staan. Een combinatie van
minder inkomsten en hogere uitgaven zullen heel
wat gemeenten in een moeilijke situatie brengen.
Het is aan de minister om de gemeenten hierbij zo-
veel mogelijk bij te staan. Of moeten de gemeenten
via eigen fiscale maatregelen zorgen dat de ge-
meentelijke begroting in evenwicht blijft ? Dat zou
alleszins in tegenstrijd zijn met het pleidooi dat
deze regering houdt voor belastingverlaging.

De heer Francis Vermeiren beaamt dat de lokale
besturen voor belangrijke financiële uitdagingen
staan. Men mag de problemen echter niet overdrij-
ven en men mag ze alleszins niet als alibi gebruiken
om de belastingen te verhogen. Geconfronteerd
met de financiële uitdagingen moeten de gemeen-
tebestuurders voldoende inventiviteit aan de dag
leggen om naar andere middelen te zoeken.

De heer Mark Van der Poorten ontkent dat hij een
alibi zoekt voor gemeentelijke belastingverhoging.
Men kan echter de uitdagingen die op de gemeen-
ten afkomen niet negeren. Bovendien pleit deze re-
gering voortdurend voor belastingverlagingen. De
spreker meent dat de gemeenten de tering naar de
nering zullen moeten zetten, maar dat zij ook steun
zullen moeten krijgen van de hogere overheden in-
gevolge de extra kosten die beslissingen van de re-
geringen voor de lokale besturen met zich mee zul-
len brengen.

De heer Dirk De Cock steunt de stelling van de
heer Vermeiren dat de (lokale en provinciale) be-
sturen voldoende creatief moeten zijn en eventueel
moeten zoeken naar herschikkingen binnen de be-
groting in plaats van hun toevlucht te zoeken tot
belastingverhogingen.

De minister betreurt dat de genomen beslissingen
inzake gemeente- en provinciefonds en het debat
over de verdelingscriteria van het gemeentefonds
door sommigen wordt geïnterpreteerd als een plei-
dooi van de minister voor belastingverhoging. Het
behoort precies tot de gemeentelijke autonomie
om te beslissen op welke wijze men de tering naar
de nering zal zetten. Gemeenten en provincies
moeten hierin hun eigen verantwoordelijkheid op-
nemen.

Gevolgen van de politiehervorming

De heer Leo Peeters heeft een aantal vragen bij de
gevolgen voor de gemeenten van de nakende poli-
tiehervorming. Het gaat hier weliswaar om een fe-
deraal dossier, maar de Vlaamse minister van Bin-
nenlandse Aangelegenheden kan toch een rol spe-
len vanuit zijn toezichthoudende functie. Volgens
de spreker is men bij de rijkswacht goed georgani-
seerd om het dossier eenduidig te benaderen. Dat
is veel minder het geval vanuit de lokale besturen.
Een groot probleem hierbij is dat de burgemees-
ters over zeer weinig informatie beschikken. Kan
de minister een stand van zaken meedelen ? In
hoeverre is hij betrokken bij de besprekingen over
de politiehervorming ? Als die betrokkenheid be-
perkt is, moet er vanuit de Vlaamse regering een
signaal gegeven worden over de concrete proble-
men die zich bij de lokale overheden stellen.

De heer Dirk De Cock sluit zich hierbij aan. De ge-
meenten weten intussen ongeveer hoe de organen
van de IPZ’s er moeten uitzien, maar stellen zich
veel vragen over de inhoudelijke werking ervan.

De heer Herman De Loor verwijst naar de onge-
rustheid in de gemeenten over de financiële weer-
slag van de politiehervorming. De federale minister
van Binnenlandse Zaken stelt de situatie eerder
rooskleurig voor, maar dit optimisme wordt door
de gemeenten niet gedeeld.

De minister beaamt dat er momenteel nog ondui-
delijkheid bestaat over de precieze gevolgen van
de politiehervorming. In een omzendbrief van 18
oktober 2000 heeft de federale minister van Bin-
nenlandse Zaken wel een aantal richtlijnen gege-
ven. Daaruit blijkt dat de verplichtingen die op
korte termijn worden opgelegd alleen voor de pi-
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lootzones gelden. Er zijn 22 pilootzones afgeba-
kend (2 per provincie). Er is sprake van het opstel-
len van een afzonderlijke politiebegroting die in
2001 nog moet worden beschouwd als een opge-
splitst deel van de gemeentebegroting en die door
de gemeenteraad samen met de gemeentebegro-
ting moet worden goedgekeurd. De omzendbrief
regelt vooral technische aspecten in verband met
deze politiebegroting (te voorziene ontvangsten en
uitgaven, boekingen om een eventueel tekort op te
vangen, afspraken om in een meergemeentenzone
gemeenschappelijke projecten te realiseren en te
financieren, enzovoort). De gemeenten van de pi-
lootzones voeren bijgevolg een aparte budgettaire
en algemene boekhouding voor de politie met in-
achtneming van volgende bepalingen : een verzoek
om eind volgend jaar een beginbalans per 1 januari
2001 op te stellen ; een geconsolideerde balans per
1 januari 2002 voor de meergemeentenzones ; voor
2001 wordt enkel rekening gehouden met de poli-
tie op gemeentelijk niveau en niet met de over te
hevelen rijkswachters. De omzendbrief maant de
niet-pilootgemeenten aan om de onderrichtingen
voor de pilootzones ook te volgen. Indien dit niet
mogelijk is, worden ze toch verzocht alle toewijsba-
re uitgaven en ontvangsten in de gemeentebegro-
ting te centraliseren onder de functie 3.30 en om de
nodige voorbereidingen te treffen om per 1 januari
2002 een beginbalans te kunnen opmaken voor de
lokale politie.

Op 20 november 2000 is er een technische vergade-
ring gepland voor een bespreking van de in functie
van de politiezones herwerkte versie van het KB
houdende het algemeen reglement op de gemeen-
telijke comptabiliteit. Op 27 november 2000 is er
een nieuwe bijeenkomst voorzien met als thema’s
onder andere de federale dotatie en de werking
van de politiezones op financieel vlak. De bedoe-
ling zou zijn om een algemeen reglement op de po-
litiecomptabiliteit op te maken.

De minister verwijst naar de informatieronde die
minister Duquesne momenteel houdt in de ge-
meenten in verband met de politiehervorming.
Daaruit kan worden opgemaakt dat de politieher-
vorming neutraal zal zijn voor de gemeenten. Er
zou 650.000 frank per kop worden betaald door de
federale overheid. De nieuwe uniformen vallen
ook ten laste van de federale overheid. Er zouden
minimumnormen zijn uitgewerkt voor de taken-
pakketten per politiezone en per gemeente. In af-
wachting van definitieve beslissingen zijn er vanuit
het toezicht geen nieuwe formaties meer goedge-
keurd. Het heeft immers geen zin om nu nog nieu-
we personeelsformaties goed te keuren in afwach-
ting van de te verwachten KB’s. De korpschefs

zouden worden aangeduid tegen medio 2001 en de
selectieprocedure is intussen gepubliceerd in het
Belgisch Staatsblad.

Hoge Raad voor Binnenlands Bestuur (HRBB)

De heer Dirk Holemans stelt met genoegen vast
dat de HRBB versterking zal krijgen. Het is be-
langrijk dat het denkwerk van de Raad naar de
commissie wordt gecommuniceerd. Kan de com-
missie op de hoogte worden gebracht van de advie-
zen die de regering vraagt en kan de commissie
vervolgens in het bezit worden gesteld van het uit-
gebrachte advies ?

De heer Jan Penris, commissievoorzitter, merkt op
dat de leden via het commissiesecretariaat steeds
op de hoogte worden gehouden van de adviezen
die de HRBB uitbrengt. Zopas werd bijvoorbeeld
nog het advies over het voorontwerp van decreet
betreffende de intergemeentelijke samenwerking
overgemaakt.

De heer Mark Van der Poorten vindt de verhoging
van de kredieten bestemd voor studiekosten posi-
tief, vooral omdat hiermee ook de werking van de
HRBB kan uitgebouwd worden. De HRBB kan op
korte termijn een belangrijke speler worden op het
terrein van het binnenlands bestuur. De adviezen
van de HRBB betekenen immers een belangrijke
ondersteuning voor de leden van deze commissie.

De minister verklaart dat de HRBB op versterking
wacht om een aantal adviezen af te leveren. Het
gaat hierbij om adviezen over het kerntakendebat,
de verhouding gemeente-OCMW, het streekma-
nagement en het ontwerp van decreet betreffende
de intergemeentelijke samenwerking. De uitge-
brachte adviezen zullen alleszins aan de commis-
sieleden worden bezorgd.

Uitbouw van een geïntegreerd loket voor de burger

De heer Mark Van der Poorten looft de inspannin-
gen die geleverd worden voor de verdere uitbouw
van een geïntegreerd loket op lokaal niveau. De lo-
kale besturen zullen daarbij evenwel moeten on-
dersteund worden. Tevens moet duidelijk zijn wat
er van een dergelijk loket kan verwacht worden. Is
het de bedoeling om op alle mogelijke vragen een
antwoord te geven, ook als die vragen betrekking
hebben op aangelegenheden die ressorteren onder
andere bestuursniveaus ? Of is het eerder de be-
doeling om de burger wegwijs te maken en zich te
beperken tot een doorverwijsfunctie ? Men mag al-
leszins geen verwachtingen creëren waarvan ach-
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teraf blijkt dat ze niet naar behoren kunnen inge-
vuld worden.

De spreker stelt vast dat men de uitbouw van een
geïntegreerd loket wil koppelen aan de uitbouw
van het zogenaamde sociaal huis. Wat houdt dat
idee van een sociaal huis nu eigenlijk in ? Er wor-
den daarover immers verklaringen afgelegd, maar
die blijven zeer algemeen en soms zelfs tegenstrij-
dig. Blijkbaar is er niemand – ook niet de minister
van Welzijn – die duidelijk kan zeggen wat het aan-
gekondigde sociaal huis precies inhoudt. Er zullen
subsidies uitgetrokken worden voor gemeenten die
hierin een voortrekkersrol willen spelen. Wat moe-
ten gemeenten doen om daarvoor in aanmerking te
komen ? Worden er dan concrete richtlijnen gege-
ven over de uitbouw van de sociale huizen of doet
elke gemeente daarbij zowat haar eigen zin ?

De heer Francis Vermeiren ontkent dat het geïnte-
greerde loket zou betekenen dat één ambtenaar op
de hoogte moet zijn van allerlei regels en procedu-
res van de verschillende bestuursniveaus. Het moet
voor een burger die zich tot de gemeente wil wen-
den wel duidelijk zijn waar hij met zijn vraag of
probleem terecht kan. In het kader van de eenlo-
ketfunctie moet die burger dus zeer snel wegwijs
kunnen worden gemaakt. Ook moeten de gemeen-
ten klantvriendelijker worden. De spreker is ervan
overtuigd dat alle lokale mandatarissen gewonnen
zijn voor een vlotte en efficiënte dienstverlening
aan de burger. Vandaar zou iedereen beter positief
nadenken over het invullen van de eenloketfunctie.
Ten slotte moet men ervoor zorgen dat iedere bur-
ger, ongeacht zijn politieke overtuiging, op dezelf-
de manier wordt behandeld.

De heer Mark Van der Poorten blijft met vragen
zitten over de invulling van de eenloketfunctie. Hij
verwijst naar een uitspraak van een lid van de
VLD-fractie in een andere commissie dat een bur-
ger in het kader van de eenloketfunctie op het ge-
meentehuis alle dienstverlening kan krijgen van
alle bestuursniveaus. Dit wijst erop dat iedereen
een andere invulling geeft aan het unieke loket.

De minister stelt dat de regering zopas enkele be-
slissingen heeft genomen in verband met het e-
government. Toch stellen er zich nog een aantal
praktische moeilijkheden. De eenloketfunctie bete-
kent alleszins niet dat men voor alles bij één amb-
tenaar terecht kan. Het is wel zo dat dankzij de
ontwikkelingen in de informatica het mogelijk is
om het overheidsloket in de huiskamer te brengen.
Er wordt een Vlaamse portaalsite klaargestoomd
waar alle Vlaamse overheidsdiensten en lokale be-
sturen kunnen op aansluiten. In de begroting is

daarvoor een bedrag van 100 miljoen frank voor-
zien.

In het Vlaams regeerakkoord is de intentie opge-
nomen om het OCMW om te bouwen tot een soci-
aal huis. Dat dossier moet nog verder uitgeklaard
worden binnen de regering. De ministers van Wel-
zijn en van Binnenlandse Aangelegenheden zijn
hier rechtstreeks bij betrokken. De richtlijnen voor
de pilootprojecten zullen in het voorjaar van 2001
worden verspreid. Intussen moet het overleg bin-
nen de regering over het sociaal huis binnen enkele
maanden tot een gezamenlijk voorstel leiden.

Een belangrijke vraag daarbij zal zijn in hoeverre
de sociale dienstverlening van het lokale niveau
(gemeente en OCMW) geïntegreerd moet worden.
Sommige denkrichtingen gaan hierin zeer ver, tot
zelfs een volledige juridische integratie van ge-
meente en OCMW. De minister is hier persoonlijk
ook voorstander van omwille van de schaalvoorde-
len, zeker in de kleinere gemeenten. De huidige
specifieke werking van de OCMW-organen (onder
meer inzake geheimhouding) zou ook kunnen wor-
den gegarandeerd in bijvoorbeeld een specifieke
gemeentelijke commissie sociale zaken. Door een
concentratie van middelen zou er ook een grotere
slagkracht kunnen ontstaan. De minister wenst in
die discussie ook de SIF-middelen te betrekken.
Behalve voor het voeren van een stedenbeleid
moeten die middelen immers ook zorgen voor een
structurele ondersteuning van het sociaal beleid.

Een extra voordeel van een integratie van gemeen-
te en OCMW is dat men het voeren van een soci-
aal beleid in de gemeenteraad brengt. Wanneer het
over individuele dossiers gaat kan men overscha-
kelen naar een besloten zitting zoals dat nu bij per-
soneelsdossiers al het geval is. Een dergelijke inte-
gratie brengt verder de oprichting van een uniek
loket per gemeente dichterbij. Anders zullen er
nog vaak doorverwijzingen moeten gebeuren tus-
sen gemeente- en OCMW-diensten. Er is immers
niet altijd een duidelijke lijn te trekken wat de ge-
meentelijke en de OCMW-dienstverlening betreft.
In sommige gemeenten wordt een bepaalde dienst-
verlening door de gemeente geleverd en in een an-
dere wordt dezelfde dienst door het OCMW gele-
verd. De afbakening van bevoegdheden van ge-
meente en OCMW zou hoe dan ook beter moeten
gebeuren dan vandaag het geval is.

Het vertrekpunt voor de gemeentelijke dienstver-
lening moet volgens de minister de klantvriende-
lijkheid zijn. Met de bestaande middelen zou men
een soort van interne staatshervorming moeten
kunnen doorvoeren. Vertrekkende vanuit het sub-
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sidiariteitsbeginsel zou die erop gericht kunnen
zijn om de gemeenten te laten uitgroeien tot echte
lokale parlementen, waar de bredere maatschappe-
lijke problematiek (sociaal beleid maar ook huis-
vestingsbeleid) aan bod kan komen. Er kan hierbij
in stappen worden gewerkt maar men moet daarbij
wel steeds een duidelijke visie voor ogen houden.

Specifiek toezicht

Volgens de heer Mark Van der Poorten blijft het
specifieke toezicht een belangrijk knelpunt. Ener-
zijds is het wel begrijpelijk dat een minister die een
reglementering uitwerkt ook maatregelen neemt in
verband met het toezicht op de concrete uitvoering
ervan. Anderzijds leidt dat er echter toe dat de lo-
kale besturen met veel te veel specifieke regels ge-
confronteerd worden. Dat bemoeilijkt sterk het re-
aliseren van een lokaal beleid. Een vereenvoudi-
ging van het specifieke toezicht is dan ook welkom.

De minister verklaart dat iedere minister op zijn
eigen terrein bevoegd is voor het specifiek toe-
zicht. Hij verwijst naar het pact met de gemeenten
waarin is afgesproken dat een inventaris zal wor-
den gemaakt van de specifieke toezichtvormen die
er op dit ogenblik zijn. Het is de bedoeling om een
algemeen kader af te spreken om te beletten dat
iedere minister afzonderlijk voortdurend nieuwe
regels en taken naar de gemeenten zendt. Er is op
dat vlak inderdaad een grotere uniformiteit en af-
stemming op regerings- en administratief niveau
nodig.

Overzichtelijke Vlaamse subsidiemogelijkheden
voor de lokale besturen

Verwijzend naar de beleidsbrief, stelt de heer Mark
Van der Poorten dat momenteel de vele subsidie-
mogelijkheden waarop een lokaal bestuur een be-
roep kan doen in kaart worden gebracht. Daarbij
wordt een meer uniforme subsidieprocedure in het
vooruitzicht gesteld. De spreker juicht dit initiatief
toe. Het is voor een modaal gemeentebestuur im-
mers een onmogelijke opdracht geworden om nog
een klaar zicht te hebben op de verschillende sub-
sidiemogelijkheden. Daardoor grijpen een aantal
gemeenten naast een pak middelen.

De minister verwacht op dit vlak veel van de studie
van professor Bouckaert die tegen maart 2001 mag
worden verwacht. Het is de bedoeling om de diver-
siteit van de Vlaamse subsidiestromen naar de ge-
meenten in kaart te brengen en daaromtrent een
aantal knelpunten bloot te leggen. Op basis van die
resultaten kan eventueel een kaderdecreet worden

opgesteld om meer uniformiteit te brengen in de
subsidiestromen.

Regionalisering van gemeente- en provinciewet

De heer Mark Van der Poorten vraagt hoe de regio-
nalisering van de gemeente- en de provinciewet zal
worden doorgevoerd. Is de minister van oordeel
dat hiervoor een grondwetswijziging nodig is ? Het
desbetreffende grondwetsartikel werd voor de ver-
kiezingen van 1999 immers niet voor herziening
vatbaar verklaard.

De minister steunt in dat verband de stelling van
André Alen, namelijk dat er geen grondwetswijzi-
ging nodig is. De minister meldt dat er een intermi-
nisterieel comité wordt opgericht dat de vordering
van de communautaire dossiers (ontwikkelingssa-
menwerking, landbouw, buitenlandse handel, ge-
meente- en provinciewet, …) zal opvolgen. Daar-
van maken naast de minister-president en de minis-
ter vice-president ook de betrokken vakministers
deel uit. Een dergelijke opvolging is noodzakelijk
want in dossiers als buitenlandse handel is er na
één jaar tijd maar weinig beweging waar te nemen,
hoewel er daarover toch duidelijke politieke af-
spraken bestaan. De wettelijke maatregelen inzake
de overdracht van bevoegdheden zouden volgens
de minister moeten genomen zijn tegen de zomer
van 2001.

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht suggereert
dat ook de problematiek van de kerkfabrieken zou
worden aangekaart bij de federale regering en par-
lement. De gemeenten moeten immers mee de las-
ten van de kerkfabrieken dragen, wat een grote im-
pact heeft op de gemeentelijke begrotingen. De
spreker vraagt dat er hierover een open debat zou
kunnen worden gehouden.

De minister kan de spreker bijtreden. De eredien-
sten vertegenwoordigen voor de Vlaamse gemeen-
ten een jaarlijkse uitgave van meer dan 2 miljard
frank. De minister heeft naar aanleiding van de re-
cente communautaire onderhandelingen gevraagd
om ook de wetgeving inzake de kerkfabrieken over
te hevelen, maar daarover kon nog geen politiek
akkoord bereikt worden. Men moet vermijden dat
de overheid op basis van een wetgeving die uit de
tijd van Napoleon stamt, voortdurend voor de kos-
ten moet opdraaien. Die overheid zou rechtstreek-
ser in het debat moeten kunnen tussenkomen,
vooral ook omdat er een enorme traagheid zit in
de afhandeling van de administratieve dossiers.

Mevrouw Hilde De Lobel merkt op dat met de re-
gionalisering van de gemeente- en provinciewet
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ook het toezicht over de districtsraden zal worden
geregionaliseerd. De pas verkozen Antwerpse dis-
trictsraden zullen op 1 januari 2001 worden geïn-
stalleerd. De overdracht van de organieke wetge-
ving is dan nog niet gerealiseerd. Intussen heeft de
federale minister van Binnenlandse Zaken een
weinig transparante regeling uitgewerkt. Heeft de
minister zijn administratie al opdracht gegeven om
denkwerk te verrichten over de districtsraden in af-
wachting van de regionalisering ?

Op vraag van de minister antwoordt de heer Guido
Decoster dat de organieke wetgeving vervat zit in
de federale gemeentewet. Op het ogenblik dat die
geregionaliseerd wordt, komt de wetgeving inzake
de districten automatisch mee. Vandaag kan vanuit
Vlaanderen reeds toezicht worden uitgeoefend
over de bevoegdheden en de financiële middelen
die naar de districtsraden gaan. Het is uiteindelijk
de bevoegdheid van de stad zelf om uit te maken
welke bevoegdheden en middelen worden overge-
maakt. Op dit ogenblik kan de stad Antwerpen al-
leszins starten met de districtsraden. Of de overge-
dragen bevoegdheden en middelen voldoende zijn,
is uiteindelijk een zaak van de Antwerpse gemeen-
teraad. Er wordt wel reeds denkwerk verricht over
de districtsraden in afwachting van de regionalise-
ring. De districtswerking zal uiteindelijk een onder-
deel worden van het toekomstige Vlaams gemeen-
tedecreet.

De Vlaamse Rand en Voeren

De heer Mark Van der Poorten steunt het voorne-
men om bijzondere aandacht te hebben voor de
Vlaamse Rand en voor Voeren. Hoe zal de rege-
ring echter reageren indien de omzendbrieven van
de vorige minister van Binnenlandse Aangelegen-
heden met betrekking tot de faciliteitengemeenten
vernietigd zouden worden ?

De minister wenst hierop niet vooruit te lopen. Hij
stelt wel dat het juridisch dossier dat de Vlaamse
regering voorbereidt sterk is. De minister verklaart
verrast te zijn geweest door het advies van audi-
teur-generaal Roelandt in verband met de omzend-
brief. De Vlaamse regering heeft intussen over
deze kwestie een prejudiciële vraag voorgelegd aan
het Arbitragehof. Er zal dus wat meer tijd verlopen
vooraleer er een uitspraak van de Raad van State
komt. De minister is er alleszins van overtuigd dat
er geen vernietiging van de omzendbrief zal
komen.

Provinciegouverneurs

De heer Mark Van der Poorten staat positief tegen-
over het voornemen om de gouverneurs meer te
profileren als commissarissen van de Vlaamse re-
gering. Gouverneurs worden nu te veel beschouwd
als het politieke gezicht van hun provincie. Vanuit
democratisch oogpunt zijn dat echter diegenen die
door de bevolking werden aangeduid, met name de
bestendige deputatie en de provincieraad.

III. Bespreking Stedelijk Beleid

Algemene opmerkingen

De heer Bart De Smet verklaart de analyse van de
stedelijke problematiek uit de beleidsbrief groten-
deels te kunnen bijtreden. Het is positief dat het
stedenbeleid een prioriteit van de regering blijft.
Het beleid zal gericht worden op het behalen van
resultaten op korte termijn. Dat is inderdaad nodig
want het stedenbeleid heeft de laatste twee jaar
eerder ter plaatse getrappeld.

Sociaal Impulsfonds (SIF)

De heer Francis Vermeiren meent dat men zich
ernstig moet bezinnen over de toekomst van het
SIF. Hij merkt op dat SIF-middelen momenteel ge-
bruikt worden voor aangelegenheden waarvoor het
SIF niet is opgestart. In Oostende bijvoorbeeld
zouden SIF-middelen ingezet zijn om er forten
mee te renoveren. Bij de discussie over de toe-
komst van het SIF dient de minister daaraan de no-
dige aandacht te besteden. Als er Vlaamse midde-
len worden vrijgemaakt, moeten die op de juiste
manier worden aangewend. De spreker dringt aan
op een evaluatie van het gevoerde SIF-beleid. Op
basis daarvan moet bekeken worden hoe men tot
een optimale inzet van de middelen kan komen.

Ook de heer Dirk De Cock waarschuwt voor een
oneigenlijk gebruik van SIF-middelen. Hij merkt
op dat heel wat SIF-middelen gaan naar perso-
neelskosten. Als het SIF-beleid anders gestructu-
reerd zal worden, kan dat bij de betrokkenen en de
gemeentebesturen hard aankomen. Kan de minis-
ter hier tijdig een duidelijk signaal geven zodat de
gemeentebesturen zich hierop kunnen voorberei-
den ? 
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Ook de heer Dirk Holemans dringt erop aan dat de
Vlaamse regering de steden en gemeenten tijdig op
de hoogte zou brengen van de toekomst van het
SIF. Hij vraagt dat er in dat kader ook gediscus-
sieerd kan worden op basis van een kwantitatieve
analyse van het SIF, waaruit duidelijk moet worden
waaraan de gemeenten hun SIF-gelden hebben be-
steed. Dat heeft de voorkeur boven het voeren van
een discussie op basis van enkele voorbeelden
waaruit blijkt dat er sprake is van een oneigenlijk
gebruik van de SIF-middelen. Wat zeker moet ver-
anderen aan de SIF-werking is de hele bureaucra-
tie die ermee gepaard gaat. Een nadeel van het SIF
is eveneens de spreiding van de middelen over de
verschillende bevoegdheden en over het gehele
grondgebied van stad of gemeente. Men zou beter
werken aan de hand van wijkontwikkelingsplan-
nen, waarbij men met SIF-middelen een geïnte-
greerd beleid gaat voeren in een bepaalde achter-
gestelde wijk. Op die manier is het voor de wijkbe-
woners op relatief korte termijn duidelijk wat er
met de middelen gebeurt. In plaats van een ver-
snipperen van de middelen in tijd en ruimte moe-
ten de middelen dus geconcentreerd worden, zodat
de effecten van het beleid ook kunnen worden ge-
meten.

De heer Holemans stelt zich ten slotte vragen bij
het feit dat een stad aanzienlijke SIF-middelen
krijgt en tegelijk een belastingvermindering door-
voert. Op die manier ontstaat de indruk dat de be-
lastingvermindering gefinancierd wordt door de
Vlaamse overheid. Dat kan alleszins de bedoeling
niet zijn. Men mag met de SIF-middelen geen regu-
liere activiteiten financieren.

De heer Francis Vermeiren is van mening dat SIF-
middelen op de juiste manier moeten worden inge-
zet. Het kan echter niet zo zijn dat een stad of ge-
meente die SIF-middelen ontvangt geen belasting-
vermindering meer zou mogen doorvoeren.

Ook de heer Bart De Smet vindt een evaluatie van
de besteding van de SIF-middelen nodig. Hij vraagt
waarom de SIF-middelen niet werden verhoogd
naar aanleiding van deze begroting. In budgettair
moeilijkere tijden zijn de SIF-middelen gegroeid
van 4,5 naar 7,5 miljard frank, terwijl er nu geen
verhoging is voorzien.

De minister antwoordt hierop dat de verhoging van
het SIF decretaal is bepaald.

De heer Bart de Smet meent dat er in een aantal
gevallen inderdaad sprake is van misbruik van SIF-
middelen. Dat kon ook worden vastgesteld naar
aanleiding van de werkbezoeken die de commissie

aan een aantal steden bracht. Het moet echter wel
mogelijk zijn dat een stad die SIF-middelen ont-
vangt haar belastingen kan verlagen. Op die ma-
nier kan de stad immers nieuwe inwoners aantrek-
ken. Anders dreigt men opnieuw terecht te komen
in een vicieuze cirkel.

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht herinnert aan
de ontstaansreden van het SIF, met name het geven
van nieuwe impulsen. Het SIF moest de motor zijn
om het stedelijk herstel opnieuw op gang te trek-
ken. Dat moet nogmaals duidelijk worden gemaakt
aan alle betrokken actoren. Vanuit die invalshoek
moet ook de evaluatie over het SIF worden ge-
maakt. Wat de problematiek van de belastingverla-
ging in SIF-steden betreft, meent de spreker dat
het ene losstaat van het andere. Het SIF moet
vooral impulsen geven en de SIF-middelen moeten
in samenspraak met de lokale bewonersraden en
verenigingen worden ingezet. De spreker bena-
drukt verder dat de administratieve rompslomp in
het kader van de SIF-werking verlicht moet wor-
den. Men zou beter met de actoren afspraken
maken over de te behalen doelstellingen en die
schriftelijk vastleggen. Als die dan niet bereikt
worden, kunnen de middelen niet geleverd wor-
den. Men moet de lokale besturen en actoren bin-
nen een algemeen kader meer autonomie geven
over de wijze van besteding van de SIF-middelen.

De heer Jan Penris meent dat een evaluatie van het
SIF zich inderdaad opdringt. Hij verwijst naar het
pleidooi van de minister om het OCMW in de ge-
meentediensten te integreren. De spreker kan deze
denkrichting volledig onderschrijven. Men zou ook
de SIF-middelen terug moeten integreren in het
sociaal beleid van de gemeente of stad. In Antwer-
pen worden de SIF-middelen afgeleid naar een on-
doorzichtig kluwen van VZW’s, zodat geen enkele
democratische controle nog mogelijk is. Dit soort
misbruiken moet zeker worden tegengegaan.

De minister verklaart dat de SIF-evaluatie momen-
teel wordt voorbereid door de administratie. Het
SIF-rapport mag worden verwacht in de loop van
januari 2001. De evaluatie zal aandacht hebben
voor het oneigenlijk gebruik van de middelen, hoe-
wel men dat niet mag overdrijven omdat er toch
controle gebeurt. De minister wil ook de positieve
aspecten van de SIF-werking benadrukken. Het is
dankzij het SIF dat er tussen het OCMW en de ge-
meente samen is nagedacht over de kansarmoede
in de gemeente of stad. De bureaucratie rond het
SIF-gebeuren moet wel worden afgebouwd.

De SIF-evaluatie zal wat de timing betreft, gekop-
peld worden aan de herziening van de criteria van
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het gemeentefonds. In die criteria zou men een
aantal sociale parameters kunnen inbouwen of
bijsturen. De waarborgmiddelen zouden doorge-
schoven kunnen worden naar het gemeentefonds
waardoor de gemeentelijke autonomie versterkt
wordt. Via het politieke debat in de gemeenten is
de waarborg aanwezig dat met die middelen ook
effectief een sociaal beleid gevoerd wordt. De mi-
nister wil het voorontwerp van decreet over de
herzieningscriteria van het gemeentefonds nog
voor het zomerreces aan de Vlaamse regering
voorleggen, zodat het ontwerp van decreet in het
najaar van 2001 in het parlement kan worden be-
sproken. Op die manier zullen de lokale besturen
tijdig de nodige maatregelen kunnen nemen om
een aantal recurrente uitgaven – of subsidiëring
van VZW’s – tijdig stop te zetten.

De minister vindt het idee van de wijkontwikke-
lingsplannen interessant. Dat kan weerhouden
worden in het kader van de hefboomprojecten
waarnaar men zoekt. Men moet immers beletten
dat de middelen, dit keer via de algemene pot van
het gemeentefonds, opnieuw versnipperd zouden
worden.

De minister wil met de steden en gemeenten de
huidige SIF-programma’s evalueren. In de voor-
stellen 2001-2002 bijvoorbeeld gaat 26,5% van de
middelen naar tewerkstelling, dit op een ogenblik
dat de werkloosheid zeer laag is. De prioriteiten
zouden dus anders kunnen worden gelegd.

Wat de financiële problematiek in de grootsteden
Antwerpen en Gent betreft, merkt de minister op
dat Antwerpen en Gent nu reeds aanspraak maken
op 42,9% van het gemeentefonds. Beide steden
slorpen ook 45% van de SIF-middelen op. Volgens
de minister heeft het probleem in die steden niet
zozeer te maken met een kwijtschelding van schuld
of met het krijgen van nog meer overheidsmidde-
len. Men zal in die steden ook de tering naar de ne-
ring moeten zetten. De minister verklaart zich be-
reid om een open debat te voeren over mogelijkhe-
den tot schuldherschikking. Hij heeft echter de in-
druk dat het met name in Antwerpen eerder te
maken heeft met de kwaliteit van de besluitvor-
ming. Het financieel kader van de toekomstige co-
alitie in Antwerpen zal een strak kader moeten
zijn. Vlaanderen is wel bereid om te steunen maar
dat betekent niet dat er plots miljarden Vlaamse
middelen naar Antwerpen zullen gaan. Oplossin-
gen moeten eerder gezocht worden in een schuld-
herschikking en in een meerjarenplanning.

Stadsvernieuwingsfonds

De heer Bart De Smet wijst er op dat het stadsver-
nieuwingsfonds werd aangekondigd in het regeer-
akkoord en de recente Septemberverklaring. Noch-
tans is van dit stadsvernieuwingsfonds in de begro-
ting stedenbeleid niets terug te vinden. Het fonds
zou worden gespijsd door middelen die vrijkomen
naar aanleiding van de privatisering van de GIMV.
Kunnen de middelen afkomstig van de privatise-
ring van de GIMV wel aangewend worden voor
het stadsvernieuwingsfonds ? 

De regering wil op korte termijn impulsen geven
om zichtbare resultaten te behalen op het terrein.
Het is echter aan de stedelijke overheden om in
het kader van een publiek-private samenwerking
projecten te realiseren. Kan de minister verduide-
lijken hoe hij de werking van het stadsvernieu-
wingsfonds ziet ? Zal het stadsvernieuwingsfonds
complementair werken aan wat er reeds in de ste-
den gebeurt of gaat het om twee verschillende
zaken ?

De heer Herman De Loor verklaart dat de achter-
stelling het grootst is in de steden. De middelen
moeten daar dan ook prioritair worden ingezet.
Welke criteria zullen worden gebruikt om de mid-
delen uit het stadsvernieuwingsfonds te verdelen ?
Welke steden komen hiervoor in aanmerking ?

De minister antwoordt dat de lijst van de steden
die in aanmerking komen voor het stadsvernieu-
wingsfonds is opgenomen in bijlage 1 van de be-
leidsbrief. Ook het Brusselse Hoofdstedelijk Ge-
west komt in aanmerking. In totaal komt men aan
14 steden. De selectie werd gemaakt op basis van
het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen, de
SERV-indeling en een typologie opgemaakt door
het Gemeentekrediet. Het zijn uiteindelijk alle
Vlaamse gemeenten met meer dan 50.000 inwoners
plus Turnhout en Brussel. De verdelingscriteria zijn
momenteel nog in voorbereiding.

De middelen voor het stadsvernieuwingsfonds zul-
len beschikbaar zijn op het ogenblik van het verko-
pen van een deel van de GIMV-participatie. Op dit
ogenblik is de markt niet zo gunstig voor die ver-
koop, maar de minister wil daarover nu geen pu-
bliek debat voeren.

Stadsvernieuwing en sociale verdringing

Mevrouw Dominique Guns merkt op dat stadsver-
nieuwing ook een aantal ongewenste effecten kan
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genereren. Door het herwaarderen van achterge-
stelde stadswijken stijgen de prijzen van het
wonen, wat aanleiding geeft tot sociale verdringing
van armere bevolkingsgroepen.

Hierbij aansluitend stelt de heer Dirk De Cock dat
er bij de sanering van achtergestelde wijken een
opvang moet worden georganiseerd voor de arme-
re bevolkingsgroepen, dit in het kader van een so-
ciaal begeleidingsplan.

De minister is zich bewust van dit probleem. Over-
al waar men via regelgeving meer kwaliteit wil af-
dwingen, is er een zekere mate van sociale verdrin-
ging. Dat is het geval met het kamerdecreet, de bo-
demsanering, enzovoort. De minister hoopt het in-
strument van de huursubsidie te kunnen inzetten
om aan die problematiek van verdringing tegemoet
te komen. De minister wil alleszins de stadsvlucht
stoppen en mensen opnieuw aanmoedigen om in
de stad te gaan wonen.

Inclusief beleid

De heer Bart De Smet verwijst naar het initiatief
om renteloze renovatieleningen toe te kennen aan
jonge gezinnen die in een van de 15 centrumsteden
een woning aankopen en ze renoveren. Wordt dit
initiatief nu afgevoerd ? 

De minister bevestigt dat de renteloze renovatiele-
ningen worden afgeschaft. Er zullen echter nieuwe
impulsen komen die in de komende maanden be-
sproken kunnen worden.

De heer Bart De Smet stelt dat het heel belangrijk
is dat de acties van de verschillende ministers in
het kader van een inclusief stedenbeleid op elkaar
worden afgestemd. Er zou daarover binnenkort
een concreet actieprogramma worden voorgelegd
aan de regering. Is bij de andere ministers daarvoor
voldoende bereidheid aanwezig ?

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht dringt aan op
het nodige overleg in de Vlaamse regering inzake
het herstel van stedelijke en gemeentelijke wijken.
Op economisch vlak bijvoorbeeld kunnen er tal
van initiatieven worden genomen om het handels-
gebeuren in de wijken nieuw leven in te blazen.

De heer Mark Van der Poorten stelt vast dat som-
mige gemeenten en steden actief meewerken aan
de inventaris en de heffing op leegstand en ver-
krotting. Bepaalde SIF-plusgemeenten daarente-
gen verlenen daaraan geen medewerking. Zij pluk-
ken wel de voordelen van de leegstandsheffing

maar willen er zelf geen inspanning voor doen.
Hoe staat de minister hiertegenover ?

De heer Van der Poorten vindt dat het inclusief be-
leid in deze regering te weinig aan bod komt. Zal
de minister hier meer de nadruk op leggen tegen-
over zijn collega’s in de regering ? 

De minister vindt het inclusief beleid zeer belang-
rijk. Hij is van oordeel dat het inclusief beleid van
de regering op het goede spoor zit. Het stedelijk
herstel zal er niet alleen komen door bijvoorbeeld
een stadsvernieuwingsfonds op te richten. Daar-
voor is een geïntegreerde benadering vanuit de di-
verse beleidsdomeinen nodig. In dat kader is het
openbaar vervoer belangrijk, evenals het welzijns-
werk, het onderwijs, enzovoort. De minister kan
vanuit zijn huisvestingsbevoegdheden ook een be-
langrijke bijdrage leveren aan het inclusief steden-
beleid. Hij wil dat niet alleen in de Vlaamse steden
doen maar – met enige creativiteit – ook in Brus-
sel.

Overleg met de federale overheid

Volgens de heer Bart De Smet is het stedenbeleid
een exclusieve bevoegdheid van de gemeenschap-
pen en gewesten. De federale overheid mag zich
hier in principe niet in mengen. Als de federale
overheid extra geld wil weggeven, is daar niets op
tegen, maar er moet wel gewaakt worden over de
besteding van die middelen.

Mevrouw Dominique Guns informeert naar de
stand van zaken van het overleg van de minister
met zijn federale collega Charles Picqué.

De minister vindt het overleg met de federale rege-
ring nodig. Ieder blijft in principe op zijn eigen ter-
rein. Veiligheidsbeleid bijvoorbeeld blijft een fede-
rale materie en huisvesting een Vlaamse bevoegd-
heid. Aanvankelijk was er wel een foute benade-
ring vanuit de federale overheid, toen zij bijvoor-
beeld huisvestingsinitiatieven wenste te nemen.
Dat is inmiddels rechtgezet. Een volgend overleg
vindt de komende week plaats.

Stedelijke monografieën en leefbaarheidsmonitoring

De heer Bart De Smet vindt dit goede nieuwe ini-
tiatieven. Aan de hand van die instrumenten zal
men de problemen op een uniforme manier kun-
nen analyseren. De steden zouden worden betrok-
ken bij de ontwikkeling van dit initiatief. Vervol-
gens moeten zij het zelf verder ontwikkelen en
hanteren. De spreker vraagt of het de bedoeling is
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vanuit Vlaanderen iets op te starten waarna men
de uitvoering en de financiering aan de steden
overlaat.

De minister antwoordt dat de Vlaamse overheid
het voorbereidende werk zal doen en een eenvor-
mige benadering zal mogelijk maken. Het beleids-
instrument zal ten dienste staan van de steden en
gemeenten.

Stedelijk beleid versus plattelandsbeleid

De heer Jan Penris heeft het gevoel dat de tegen-
stelling tussen de bestuurders uit de steden en die
uit de kleinere gemeenten zal groeien op het ogen-
blik dat het gaat over de verdeling van de extra
middelen. Het gemeentefonds bijvoorbeeld zal met
1 miljard frank aangroeien. Als men dat relatief be-
perkte bedrag over alle gemeenten gaat verdelen,
blijft er per gemeente nauwelijks iets over om
extra impulsen te geven. Volgens de spreker ken-
nen de grootsteden Antwerpen en Gent zeer speci-
fieke problemen en hebben ze bovendien recht op
een inhaalbeweging. Op het ogenblik dat de fusies
werden doorgevoerd, werd voor een aantal steden
de schuldenlast gedeeltelijk kwijtgescholden. Voor
Antwerpen en Gent is dat in slechts zeer beperkte
mate het geval geweest. Als men een stedenbeleid
wil voeren moet men het beleid in de eerste plaats
op die twee steden richten.

Inventaris van het patrimonium van de Vlaamse Ge-
meenschap in achtergestelde buurten

De heer Bart De Smet verwijst naar het voornemen
om de gebouwen van de Vlaamse Gemeenschap in
achtergestelde buurten te inventariseren. Die ge-
bouwen zouden kunnen worden aangepakt om een
impuls te geven in die buurten. Hoe ver staat het
met die inventaris en zijn er al initiatieven geno-
men met betrekking tot bepaalde gebouwen ?

Betrokkenheid van de bewoners

Volgens de heer Bart De Smet komt de betrokken-
heid van de bewoners in het stedenbeleid te weinig
aan bod. Positief is wel dat de minister zich voor-
neemt de steden te bezoeken. De spreker sugge-
reert daarbij rechtstreeks contact te zoeken met de
verenigingen en comités in de wijken in plaats van
via de stadsbesturen te werken.

IV. Indicatieve stemmingen

Een amendement voorgesteld door de heer Mark
van der Poorten, mevrouw Veerle Heeren en de
heer Bart De Smet (amendement nr. 66)1 strekt
ertoe om in programma 53.1 Lokale en regionale
besturen, het totaal van de niet-gesplitste kredieten
te verhogen met 1 miljard frank. Deze verhoging
moet aangewend worden om het krediet bestemd
voor het provinciefonds met 1 miljard frank te ver-
hogen. Daarmee wordt de vermindering van het
provinciefonds zoals voorgesteld door de Vlaamse
regering ongedaan gemaakt.

Het amendement wordt bij indicatieve stemming
verworpen met 10 stemmen tegen 2.

Het aan de commissie toegewezen gedeelte van het
ontwerp van decreet houdende de algemene uitga-
venbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 2001 (bevoegdheden van minis-
ter Sauwens – Binnenlandse Aangelegenheden en
Stedelijk Beleid) wordt bij indicatieve stemming
aangenomen met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

DEEL 2 : HUISVESTING

I. Inleidende uiteenzetting door de heer Johan
Sauwens, Vlaams minister van Binnenlandse
Aangelegenheden, Ambtenarenzaken en Sport

1. Inleiding

Het is bekend dat Vlamingen veel belang hechten
aan hun woning en hun onmiddellijke woonomge-
ving. Het uitzicht, de kwaliteit, het comfort, de in-
richting, het onderhoud van de woning : dat alles
bepaalt of men "goed woont". Hoe men "wonen"
subjectief ervaart, wordt echter niet uitsluitend
door het individu zelf ingekleurd ; het wordt ook
meebepaald door culturele achtergronden en door
de tijdsgeest. Regen en zon spelen een rol, maar
ook de buren, familie en kennissen doen dat.

In onze klimaatzone moet de woning beschutting,
geborgenheid en veiligheid bieden. Maar ze is
daarnaast ook onze persoonlijke leefruimte, waar
we onze eigen stempel op willen drukken, die her-
kenbaar en identificeerbaar is.

1 Parl. St. Vl. Parl. 2000-2001, nr. 15/3.
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Met deze korte beschouwelijke inleiding wil de mi-
nister vooral aangeven dat het wonen in Vlaande-
ren ook anno 2000 één van de pijlers is waarop het
levensgevoel zich ontwikkelt. Afhankelijk van de
positieve of negatieve ervaringen daarmee kan dat
levensgevoel en de levenshouding positief of nega-
tief beïnvloed worden.

Om die reden is het soort woonbeleid dat een
overheid voert danig belangrijk. Het is een funda-
mentele basisvoorziening in meer dan alleen maar
materieel opzicht. Voor velen in onze samenleving
is dat ideaal van "goed wonen" evenwel onbereik-
baar. Niet alleen om financiële redenen, maar ook
ruimtelijke en psychologische aspecten spelen mee.
Daarom moet een overheidsbeleid dat ernaar
streeft om het woonideaal voor alle burgers bereik-
baarder te maken, langs verschillende kanten pro-
beren daar op in te grijpen. Door een synergie van
gelijktijdige, doelgerichte impulsen en ingrepen
worden dan effecten bereikt die zichzelf door na-
volging vermenigvuldigen. Het opwaarderen van
een buurt begint dikwijls met die eerste goedge-
richte ingreep.

De ingrepen en stimulansen waarop de regering
zich wil toespitsen, zijn omschreven in de beleids-
brief Vlaams Woonbeleid. Daarin wordt voortge-
bouwd op de strategische instrumenten die in de
"Beleidsnota 2000 – 2004" vermeld werden en die
een uiting zijn van de beleidsvisie inzake wonen.
Die bestaat erin dat iedereen in Vlaanderen moet
kunnen beschikken over een aangepaste woning
van goede kwaliteit, tegen een betaalbare prijs, in
een aangename woonomgeving en met woonzeker-
heid.

2. Omgevingsanalyse van de woonsituatie in
Vlaanderen

De actuele woonsituatie in Vlaanderen wordt ge-
kenmerkt door :

– een hoog aandeel private eigenaars (71%). De
rest huurt. De sociale huurmarkt is relatief be-
perkt met nog geen 6 % van het woningenbe-
stand. Dit is vrij laag in vergelijking met de rest
van Europa en resulteert in lange wachtlijsten
voor een sociale huurwoning ;

– een langzame verbetering van de kwaliteit van
de woningen. Er blijft een harde kern van onge-
veer 12 % (300.000) slechte woningen. De oud-
ste woningen zijn meestal de slechtste. Het zijn
vaak private huurwoningen of woningen die in
bezit zijn van oudere particulieren. Het zwaarte-
punt ligt in Oost- en West-Vlaanderen ;

– het comfortniveau is in 20 jaar sterk verbeterd :
75 % heeft bad of douche en centrale verwar-
ming. Eigendomswoningen zijn meestal beter
uitgerust ;

– de woonuitgaven zijn in dezelfde periode fors
gestegen, wat onder meer te wijten is aan het
verhoogde wooncomfort. De woonkosten zijn in
elk geval, zowel voor eigenaars als huurders,
sterker gestegen dan de evolutie van prijs- en
loonindex. De woonkosten van huurders liggen
gemiddeld hoger dan die van eigenaars. De helft
van die huurders spendeert meer dan 1/5 van
zijn inkomen aan woonkosten. Eén op vijf spen-
deert zelfs meer dan 1/3 van zijn inkomen aan
"wonen" ;

– de grond- en woningprijzen zijn in die periode
meer dan verdubbeld met uitschieters zoals de
kust en de Vlaamse Rand. Er is sprake van
grondschaarste waardoor de prijzen de hoogte
inschieten. Die zogenaamde schaarste is echter
te wijten aan een samenspel van factoren en
kan zeker niet eenduidig aan het Ruimtelijk
Structuurplan Vlaanderen toegeschreven wor-
den. Er is veeleer sprake van onvoldoende
marktaanbod van bouwplaatsen binnen de voor
wonen of woonuitbreiding voorbehouden
zones. Dat onvoldoende marktaanbod heeft
soms ook met speculatieve overwegingen te
maken.

3. Overzicht beleidsbrief Vlaams Woonbeleid
2000-2001

De vraag stelt zich nu hoe men op deze ontwikke-
lingen kan ingrijpen zodat de betaalbaarheid van
het wonen behouden blijft en de kwaliteit verbe-
tert.

Verhogen van het aanbod

De onevenredige prijsstijgingen wil men aanpak-
ken door het aanbod en de productie van kwali-
teitsvolle woningen op verantwoorde wijze te ver-
hogen, zowel op de publieke als op de private
woonmarkt.

Men streeft er ook naar de particuliere eigenaars,
huurders en verhuurders te ondersteunen en te sti-
muleren om hun steentje bij te dragen, ofwel door
de woonkost te verminderen, ofwel door de ver-
houding tussen woonkost en woonkwaliteit te ver-
beteren. Daartoe zal men de bestaande lenings-,
premie- en subsidiestelsels in de loop van volgend
jaar vernieuwen, herzien en heroriënteren. Ook de
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sociale verhuurkantoren zullen meer armslag krij-
gen.

Tevens zullen er maatregelen worden genomen om
de "verdichting" van het woonweefsel en de inbrei-
ding te bevorderen, door het optimaliseren van het
ruimtegebruik. In dat opzicht wordt nauw samen-
gewerkt met de minister van Ruimtelijke Orde-
ning. Ook de respectieve administraties en bestu-
ren worden bij het debat betrokken. Met de private
sector is het overleg reeds gestart. Er wordt ge-
zocht naar vlot werkbare vormen van samenwer-
king tussen de private en de sociale huisvestings-
sector op het terrein.

Aan de lokale besturen wordt de regie van het
woonbeleid toevertrouwd. Zij zullen niet alleen het
overleg tussen de verschillende woonactoren op
hun grondgebied organiseren, maar onder andere
ook financieel gestimuleerd worden tot het ontwik-
kelen van een actief aanbod en kwaliteitsverho-
gend lokaal woonbeleid.

Verhogen van de kwaliteit van de woningen

De kwaliteit van het bestaande woningenpark en
van de woonomgeving wil men vooral verhogen
door stimulerende maatregelen. De heroriëntering
van de premiestelsels werd reeds vermeld. Deze
zullen selectief ingeschakeld worden en vooral ge-
richt worden op bevolkingsgroepen en gebieden
waar zij de grootste effecten kunnen sorteren. De
sociale huisvestingssector zal maatregelen uitwer-
ken om problematische wijken en complexen te sa-
neren. Er zal onderzocht worden op welke wijze de
private sector daarbij kan betrokken worden.

Er zal geremedieerd worden aan de neerwaartse
spiraal bij vooral stedelijke bouwmaatschappijen,
die tegelijk geconfronteerd worden met verhoogde
kosten en verminderde huurinkomsten door een
marginalisering van de huurderspopulatie. Een af-
zonderlijke werkgroep is daarvoor bij de Vlaamse
Huisvestingsmaatschappij (VHM) geïnstalleerd.
Die zal praktische voorstellen moeten uitwerken.

Naast deze eerder stimulerende maatregelen be-
schikt men met de Vlaamse Wooncode over een
reeks van regulerende en sanctionerende maatre-
gelen waarop een beroep kan gedaan worden om
de kwaliteit van woningen te verbeteren en te be-
waken. De verantwoordelijkheid en de rol van ste-
den en gemeenten is hier zeer groot. Ze hebben
daarvoor extra ondersteuning nodig. Tegen 2003
zal een performant systeem van databanken (inza-
ke kwaliteitsbewaking) door de administratie uit-
gewerkt worden.

Van de bijzondere instrumenten, zoals het recht
van verkoop en het sociaal beheersrecht, wordt
nog maar schoorvoetend gebruik gemaakt. Een ef-
ficiëntere inschakeling van deze instrumenten
wordt momenteel onderzocht door een extern stu-
diebureau samen met de lokale besturen. Het on-
derzoek wordt midden december afgerond. Op
basis van de resultaten van dit onderzoek zal een
bijstelling van het instrumentarium gebeuren, zoals
uitdrukkelijk afgesproken in het regeerakkoord.

Bijzondere accenten

Naast de voormelde meer algemene maatregelen
en initiatieven zullen er in het Vlaams woonbeleid
de komende jaren ook bijzondere accenten gelegd
worden. Deze hebben hoofdzakelijk te maken
met :

– de herbestemming van waardevolle gebouwen
en monumenten tot woongelegenheden ;

– een doelgroepenbeleid dat naast de bijzondere
aandacht voor inkomenszwakkere groepen en
daklozen, vooral betrekking heeft op kinderen,
grote gezinnen, bejaarden, gehandicapten en
campingbewoners ;

– het initiëren van ecologisch verantwoorde
bouwwijzen en materialen in de sector, die bij-
dragen tot een duurzame ontwikkeling, o.a.
door voorbeeldprojecten en de aanpassing van
de reglementering ;

– aandacht voor bijzondere gebieden zoals de
Vlaamse Rand ;

– ontwikkelingen in binnen- en buitenland met
betrekking tot eigentijdse woonvormen, archi-
tecturale kwaliteit en dergelijke.

Vlaamse Rand

De Vlaamse Rand blijft een speciaal aandachts-
punt waarvoor een specifiek woonplan zal opge-
steld worden. Zowel de sociale leningen van de
VHM en het Vlaams Woningfonds (VWF), als de
particuliere premiestelsels zullen specifieke bepa-
lingen bevatten voor de randgemeenten.

Vlabinvest, het Investeringsfonds voor Grond- en
Woonbeleid voor Vlaams-Brabant, werd in 1992
opgericht met als opdracht specifieke wooninitia-
tieven te ontwikkelen zodat de autochtone bevol-
king de kans heeft om in de rand rond Brussel te
blijven wonen.
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Vlabinvest ontving in 1999 een éénmalige dotatie
van 1 miljard frank. Tot medio 2000 werd hiervan
reeds 452,5 miljoen frank vastgelegd. Een overzicht
van de gerealiseerde projecten is opgenomen in de
toelichting bij de begroting. Er worden nog projec-
ten voorbereid voor zeker 215 miljoen frank. Inge-
volge de overdrachten van 1998 en voorgaande
jaren zijn er nog ruim voldoende beschikbare kre-
dieten, zodat er ook voor 2001 geen bijkomende
betalingskredieten worden gevraagd.

Om de werking van Vlabinvest nog meer te opti-
maliseren, zal het nodig zijn dat Vlabinvest volledig
geïntegreerd wordt in het socialehuisvestingsge-
beuren. Net als een reguliere socialehuisvestings-
maatschappij moet Vlabinvest dus een beroep kun-
nen doen op alle bestaande subsidiekanalen en fis-
cale voordelen. Thans is het immers zo dat de
koper van een Vlabinvest-woning bijvoorbeeld niet
kan genieten van een voordelig BTW-tarief.

Om hierin verandering te brengen, dient Vlabin-
vest omgevormd te worden in een naamloze ven-
nootschap naar publiek recht, die vervolgens er-
kend wordt door de VHM. Deze omvorming ver-
eist een decretaal initiatief. Belangrijk in deze ope-
ratie is dat de eigenheid van de specifieke opdracht
van Vlabinvest blijft behouden en verder kan gega-
randeerd worden.

4. Toelichting bij de begroting Huisvesting voor
2001

De voorliggende begroting bevat een aantal maat-
regelen ter uitvoering van de hierboven aangehaal-
de beleidsinitiatieven. Algemeen stijgt de begroting
Huisvesting voor 2001 met meer dan 3 miljard
frank aan beleidskredieten ten opzichte van het
jaar 2000, wat een verhoging van het budget bete-
kent met 22,15%. In de begroting 2000 werden 13,7
miljard frank beleidskredieten en 11,2 miljard
frank betalingskredieten ingeschreven op program-
ma 62.4 Huisvesting. Voor 2001 stijgen de beleids-
kredieten met 22,15 % naar bijna 16,8 miljard
frank en de betalingskredieten stijgen met 22,29 %
naar 13,7 miljard frank.

De 16,8 miljard frank beleidskredieten worden als
volgt besteed :

– 4,9 miljard frank gaat naar allerlei particuliere
tegemoetkomingen (29,5%) ;

– 9,1 miljard frank of meer dan de helft gaat naar
de subsidiëring van sociale woonprojecten
(54,5%) ;

– 167,3 miljoen frank wordt besteed aan diverse
activiteiten (1%) ;

– 2,5 miljard frank zijn een gevolg van lasten uit
het verleden (15 %).

Voor allerlei rechtstreekse tussenkomsten en tege-
moetkomingen ten gunste van particulieren wordt
4,9 miljard frank of 29,5 % van de totale begroting
Huisvesting voorbehouden. Deze 4,9 miljard frank
wordt als volgt verdeeld :

– 54,7 miljoen frank naar de verzekering tegen in-
komensverlies ;

– 1.641 miljoen frank naar goedkope leningen van
het VWF ;

– 526,4 miljoen frank naar particuliere huursubsi-
dies ;

– 259,6 miljoen frank naar huurvermindering
voor kinderrijke gezinnen ;

– 1.584.4 miljoen frank naar renovatie- en sane-
ringspremies ;

– 861,10 miljoen frank naar de goedkope hypo-
thecaire leningen van de VHM.

Voor de realisatie van sociale woonprojecten – ver-
trekkende van de aankoop van gronden en pan-
den, over de aanleg van wegenissen en omgeving
tot de bouw en de renovatie van woningen – wordt
9,1 miljard frank of meer dan 54,5% van de hele
begroting Huisvesting uitgetrokken :

– 473,7 miljoen frank wordt voorbehouden voor
de rechtstreekse ondersteuning van het verwer-
ven van gronden en panden voor de realisatie
van projecten ;

– 985,2 miljoen frank gaat naar de aanleg van in-
frastructuur, omgeving en gemeenschapsvoor-
zieningen ;

– 3.018,3 miljoen frank is bestemd voor recht-
streekse projectsubsidiëring voor de bouw en
renovatie van sociale huurwoningen ;

– 244,2 miljoen frank is bestemd voor de subsidië-
ring van de bouw van sociale koopwoningen ;

– 4.417,9 miljoen frank gaat naar het investerings-
programma van de VHM – sector huurwonin-
gen.
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167,3 miljoen frank wordt uitgetrokken voor aller-
lei activiteiten (1%) :

– 34,2 miljoen frank voor wetenschappelijk on-
derzoek ;

– 20 miljoen frank voor communicatie ;

– 31,3 miljoen frank voor subsidies aan de huur-
dersbonden ;

– 71 miljoen frank voor subsidies aan de sociale
verhuurkantoren ;

– 10,8 miljoen frank voor ondersteuning voor-
beeldprojecten.

2,5 miljard frank of ongeveer 15 % van de totale
begroting Huisvesting moet gereserveerd worden
voor het nakomen van verplichtingen uit het verle-
den (15%) :

– 1.710,2 miljoen frank bedraagt de jaarlijkse do-
tatie voor het urgentieprogramma (Domus
Flandria) ;

– 627,5 miljoen frank moet er in 2001 nog voorbe-
houden worden voor de tussenkomsten in de le-
ninglast (afgeschaft in 1999) ;

– 206,4 miljoen frank wordt er in 2001 ingeschre-
ven als dotatie aan het Limburgfonds voor ren-
teverminderingen mijnwerkers.

De belangrijkste nieuwe initiatieven waarmee con-
creet uitvoering wordt gegeven aan de geformu-
leerde beleidsopties zijn :

– 2 miljard frank bijkomend voor de 15.000 socia-
le huurwoningen (VHM) ;

– 0,12 miljard frank bijkomend voor saneringsle-
ningen via de VHM ;

– 1,3 miljard frank bijkomend voor particuliere
premies ;

– afzonderlijke basisallocaties voor wetenschap-
pelijk onderzoek, communicatie en informatie,
voorbeeldprojecten.

15.000 nieuwe sociale huurwoningen

Eén van de belangrijkste items in deze begroting
Huisvesting voor 2001 is uiteraard de realisatie van
de 15.000 extra sociale huurwoningen. De begro-

ting 2001 zet een nieuwe stap in de realisatie van
deze belangrijke regeringsdoelstelling.

Nadat reeds in 2000 de investeringsmachtiging van
de VHM verhoogd werd met ongeveer 1,8 miljard
frank van 3,1 miljard frank in 1999 naar 4,9 miljard
frank in 2000, wordt in 2001 deze investerings-
machtiging nog eens quasi verdubbeld tot bijna 9
miljard frank. Op twee jaar tijd betekent dit een
verdrievoudiging van de machtiging die aan de
VHM wordt gegeven voor investeringen in de
bouw en renovatie van sociale huurwoningen.
Hiermee geeft de Vlaamse regering duidelijk te
kennen dat sociale huisvesting één van de belang-
rijkste prioriteiten vormt.

Het jaarlijkse investeringsprogramma van de VHM
wordt traditioneel opgesplitst in een luik nieuw-
bouw en vervangingsbouw en in een luik renovatie.
De bijkomende middelen zijn uitsluitend bestemd
voor de realisatie van bijkomende sociale huurwo-
ningen, hetzij door volledige nieuwbouw, hetzij
door vervangingsbouw na sloop of door herbe-
stemming van bestaande, al dan niet beschermde
panden. Dit laatste is een nieuw initiatief, waarvoor
de minister vanwege de VHM en de socialehuisves-
tingsmaatschappijen een bijzondere inspanning
vraagt.

Dit betekent dat minstens een kleine 6 miljard
frank van het jaarlijkse investeringsprogramma be-
stemd is voor nieuwe realisaties. Aan een gemid-
delde kostprijs van ongeveer 3 miljoen frank per
woongelegenheid kunnen hiermee jaarlijks onge-
veer 2.000 extra huurwoningen gerealiseerd wor-
den. Verspreid over de volledige legislatuur heeft
de Vlaamse regering nu al de bouw van ongeveer
10.000 extra woningen mogelijk gemaakt, bovenop
het bestaande programma dat nu al jaarlijks voor-
ziet in een productie van ongeveer 2.000 nieuwe
sociale woningen. In totaal wordt het op die manier
mogelijk dat er op vijf jaar 20.000 sociale huurwo-
ningen bij zullen komen in Vlaanderen, bovenop
de reeds 120.000 bestaande. Dit betekent een ver-
hoging van het sociale huurpatrimonium met meer
dan 16,6 %.

Voor de financiering en realisatie van deze extra
sociale huurwoningen werd vooreerst geopteerd
om te werken via de VHM en de socialehuisves-
tingsmaatschappijen. Zij zijn immers volgens de
Vlaamse Wooncode de bevoorrechte partners. De
bijkomende vier miljard frank investeringsmachti-
ging wordt daarom volledig toevertrouwd aan de
VHM en de socialehuisvestingsmaatschappijen. De
minister doet uitdrukkelijk een beroep op de slag-
kracht en de zin voor initiatief van de reguliere so-
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ciale huisvestingssector om op zoek te gaan naar
de beste opportuniteiten voor de realisatie van de
extra sociale huurwoningen.

In principe moet de sector in staat zijn om 20.000
nieuwe sociale huurwoningen te realiseren op vijf
jaar tijd. Dit brengt echter tegelijkertijd ook een
zware verantwoordelijkheid met zich mee. Volgend
jaar zal deze manier van werken geëvalueerd wor-
den. Slaagt de sector er niet in om de gewenste
productie op het juiste spoor te zetten, dan zal naar
alternatieven gezocht worden voor de verdere uit-
voering van het programma. Dit is voor de minister
een heel belangrijk punt. Het gaat er niet zozeer
om wie deze sociale woningen bouwt, maar wel dat
ze gebouwd worden en aan de beste voorwaarden
verhuurd kunnen worden aan de juiste doelgroep.

Particuliere tegemoetkomingen

Er bestaan verschillende soorten tussenkomsten en
tegemoetkomingen ten gunste van particulieren en
gezinnen :

– in de huursector zijn er de huursubsidies en de
huurverminderingen voor kinderrijke gezinnen.
Hiervoor is in totaal 785 miljoen frank voorzien
(526 miljoen frank en 259 miljoen) op het bud-
get ;

– in de eigendomssector zijn er de renovatiepre-
mies, saneringspremies en de goedkope lenin-
gen van de VHM en het VWF.

In het Vlaams regeerakkoord werd uitdrukkelijk
gestipuleerd dat de tegemoetkomingen aan parti-
culieren dienen geheroriënteerd te worden, gericht
op het bewaken van de kwaliteit van de woningen,
aangeboden op de private huisvestingsmarkt. In
2001 wordt het budget voor de renovatiepremies
opgetrokken met 1,3 miljard frank of een stijging
van 457%, tot ongeveer 1.6 miljard frank.

Voor de goedkope VHM-saneringsleningen wordt
120 miljoen frank extra uitgetrokken, waartegen-
over een bijkomende investeringsmachtiging staat
van ongeveer 500 miljoen frank, goed voor meer
dan 200 bijkomende goedkope leningen.

Al deze instrumenten dienen op elkaar afgestemd
te worden, zodat ze elkaar kunnen aanvullen en
versterken met maximaal effect tot gevolg. Om het
budgettair evenwicht te kunnen bewaren en toch
een zo groot mogelijk effect te kunnen bereiken,
zullen deze maatregelen territoriaal selectief die-
nen te zijn, waarbij men in eerste instantie moet
denken aan de twee bijzondere gebieden die de

Vlaamse Wooncode reeds voorzien heeft, de woon-
vernieuwings- en de woningbouwgebieden.

Concreet denkt de minister bijvoorbeeld aan ge-
richte ingrepen in het kader van stads- en dorps-
kernvernieuwing. Daarbij kan de kleine eigenaar
van een huurwoning in een bepaalde territoriale
omschrijving een premie krijgen voor de renovatie
van zijn woning en kan de bestaande, inkomens-
zwakke huurder een huursubsidie krijgen om de
gestegen huurprijs te kunnen blijven betalen, zodat
die niet verdreven wordt omwille van de herwaar-
dering van de woning en de wijk en de hiermee in-
herent gestegen huurkosten. Gewone private eige-
naars kunnen dan in dezelfde wijk aanspraak
maken op een renovatiepremie of een goedkope
saneringslening wanneer het om grotere werken
gaat.

De minister denkt ook aan stadsvernieuwingspro-
jecten die door publiek-private samenwerking tot-
standkomen en waarvoor het instrument van de
huursubsidies kan ingeschakeld worden.

In dezelfde territoriale context wordt ook de (her)-
invoering van een nieuwbouwpremie onderzocht.
In elk geval zou slechts uit één vaatje kunnen ge-
tapt worden. Zodoende zou een premie niet kun-
nen gecombineerd worden met een nieuwbouwle-
ning van de VHM of het VWF en moet de toeken-
ning door de VHM van goedkope leningen voor de
aankoop van een sociale koopwoning op zijn doel-
matigheid onderzocht worden. De goedkope sane-
ringsleningen zijn wel een goed instrument omdat
hiermee een bepaalde bevolkingscategorie met een
laag tot zeer laag inkomen toch in staat gesteld
wordt om een eigen woning te verwerven. Zij kun-
nen immers met de goedkope lening een verkom-
merd huis kopen en opknappen, voor een totale
kostprijs die lager ligt dan bij nieuwbouw of bij
aankoop van een nieuwe woning.

Andere nieuwe initiatieven

Uitgaven die tot hiertoe op het Fonds van de Huis-
vesting (variabel krediet) geïmputeerd werden,
krijgen in 2001 een eigen, afzonderlijke basisalloca-
tie en tegelijkertijd dus een meer permanent, re-
current karakter.

Voor het wetenschappelijk onderzoek wordt vanaf
2001 jaarlijks 34,2 miljoen frank ingeschreven op
de begroting. Het is de bedoeling hiermee een per-
manent wetenschappelijk steunpunt op te richten
dat via een contract een beroep zal kunnen doen
op een conglomeraat van wetenschappers, gespe-
cialiseerd in het huisvestingsgebeuren. Eén van de
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eerste opdrachten van dit steunpunt zal bestaan uit
het opstarten van een huisvestingsdatabank, waar-
in alle relevante gegevens met betrekking tot
wonen in Vlaanderen op een coherente en perma-
nente wijze dienen verzameld te worden, zodat het
beleid hierover kan beschikken. Tevens zou er een
algemeen Woonplan Vlaanderen opgemaakt wor-
den, waarin op basis van een wetenschappelijke
omgevingsanalyse de woonbehoeften gedetecteerd
worden en omgezet in algemene beleidslijnen.
Over een dergelijk Woonplan zou een politieke
consensus moeten bereikt worden, zodat het huis-
vestingsbeleid over een langetermijnperspectief
zou beschikken en er toch tevens voldoende ruimte
open blijft voor het leggen van eigen accenten.

Voor communicatie en informatie wordt jaarlijks 20
miljoen frank uitgetrokken. Hiermee kunnen infor-
matiecampagnes over nieuwe initiatieven naar de
bevolking opgezet worden. Het is immers belang-
rijk dat een rechthebbende ook effectief weet heeft
van een premie, subsidie of een tegemoetkoming
waarop hij/zij recht heeft. Het is de plicht van de
overheid de burger hierover terdege te informeren.
Belangrijke informatiecampagnes in 2001 worden
voorzien voor de herziening van de tegemoetko-
mingen aan particulieren zoals de huursubsidie, de
renovatiepremie en de hypothecaire leningen.

Een zeer belangrijk initiatief in het kader van com-
municatie met en informatie naar de burger is de
website "Wonen in Vlaanderen" die thans door de
afdeling Woonbeleid van het ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap ontwikkeld wordt en die
vermoedelijk begin volgend jaar operationeel zal
worden. Hier zal de burger heel wat informatie vin-
den over het huisvestingsgebeuren in Vlaanderen
in het algemeen, de bestaande regelgeving en
woonpremies. Het zal echter ook mogelijk zijn om
formulieren op te vragen en online in te vullen.
Hiermee wordt dus een begin gemaakt van het
elektronische loket zoals aangekondigd door de
minister-president.

Een laatste nieuw initiatief is de ondersteuning van
‘voorbeeldprojecten’ met jaarlijks 10,8 miljoen
frank. Hier kunnen allerlei projecten onder schuil
gaan, zoals bijvoorbeeld projecten omtrent duur-
zaam en ecologisch bouwen. Deze basisallocatie
heeft vooral tot doel de bijkomende overheadkos-
ten die gepaard gaan met de uitbouw en uitbating
van dergelijke voorbeeldprojecten, op te vangen.

5. Overzicht uitgavendecreetsbepalingen

De artikelen 14, 16, 31, 83, 94 en 110 hebben be-
trekken op programma 62.4 Huisvesting en pro-
gramma 62.6 Vlabinvest.

Artikel 14 maakt het mogelijk dat er subsidies kun-
nen worden toegekend aan de diverse huisvestings-
initiatieven zoals die in de begroting opgesplitst
worden over de diverse basisallocaties.

Artikel 16 regelt de machtiging waarbinnen het
Vlaams Woningfonds verbintenissen mag aangaan
voor het toestaan van sociale leningen aan gezin-
nen met kinderen en waaraan de gewestwaarborg
mag gehecht worden. De machtiging voor het
VWF blijft ook in 2001 onveranderd op 5,5 miljard
frank.

Artikel 31 regelt de gewestwaarborg voor de lenin-
gen die de VHM aangaat voor de financiering van
haar diverse investeringsprogramma's.

Artikel 83 regelt de kapitaalsubsidie aan de VHM.
De minister wordt gemachtigd ten belope van het
in de begroting opgenomen bedrag, zijnde 5.279
miljoen frank, in te schrijven op het kapitaal van de
VHM.

Artikel 94 keurt de begroting van de DAB Fonds
voor de financiering van het urgentieplan voor de
sociale huisvesting (Domus Flandria) goed. Het be-
treft hier een aflopend programma waarop geen
nieuwe vastleggingen meer geschieden en enkel
nog betalingen gebeuren.

Artikel 110 ten slotte keurt de begroting van Vla-
binvest goed. Er wordt geen nieuwe dotatie noch
bijkomende betalingskredieten gevraagd. Zoals
steeds in het verleden het geval was, wordt thans
ook ingeschreven dat het niet gebruikte saldo van
de éénmalige machtiging van 1992 wordt overgehe-
veld naar 2001.

6. Besluit

De minister stelt dat de doelstellingen van het
woonbeleid ambitieus zijn en dat de realisatie
ervan niet alleen zal afhangen van de aard en de
omvang van de beschikbaar gestelde middelen.
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Vooral de wil om te slagen bij alle betrokken in-
stanties zal doorslaggevend zijn, niet in het minst
bij het lokale bestuursniveau en bij de sociale huis-
vestingsactoren.

Bovendien hangen de slaagkansen af van de door-
zichtigheid en de hanteerbaarheid van de procedu-
res en de reglementering, en zeker ook van een
goede communicatie en samenwerking tussen bur-
ger en overheid, tussen publieke en private sector,
tussen de verschillende overheidsinstanties onder-
ling.

Daarom zal de komende maanden eveneens werk
worden gemaakt van een herstructurering met het
oog op een duidelijke taakverdeling binnen de sec-
tor, en van een verdere vereenvoudiging van de re-
gelgeving.

Ten slotte zal zeker in de sfeer van het wonen toe-
nemende aandacht moeten gaan naar vormen van
inspraak en betrokkenheid van de bewoners, de
buurtgemeenschappen en de burgers zelf.

II. Bespreking

Algemene beoordeling

Mevrouw Veerle Heeren is van oordeel dat er naar
aanleiding van deze begrotingsronde en beleids-
brief – en dit in tegenstelling tot de begroting 2000
– een aantal fundamentele krijtlijnen worden uit-
gezet voor het toekomstig huisvestingsbeleid. De
beleidsbrief Vlaams Woonbeleid vormt een vrij lo-
gisch geheel en geeft ook een goede stand van
zaken van de uitvoering van de beleidsnota Vlaams
Woonbeleid 1999-2004 (Parl. St. Vl. Parl. 1999-
2000, 143/1). Verder verheugt de spreker zich in de
verhoging van het huisvestingsbudget met drie mil-
jard frank. Een dergelijke verhoging is alleszins
noodzakelijk om de verhoging van het aanbod met
15.000 extra sociale woningen te realiseren.

De heer Francis Vermeiren staat positief tegenover
de voorstellen in de beleidsbrief. Hij verklaart alle
initiatieven toe te juichen die van aard zijn de so-
ciale huisvesting te ondersteunen. De VLD-fractie
heeft in het verleden altijd gesteld dat de proble-
matiek van de sociale huisvesting drastischer moet
worden aangepakt, onder meer via huursubsidies
en het aanbieden van sociale koopwoningen en so-
ciale kavels. In deze beleidsbrief wordt aan die
visie tegemoet gekomen. De spreker vindt wel dat
de discussie over sociale huisvesting niet in zwart-
wittermen mag worden gevoerd, waarbij de eige-

naars steevast als zondebok worden afgeschilderd.
Ook vele eigenaars willen de sociale huisvesting
vooruithelpen. Tegen de huisjesmelkers daarente-
gen moet streng worden opgetreden, onder meer
op basis van instrumenten uit de Vlaamse Woonco-
de. Anderzijds meent de spreker dat ook niet alle
huurders vrijuit gaan. Sommigen gebruiken alle
mogelijke middelen om hun doel te bereiken. Het
komt er volgens de heer Vermeiren op aan een
constructieve samenwerking op te zetten tussen ei-
genaars, administratie, huurders en gemeentebestu-
ren. In het verleden werd er tussen die protagonis-
ten teveel een sfeer van vijandigheid gecreëerd.

De minister verklaart dat het beleid erop gericht
moet zijn dat zoveel mogelijk mensen in Vlaande-
ren goed en betaalbaar kunnen wonen. Daarvoor
moeten meerdere actoren worden ingezet dan de
klassieke actoren, de socialehuisvestingsmaat-
schappijen in de huur- en koopsector. Er moet een
meer aanbodsgericht beleid worden gevoerd.
Daarvoor bestaat er in deze commissie blijkbaar
voldoende steun. De minister erkent dat er in het
verleden veel wantrouwen bestond tegenover de
eigenaars. Dat moet men kunnen overstijgen, zodat
alle actoren kunnen worden ingezet om het doel
van het betaalbaar en kwaliteitsvol wonen te berei-
ken. Daarvoor moet een pakket van maatregelen
worden genomen waarbij alle actoren worden be-
trokken.

De minister is zich ervan bewust dat er binnen de
sector van de huisvesting momenteel nogal wat
vragen leven. Er wordt immers een reorganisatie
van de administratie voorbereid, de gemeenten
worden door de huidige regering meer naar voor
geschoven als partner, enzovoort. De minister
hoopt, ook in samenspraak met de commissie, de
komende maanden tot de best mogelijke oplossing
te kunnen komen.

Verzekering tegen inkomensverlies

Mevrouw Veerle Heeren stelt vast dat het budget
voor de verzekering tegen inkomensverlies zoals
bij de begroting 2000 nog steeds 52,5 miljoen frank
bedraagt. Dit is merkwaardig omdat naar aanlei-
ding van de begrotingscontrole dat budget nog met
20 miljoen frank werd verhoogd. Denkt de minister
dat de tendens van 2000 zich in 2001 niet zal door-
zetten ?

De minister verklaart dat het bedrag van 52,5 mil-
joen frank het bedrag is dat er op kruissnelheid
nodig is. Het bedrag van 72 miljoen frank is het ge-
volg van overdrachten van de voorgaande jaren
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1997 en 1998. Het gaat dus om niet-opgebruikte
kredieten.

De minister is van oordeel dat dit instrument nog
beter bekend moet worden gemaakt. Er gaat im-
mers een geruststellend effect vanuit voor diege-
nen die in een woning willen investeren.

Limburgfonds

Mevrouw Veerle Heeren merkt op dat de dotatie
voor het Limburgfonds gehalveerd wordt. Kan de
minister een verklaring geven voor de verschuiving
die zich in de basisallocaties heeft voorgedaan ?

De minister antwoordt dat het ingeschreven bedrag
het bedrag is dat men boekhoudkundig nodig
heeft. Omwille van nog aanwezige saldi kan de do-
tatie beperkt worden. Volgend jaar zal de dotatie
allicht weer verdubbelen. Er gaat hier dus geen wij-
ziging van het beleid achter schuil.

Subsidies voor renovatie en bouw van woningen

Mevrouw Veerle Heeren stelt vast dat hiervoor een
bedrag van 1,7 miljard frank wordt uitgetrokken.
Kan de minister gegevens verstrekken over de
spreiding van dat bedrag over 306 Vlaamse ge-
meenten (de Vlaamse gemeenten zonder Antwer-
pen en Gent) ? Welke gemeenten maken hiervan
het meest gebruik ? De spreker vindt het eigenaar-
dig dat 306 Vlaamse gemeenten het moeten stellen
met 1,7 miljard frank, terwijl de steden Antwerpen
en Gent samen nog steeds aanspraak kunnen
maken op 1,1 miljard frank. Zij hoopt dat de be-
dragen voor die steden de volgende jaren kunnen
verminderen, want dat zou betekenen dat de in-
spanningen eindelijk resultaat opleveren op het
terrein.

De minister verklaart nog geen duidelijk zicht te
hebben op de verdeling. Het gaat alleszins om een
cruciale vraag. De minister heeft aangedrongen op
meer middelen en heeft die ook verkregen zoals
men uit de ontwerpbegroting kan opmaken. Hoe
die middelen geografisch gespreid zullen worden, is
nog niet uitgemaakt. Men moet kijken naar de be-
hoeften en ook de discussie over de verdelingscri-
teria van het gemeentefonds staat niet los van de
spreidingsvraag.

De minister merkt op dat hij momenteel gecon-
fronteerd wordt met tegenstrijdige signalen vanuit
de lokale besturen die hun begroting 2001 voorbe-
reiden. Enerzijds zijn er een aantal landelijke ge-
meenten die pleiten voor meer middelen. Ander-

zijds luiden ook de grote steden de noodklok. In
Antwerpen en Gent bijvoorbeeld stelt zich het pro-
bleem van de slechte kwaliteit en gedeeltelijke
leegstand van oudere woonblokken. In die blokken
treft men ook een opeenstapeling aan van sociale
problemen en marginaliteit. Hoe dit alles zich zal
vertalen in de spreiding van de middelen is van-
daag echter nog niet uitgemaakt. Het is uiteindelijk
de VHM die op basis van de binnenkomende vra-
gen uitmaakt aan wie de kredieten worden toege-
kend. Momenteel overtreffen de kredieten nog de
vraag zodat er zich niet onmiddellijk een probleem
stelt.

Mevrouw Ann De Martelaer merkt op dat er pre-
mies zullen worden gegeven aan mensen die hun
woning willen renoveren. Zij is van oordeel dat die
premies vooral bestemd moeten worden voor be-
paalde zwakkere doelgroepen.

De heer Herman De Loor is verheugd dat er voor
renovatie meer middelen worden voorzien. Hij
meent dat er op dit vlak nood is aan een sensibili-
seringscampagne. Vooral in Oost- en West-Vlaan-
deren schort er een en ander aan vele woningen.

Hierbij aansluitend verwijst de heer Dirk De Cock
naar gegevens van de intercommunales DDS en
Land van Waas waaruit blijkt dat 20% van de wo-
ningen op hun werkingsgebied niet aangepast zijn.
Vandaar hecht de spreker veel belang aan renova-
tie. Die zou extra gestimuleerd moeten worden.

Het is de minister bekend dat de provincies Oost-
en West-Vlaanderen probleemgebieden inzake
huisvesting zijn. Dat blijkt ook uit de kaart van de
woonvernieuwingsgebieden. In het besluit van 25
juli 2000 van de Vlaamse regering is bepaald dat er
een dubbele subsidiëring kan gebeuren voor de
woonvernieuwings- en woningbouwgebieden. Dat
zal tot gevolg hebben dat er in een aantal wijken
en kernen in Oost- en West-Vlaanderen sneller een
initiatief kan worden genomen dan in andere plaat-
sen.

Evolutie van de grondprijzen

Mevrouw Veerle Heeren vindt het eigenaardig dat
de analyse van de grondprijzen in Vlaanderen ge-
baseerd is op gegevens van 1980-1998, terwijl de
meest recente gegevens voor 1999 niet zijn opgeno-
men. Op basis van de cijfers van 1999 krijgt men
nochtans een ander beeld van de evolutie van de
grondprijzen. In bepaalde regio’s zijn de prijzen in
dat jaar immers toegenomen met 28%, terwijl in
andere regio’s de prijsstijging minder sterk was.
Dat is ook tot uiting gekomen tijdens de hoorzit-
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tingen in het kader van het voorstel van resolutie
betreffende de nood aan betaalbare bouwgronden
en woningen. Het is aan te bevelen dat het beleid
zich zou baseren op de meest actuele gegevens.

De minister antwoordt dat op het ogenblik dat de
beleidsbrief werd opgemaakt men nog niet over de
gegevens van 1999 beschikte. Intussen zijn er inder-
daad meer actuele gegevens bekend, maar men
moet deze problematiek ook op langere termijn
bekijken. Speculatieve bewegingen hebben ook te
maken met andere aspecten, bijvoorbeeld de rente-
stand of de beurstoestand. De statistieken waar-
naar de beleidsbrief verwijst, geven alleszins een
goed beeld van de evolutie van de grondprijzen de
laatste jaren.

Reservegronden van de socialehuisvestingsmaat-
schappijen

De VHM zou volgens mevrouw Veerle Heeren stra-
tegische sociale gronden op de markt kunnen bren-
gen in het kader van een grond- en pandenbeleid.
In het verleden werden er in die gronden heel wat
overheidsmiddelen geïnvesteerd. Het is absoluut
noodzakelijk dat deze voor de realisatie van sociale
woningen kunnen aangewend worden. De minister
moet daarvan een prioritair strijdpunt maken en
daarover zo snel mogelijk duidelijkheid verschaf-
fen aan de huisvestingsmaatschappijen. Als men
van de actoren op het terrein resultaten verwacht,
moet men hen ook van de nodige faciliteiten voor-
zien.

De minister antwoordt dat de vraag om de reserve-
gronden op de markt te brengen algemeen wordt
gesteld. Er zal een moeilijke evenwichtsoefening
moeten worden gemaakt. Enerzijds moeten de ba-
sisregels van het Ruimtelijk Structuurplan Vlaan-
deren worden gehandhaafd. Men moet de vrije
ruimte in Vlaanderen niet opnieuw gaan aansnij-
den omwille van de gestegen grondprijzen. Ander-
zijds moeten aan de aanbodzijde een aantal gron-
den in de stedelijke en andere kernen terug op de
markt worden gebracht. Een dergelijke even-
wichtsoefening werd voor de provincie Antwerpen
reeds uitgevoerd in samenwerking met de diensten
van ruimtelijke ordening, dit in het kader van een
screening van de reservegronden. Op korte termijn
moet een gelijkaardige screening ook voor de an-
dere provincies voltooid zijn. Dan moet duidelijk
zijn welke gronden op korte termijn op de markt
gebracht kunnen worden. Vervolgens stelt zich de
vraag of men die gronden kan reserveren voor de
klassieke huisvestingssector of dat men als middel
tot financiering ook de private huisvestingssector –
die bijzonder geïnteresseerd is – kan betrekken.

Publiek-Private Samenwerking (PPS)

Mevrouw Veerle Heeren vraagt wat de minister in
het kader van het huisvestingsbeleid onder PPS
verstaat. Zijn er indicaties dat de private sector een
bijdrage kan leveren op het vlak van de sociale
huisvesting ? Uit de beleidsbrief blijkt dat men de
private sector subsidies wil verlenen om sociale
huisvestingsprojecten te realiseren. Tegelijk zou
men de private partners ontheffen van de naleving
van de wetgeving inzake overheidsopdrachten. Dit
lijkt volgens de spreker toch problemen te stellen.
Als men vanuit de overheid subsidies verleent,
moeten de gesubsidieerden toch ook de wetgeving
naleven.

De minister verklaart dat het niet de bedoeling is
de wetgeving inzake overheidsopdrachten te ont-
wijken, ook niet als het gaat om PPS-projecten in
de sociale huisvesting.

De heer Herman De Loor stelt dat zijn fractie
voorstander is van meer investeringen in kleinscha-
lige groepswoningbouw in de kernen. De voorkeur
moet gaan naar naast elkaar gelegen krotwoningen
die vervangen kunnen worden door appartemen-
ten. Kleinschaligheid is van cruciaal belang om
concentratie en overbewoning van een site tegen te
gaan. Dit is echter doorgaans niet de optie wanneer
privé-kapitaal wordt ingeschakeld om aan sociale
huisvesting te doen. Private investeerders zijn
vooral geïnteresseerd in winstmaximalisatie en veel
minder in sociale doeleinden. Voor hen is het veel
interessanter om zoveel mogelijk woongelegenhe-
den te creëren op een zo klein mogelijke ruimte.
Grootschalige hoogbouw moet echter absoluut
worden vermeden. Hiermee moet rekening worden
gehouden als men met de PPS-formule wil werken.
Men mag niet in de fouten uit het verleden herval-
len.

De minister vindt de vraag naar de wijze van in-
schakeling van de private sector cruciaal. Moet
men bijvoorbeeld private projectontwikkelaars
subsidies geven ? Of moet men naar Brits voor-
beeld de volledige projectontwikkeling – weliswaar
binnen een duidelijk (financieel) kader – overlaten
aan geïnteresseerde private ontwikkelaars ? De
minister stelt dat men de PPS-formule niet als een
wondermiddel mag beschouwen. Budgettair mag
men niet te hoge verwachtingen hebben van die
formule. Uit het Britse voorbeeld kan afgeleid wor-
den dat de meerwaarde die men voor het budget
kan realiseren ongeveer 17% bedraagt.

De minister is geen voorstander van het geven van
rechtstreekse subsidies aan private ontwikkelaars.
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Wat wel zou kunnen, is dat men een private ont-
wikkelaar de opdracht geeft om bijvoorbeeld 20
woningen volgens een bepaald plan op een bepaald
terrein te realiseren, waarbij de verhuring door de
overheid gewaarborgd wordt. Een volgende moge-
lijkheid is dat men de gewaarborgde huurinkom-
sten koppelt aan het verlenen van huursubsidies.
Een laatste mogelijkheid is dat de private sector
los van de huisvestingsmaatschappijen projecten
ontwikkelt. De overheid kan dan een basiskwaliteit
vragen en in ruil het systeem van de huursubsidie
voor kortere of langere tijd waarborgen.

Mede dankzij de inschakeling van de private sector
zouden de wachtlijsten bij de huisvestingsmaat-
schappijen dus sneller kunnen worden ingekort.
Bovendien kan op die manier het aantal extra so-
ciale woningen dat men wil realiseren nog gevoelig
verhogen, dus bovenop de in het regeerakkoord
aangekondigde 15.000 extra woningen. Via het sys-
teem van de huursubsidie zal men immers meer ge-
zinnen kunnen helpen dan via de klassieke weg
van het bouwen van woningen door de huisves-
tingsmaatschappijen. Het moet daarbij niet nood-
zakelijk over nieuwbouw gaan ; ook renovatie be-
hoort tot de mogelijkheden.

15.000 extra sociale huurwoningen

Mevrouw Veerle Heeren stelt vast dat de bouw van
15.000 extra sociale huurwoningen een belangrijke
doelstelling blijft. Positief daarbij is dat de VHM en
de socialehuisvestingsmaatschappijen (SHM) daar-
voor zullen worden ingeschakeld. Het blijft even-
wel onduidelijk hoe deze extra woningen over
Vlaanderen verdeeld zullen worden. Is er enig
zicht op een provinciale verdeelsleutel ?

Volgens de spreker rekent de minister op de in-
breng van private initiatiefnemers om voor 5.000
extra huurwoningen te zorgen, zodat men het eer-
der door de minister vooropgestelde cijfer van
20.000 woningen toch nog zou bereiken. Mevrouw
Heeren vraagt hoe dat concreet zal gebeuren. Hoe
zal men de private sector kunnen overhalen om
mee te gaan investeren ? 

Mevrouw Ann De Martelaer is verheugd dat het
aantal sociale huurwoningen gevoelig zal worden
uitgebreid en dat daarvoor ook extra middelen
worden voorzien. Zullen de 15.000 extra sociale
woningen effectief gebouwd zijn op het einde van
de legislatuur ? Zal er voldoende aandacht zijn
voor de kwaliteit van de bijkomende sociale huur-
woningen ? Wordt er rekening mee gehouden dat
er in bepaalde regio’s meer behoefte bestaat aan
bijkomende sociale woningen ? Welk soort wonin-

gen zal worden gerealiseerd ? Zullen het bijvoor-
beeld woningen zijn voor kleine gezinnen of voor
bejaarden ?

De minister antwoordt dat de aangekondigde
15.000 woningen op het einde van deze legislatuur
niet allemaal afgewerkt zullen zijn. Tegen dan zul-
len wel de nodige maatregelen en beslissingen zijn
genomen om ze te realiseren. Verwijzend naar het
Domus Flandria-programma dat in 1992 van start
ging, stelt de minister dat er vandaag in uitvoering
van dat programma nog woningen worden openge-
steld.

De heer Herman De Loor verklaart dat zijn fractie
de ambitie om 15.000 extra sociale woningen te
bouwen voluit steunt. Het gaat wel om een enorme
opgave. Ter illustratie verwijst de spreker naar het
project Domus Flandria. Om die opgave waar te
maken moeten heel wat randvoorwaarden vervuld
zijn. De SHM’s moeten bijvoorbeeld sneller op de
bal kunnen spelen. Dit vereist een sterke vereen-
voudiging van de administratieve procedures. Er is
daarvoor nu een eerste aanzet gegeven en de mi-
nister moet daar verder werk van maken. Een pro-
bleem kan zich wel stellen bij het verwerven van
gronden door SHM’s. Die moeten nu projecten
kunnen voorleggen vooraleer zij gronden kunnen
verwerven. Men moet overwegen om af te stappen
van een strikte koppeling tussen een bouwproject
en een subsidieaanvraag voor een verwerving van
gronden. Bovendien moeten de SHM’s over vol-
doende aansnijdbare grond kunnen beschikken of
snel gronden en woningen kunnen opkopen. Het
tekort aan (betaalbare) bouwgrond maakt de op-
dracht niet gemakkelijker, maar er is ook een keer-
zijde : dankzij de dure grond groeit de aandacht
voor renovatie.

De minister stelt dat de projectsubsidies nu reeds
losgekoppeld zijn van de aankoop van gronden.
Dat betekent dat de SHM’s vooruitziender kunnen
werken en dat zij bijvoorbeeld gronden kunnen
aankopen zonder dat er al een project voor be-
staat. Op die manier kunnen de SHM’s zelf een
soort grondregie aanleggen.

De heer Herman De Loor verwijst naar de vraag
van SHM’s om gronden te ruilen met andere open-
bare besturen en om de beschikking te krijgen over
verlaten bedrijfspanden, oude schoolgebouwen,
leegstaande kloosters, enzovoort. Het gaat vaak om
goed gelegen panden die nu een kankerplek in de
centra vormen. Door de hoge aankoopprijs gecom-
bineerd met de afbraak-, nieuwbouw- of renovatie-
kosten zijn dergelijke projecten financieel vaak
moeilijk haalbaar.
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Voor de minister is een verhoging van het aantal
sociale woningen een absolute prioriteit. Hij stelt
dat het fenomeen van de denataliteit intussen
voorbijgesneld is door de gezinsverdunning, waar-
door de vraag naar huisvesting toch blijft toene-
men. Hij merkt op dat oudere mensen vaak nog
over vrij grote woningen beschikken waarin slechts
één of twee mensen wonen. Men zou die woningen
kunnen ontdubbelen en omvormen tot kangoeroe-
woning of duplexwoning. Men kan dan vrij snel en
met een relatief geringe inspanning via renovatie
de woonkwaliteit verbeteren en naar een verdub-
beling gaan van het aantal woningen. Ook kan er
in zulke gevallen een koppeling gebeuren aan het
toekennen van huursubsidies. Hetzelfde zou men
kunnen voorzien als een jong gezin zou gaan sa-
menwonen met een bejaard gezin.

De heer Francis Vermeiren merkt op dat het stimu-
leren van het samenwonen van jongere en oudere
gezinnen in een ontdubbelde woning ook belang-
rijk is om de gevolgen van de demografische evolu-
tie op te vangen.

Mevrouw Veerle Heeren vraagt of er subsidies zul-
len komen om het concept van de kangoeroewo-
ning te stimuleren, bijvoorbeeld als het gaat om
nieuwbouw in een binnenstad.

De belangrijkste bijdrage die er vanuit de Vlaamse
overheid kan worden gegeven om de woningbouw
aan te moedigen en het aantal wooneenheden uit
te breiden, is volgens de minister een versoepeling
van de wijze waarop de administratie omgaat met
de reglementering inzake ruimtelijke ordening.
Niet de reglementering zelf moet worden versoe-
peld. Bedoeld wordt de wijze waarop ambtenaren
van stedenbouw in de praktijk omgaan met de re-
gels. De verschillende betrokken administraties
zouden veel meer met elkaar moeten samenwer-
ken. De administratie voor ruimtelijke ordening
moet absolute voorrang geven aan kernversterken-
de projecten die het aantal wooneenheden gevoe-
lig uitbreiden. Het maakt daarbij niet uit of die
projecten uitgaan van de private sector of vanuit
de SHM’s. Om die principes te laten doorsijpelen
heeft de minister in juni 2000 samen met de minis-
ter van Ruimtelijke Ordening een werkgroep op-
gericht. Daarin zijn ook de provinciale diensten
van Ruimtelijke Ordening vertegenwoordigd. In
die werkgroep zullen heel praktische en concrete
afspraken worden gemaakt met betrekking tot de
toepassing van interne administratieve richtlijnen.
Daardoor zullen in de nabije toekomst zaken mo-
gelijk worden die dat vandaag niet zijn.

De heer Mark Van der Poorten verklaart dat hij
volledig achter de doelstelling staat om het aantal
sociale woningen gevoelig uit te breiden en dat hij
daar op het terrein zelf ook wil aan meewerken.
Hij wijst wel op de problemen en remmen die de
SHM’s op het terrein ervaren. Die liggen op de
eerste plaats op het vlak van de ruimtelijke orde-
ning en de logheid van de VHM. Door dat strakke
kader is het enorm moeilijk om binnen een tijds-
spanne van 6 à 7 jaar een project te realiseren. Hoe
wil de minister in die omstandigheden de PPS-for-
mule toepassen ? Als men dat strakke kader zou
versoepelen en zou werken met een enveloppesys-
teem voor de SHM’s, zouden die sneller kunnen
werken en effectief kunnen bijdragen aan het reali-
seren van de beleidsdoelstellingen.

De minister is van oordeel dat men inderdaad naar
een enveloppesysteem moet evolueren, maar hij
laat in het midden of dat via de SHM’s of de ge-
meenten moet gebeuren.

Studie over de financieringsstromen in de huisves-
tingssector

Mevrouw Veerle Heeren merkt op dat er een studie
wordt aangekondigd met het oog op de optimalise-
ring van de financieringsstromen. Intussen werd
een offerte uitgeschreven en werd reeds tot aanbe-
steding overgegaan. Wanneer kunnen de resultaten
van deze belangrijke studie worden verwacht ? Het
is wel merkwaardig dat deze studie geen betrek-
king heeft op de subsidies aan de sociale verhuur-
kantoren (SVK). Wat is hiervan de reden ? Het zou
immers interessant zijn om te vernemen hoeveel de
beheerskosten per beheerde woning bedragen voor
de SVK’s.

Hervorming van de huisvestingssector

Mevrouw Veerle Heeren stelt vast dat een hervor-
ming van de huisvestingssector wordt aangekon-
digd. Een dergelijke hervorming is allicht nodig als
men 20.000 extra sociale woningen wil realiseren.
Er is sprake van een nieuwe taakverdeling tussen
de administratie voor huisvesting en de VHM, die
respectievelijk zouden instaan voor beleidsvoorbe-
reiding en beleidsuitvoering. Is het de bedoeling
dat de administratie de beheersovereenkomst tus-
sen de Vlaamse regering en de VHM zou voorbe-
reiden ? Welke concrete timing zal worden ge-
volgd ? De spreker is van oordeel dat die beheers-
overeenkomst al op korte termijn kan worden af-
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gesloten, gezien het vele voorbereidend werk dat
reeds is verricht.

De fundamentele vraag inzake de hervorming is
volgens mevrouw Heeren wie wat zal gaan doen.
Zal de minister rechtstreeks ingrijpen in de wer-
king van de administratie en van de VHM ? Hoe
zal de relatie zijn met de raad van bestuur van de
VHM ? Zal de administratie ook de verantwoorde-
lijkheid krijgen over het geheel van de middelen, in
het bijzonder over de subsidies in de private
sector ? Wat zal de toekomstige rol worden van de
afdeling Gesubsidieerde Infrastructuur ? Het lijkt
de spreker logisch dat die bevoegd zou blijven voor
de toekenning van subsidies voor het bouwrijp
maken van gronden, infrastructuur- en riolerings-
werken en gemeenschapsvoorzieningen voor socia-
le woningen. Waar zal de algemene controle wor-
den uitgeoefend over de naleving van de beleids-
doelstellingen, de wetgeving en de reglemente-
ring ? Tussen de VHM en de Vlaamse overheid zal
een beheersovereenkomst worden afgesloten. Im-
pliceert dit dat er ook een beheersovereenkomst
zal komen tussen de VHM en de SHM’s ? Zal de
VHM jaarlijks moeten rapporteren over de uitvoe-
ring van de beheersovereenkomst ?

Volgens mevrouw Heeren moet er een duidelijke
taakafbakening komen tussen de VHM en de
SHM’s. Het feit dat de VHM zich te sterk als voog-
dijoverheid profileert is vaak een bron van conflict.
Er moet een goed evenwicht gevonden worden tus-
sen enerzijds het toezicht vanuit de VHM en an-
derzijds de autonomie van de huisvestingsmaat-
schappijen. De vraag is wie de controle zal uitoefe-
nen op de naleving van de beheersovereenkomsten
met de SHM’s. Het lijkt de spreker evident dat dit
door de VHM zou gebeuren. De VHM zal immers
zelf verantwoording moeten afleggen ten aanzien
van het Vlaamse Gewest. Om aan de beleidsdoel-
stellingen van de Vlaamse overheid te voldoen, zal
de VHM een beroep moeten doen op de actoren
op het terrein, met name de SHM’s.

Mevrouw Heeren vraagt ten slotte waarom er met
het Vlaams Woningfonds (VWF) een protocol en
dus geen beheersovereenkomst zal worden afgeslo-
ten. Wat is het verschil tussen een beheersovereen-
komst en een protocol ?

De minister antwoordt hierop dat het VWF zelf
geen beheersovereenkomst wenst af te sluiten. Het
VWF is een coöperatieve vennootschap waarop de
Vlaamse overheid iets minder greep heeft dan bij-
voorbeeld op de eigen Vlaamse Openbare Instel-
lingen (VOI) als de VHM.

De heer Mark Van der Poorten vraagt hierover na-
dere toelichting. Verder wenst hij te weten of de
minister de bedoeling heeft om in het kader van de
hervorming van de sector te evolueren naar één in-
stelling die zou instaan voor de kredietverlening.

De minister stelt dat er een decreet wordt voorbe-
reid met betrekking tot de hervorming van de sec-
tor. Men zal enkel wijzigingen aan de huidige toe-
stand aanbrengen waar dit een verbetering zal be-
tekenen. In dat decreet zal het principe en een
model van beheersovereenkomst ingeschreven
worden. De beheersovereenkomst moet een af-
dwingbaar instrument zijn waarmee de overheid
een verzelfstandigde opdracht aan een ‘agentschap’
kan toevertrouwen onder welbepaalde (ook finan-
ciële) voorwaarden. Ook zullen de termijnen erin
worden bepaald, evenals de wijze waarop de over-
heid kan toezien op de toepassing. Een protocol
daarentegen is een niet-juridisch gedefinieerd do-
cument waarin er een afspraak wordt gemaakt tus-
sen partijen die ten opzichte van elkaar verbinte-
nissen aangaan. Het gaat eerder over een intentie-
verklaring dan over een juridisch afdwingbaar in-
strument. Momenteel zijn er overigens al verschil-
lende beheersovereenkomsten met VOI’s die een
decretale basis hebben (bijvoorbeeld met De Lijn).
De regering wil evolueren naar enkele types van
beheersovereenkomst om de verhouding tussen de
overheid en de verzelfstandigde agentschappen
transparanter te maken.

De minister herhaalt dat het VWF een instelling is
van een totaal andere orde dan de VOI’s die bij de-
creet zijn opgericht. Het VWF is een privé-initiatief
waaraan onder welbepaalde voorwaarden een aan-
tal financiële middelen worden toevertrouwd.

Mevrouw Veerle Heeren vraagt of de minister
streeft naar één soort kredietinstelling die op de
markt gaat opereren en of het VWF die instelling
kan zijn.

De minister verklaart dat het VWF de afgelopen
decennia een belangrijke maatschappelijke meer-
waarde heeft betekend in het woonbeleid in Vlaan-
deren. Hij heeft nog geen duidelijk antwoord op de
vraag van de spreker. Een en ander zal bekeken
worden in het kader van de ruimere reorganisatie
van de sector. De sector van de kredietvennoot-
schappen is momenteel overigens volop in bewe-
ging. Men moet ook nagaan waar de toegevoegde
waarde ligt van de kredietvennootschappen in het
totale beleidsinstrumentarium. De mogelijkheid
die de vorige spreker schetst, behoort tot de moge-
lijkheden maar er is daaromtrent nog geen enkele
beslissing genomen. De minister wil de activiteiten
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van het VWF in de huisvestingssector niet stoppen
omdat die aan een relatief lage kost toch een hoge
toegevoegde waarde hebben. Over de toekomst wil
hij zich nog niet uitspreken, ook omdat dit het
voorwerp moet uitmaken van besprekingen met de
kredietvennootschappen zelf.

Het lijkt mevrouw Veerle Heeren inderdaad evi-
dent dat de rol van het VWF aan bod zou komen
bij de besprekingen over de reorganisatie van de
sector. Op zich heeft zij er geen probleem mee dat
het VWF de rol zou vervullen van enige kredietin-
stelling, maar dan moet dit wel geregeld worden in
een beheersovereenkomst en niet in een protocol.

De heer Dirk De Cock merkt op dat er in de be-
leidsbrief geen sprake meer is van de opdrachthou-
ders voor de sociale huisvesting. Die kwamen nog
wel voor in de beleidsnota van vorig jaar en in de
Vlaamse Wooncode. Oorspronkelijk kregen die
nochtans een centrale plaats in het geheel.

De minister antwoordt dat men de positie van de
opdrachthouders voor de sociale huisvesting zal
bekijken in functie van de reorganisatie van de sec-
tor. Eerst moet de rol van de administratie en de
VHM duidelijk afgebakend zijn.

Wat de algemene hervormingsplannen betreft, stelt
de minister dat men vooreerst uitgaat van het pri-
maat van de politiek. Dat impliceert dat het
Vlaams Parlement en vervolgens de regering een
grote sturende rol krijgen. Men moet evolueren
naar een ministerie van Huisvesting. De admini-
stratie voor huisvesting krijgt de belangrijke taak
om een Vlaams meerjarenplan Wonen uit te teke-
nen. De VHM zal samen met de administratie en
de minister een soort beleidsraad vormen, waarin
er afspraken over de taakverdeling moeten worden
gemaakt. In de beleidsraad worden de beleidsvoor-
bereidende en controlerende taken samenge-
bracht. De VHM zal zich vooral moeten bezighou-
den met projectontwikkeling en het financieel be-
heer ervan. Tegelijk zal de VHM samen met de
SHM’s een diensten- en kenniscentrum moeten
worden voor al diegenen die actief zijn inzake
wonen in Vlaanderen.

De klanten van de SHM’s zijn in die optiek in eer-
ste instantie de gemeenten, die op het vlak van het
kwaliteitsvol en betaalbaar wonen veel actiever
zullen moeten optreden. Dat optreden veronder-
stelt een stuk repressie, zoals ook vandaag al het
geval is met de bevoegdheden van de burgemees-
ter op basis van de Vlaamse Wooncode. Daarnaast
zullen de gemeenten rechtstreekser betrokken
worden bij de projectontwikkeling. Een tweede

groep klanten zijn de geïnteresseerde privé-groe-
pen. Ten slotte zullen de SHM’s ook optreden als
dienstencentrum voor het publiek, dit wil zeggen
individuele burgers en ook de bewoners.

De minister stelt dat de hervorming van de sector
nog niet volledig is uitgetekend. Binnen de Vlaam-
se regering wordt momenteel vooral nagedacht
over de vraag hoe men de splitsing tussen beleids-
voorbereiding en –uitvoering kan concretiseren.
Eens die principes zijn vastgelegd, zal de minister
zich samen met alle actoren beraden over de de-
tails van de hervorming.

Wat de beheersovereenkomsten betreft, verklaart
de minister dat er tussen hem en de VHM een be-
heersovereenkomst zal worden opgemaakt. Hoe
vervolgens een beheersovereenkomst tussen de
VHM en de SHM’s zal worden afgesloten en wat
de rol van de kernadministratie daarin zal zijn, is
vandaag nog niet duidelijk.

Mevrouw Veerle Heeren is van oordeel dat, als men
de VHM zou opleggen om bepaalde resultaten te
behalen binnen een bepaalde termijn, het ook lo-
gisch is dat men de middelen bij de VHM zou on-
derbrengen. De VHM moet immers de garantie le-
veren dat de SHM’s de woningen op het veld zul-
len realiseren. Het lijkt niet logisch dat de midde-
len rechtstreeks van de administratie naar de ge-
meenten gaan en ze vervolgens worden overge-
maakt aan de SHM’s, terwijl men tegelijk garanties
vraagt aan de VHM over het bereiken van resulta-
ten.

De beste manier om de gemeenten bij het huisves-
tingsgebeuren te betrekken, is volgens de heer
Francis Vermeiren dat men hen kredieten verschaft
en hen vervolgens verplicht om initiatieven te
nemen. Als ze dat niet doen, zullen die bestuurders
bij de verkiezingen politiek worden afgestraft.

De minister stelt dat het afsluiten van een beheers-
overeenkomst uiteraard ook middelen met zich zal
meebrengen. Op een bepaald ogenblik zal de kern-
administratie op basis van de woonbehoeftestudie
Vlaanderen de behoeften vaststellen. Bij het begin
van de legislatuur zal er dan een beheersovereen-
komst worden opgemaakt waarin de regering de
VHM een bepaald bedrag geeft om een vastgesteld
aantal woningen met een bepaalde kwaliteit in
Vlaanderen te realiseren. Een mogelijke weg is dan
dat de VHM – op basis van provinciale verdeel-
sleutels – zelf projecten kan laten ontwikkelen.
Een andere mogelijkheid is dat men het investe-
ringsfonds gaat uitbouwen waarbij men de vraag-
zijde vanuit de gemeenten laat bepalen. De ge-
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meenten zullen dan uiteindelijk met hun trekkings-
rechten sociale huisvesting op het investerings-
fonds een opdracht kunnen geven aan de SHM’s –
en dit al of niet via de VHM – om een aantal pro-
jecten in hun gemeente te realiseren.

Mevrouw Veerle Heeren blijft het moeilijk hebben
met het feit dat men resultaten verwacht van de
VHM zonder dat men die impact zou geven op de
middelen. Men zou toch een stok achter de deur
moeten kunnen voorzien.

De minister stelt dat men vandaag ook afhankelijk
is van de SHM’s wat het al dan niet bereiken van
de doelstellingen betreft. Wat hij alleszins ook aan
de VHM wil voorbehouden, is dat die ook eigen
projecten zal kunnen opzetten en eigen initiatieven
nemen daar waar de gemeenten in gebreke zouden
blijven.

De heer Mark Van der Poorten benadrukt dat het
niet de VHM is die het op het terrein moet waar-
maken. Dat zijn integendeel de SHM’s. Die SHM’s
moeten echter rekening houden met een stortvloed
aan reglementering die hen wordt opgelegd. Vooral
vanuit de VHM komt er geen einde aan de interne
regels die door de SHM’s moeten worden nage-
leefd. Men zou beter overwegen de SHM’s te res-
ponsabiliseren en hen een enveloppe te geven
waarmee ze een bepaalde taakstelling moeten re-
aliseren. Op die manier heeft men allicht meer
kans om de doelstelling van 15.000 of 20.000 extra
woningen (of 40.000 extra woningen zoals naar
aanleiding van het kansarmoedebat werd ge-
vraagd) te bereiken. Ten slotte merkt de spreker op
dat, aan wie ook de taakstelling wordt toever-
trouwd, er zich steeds problemen van ruimtelijke
ordening zullen stellen. Die problemen vormen een
hindernis om de taakstelling te halen.

Ook mevrouw Veerle Heeren is van oordeel dat de
bevoogding door de VHM bij de meeste SHM’s als
negatief wordt ervaren. Men gaat bij de VHM soms
te detaillistisch tewerk, wat leidt tot situaties dat de
VHM zich gaat mengen in discussies over de kleur
van de baksteen of de plaatsing van de verwar-
ming. Dat kan niet de bedoeling zijn. Daarom moet
er dringend een debat gevoerd worden over wat
men verstaat onder enerzijds voogdij en anderzijds
autonomie. Dat moet men dan verankeren in een
beheersovereenkomst zodat de vele misverstanden
en het onbegrip over de omzendbrieven die er nu
zijn, voorkomen kunnen worden. De spreker juicht
de voorgenomen reorganisatie toe als die tenmin-
ste ook leidt tot een duidelijke taakafbakening tus-
sen de actoren.

De heer Francis Vermeiren steunt voluit de plannen
van de minister om de sector te hervormen. Die
hervorming moet ertoe leiden dat er op het terrein
sneller en efficiënter kan opgetreden worden om
tegemoet te komen aan de noden van de mensen.

Samenwerking met de lokale besturen

Mevrouw Veerle Heeren vindt samenwerking met
de lokale besturen essentieel. In de Vlaamse Woon-
code werden er reeds aanzetten gegeven om die sa-
menwerking te laten uitgroeien tot een echt part-
nerschap. De spreker verwijst naar de in de bijlage
van de beleidsbrief opgenomen tabel, waaruit blijkt
dat er nog altijd gemeenten zijn waar sociale huis-
vesting een onbekend gegeven is. Wat kan daarvan
de reden zijn ? Draagt de sociale huisvesting een
dermate negatief imago met zich mee dat bepaalde
gemeentebesturen er alles aan doen om toch maar
geen sociale huisvestingsprojecten op hun grondge-
bied te laten realiseren ? Hoe zal de minister der-
gelijke gemeentebesturen aanzetten om op dat ge-
bied wat meer dadendrang, en wat meer sociale
verantwoordelijkheid, aan de dag te leggen ? Kan
er worden overwogen om in de criteria van het ge-
meentefonds rekening te houden met het aantal
sociale woningen op het grondgebied van een ge-
meente ?

In de beleidsbrief lijkt de minister aan te geven dat
de gemeentebesturen zelf sociale woningen kun-
nen gaan realiseren. Daarmee komt men mogelijk
in strijd met de artikels 28 en 29 van de Vlaamse
Wooncode. Zullen die artikels gewijzigd worden ?
In het verleden zijn de SHM’s opgericht omwille
van de gebrekkige knowhow inzake huisvesting bij
de gemeentebesturen. De gemeentebesturen wer-
den dan aandeelhouder van die maatschappijen.
Intussen kregen de gemeenten wel een coördine-
rende rol om de inspanningen van de lokale acto-
ren beter op elkaar af te stemmen en om eventueel
zelf stimuli aan te bieden, bijvoorbeeld door ge-
meentelijk partrimonium ter beschikking te stellen.

De heer Herman De Loor merkt op dat het aantal
sociale woningen in zijn gemeente Zottegem
1,86% bedraagt van het totaal aantal woningen.
Daarmee scoort die gemeente beduidend lager dan
het Vlaamse gemiddelde dat zich rond de 5% situ-
eert. De spreker heeft het er moeilijk mee dat men
de erkende maatschappijen in die gemeente geen
toelating verleent om woonuitbreidingsgebieden
aan te snijden. In die omstandigheden is het wel
heel moeilijk om de opgelopen achterstand in te
lopen.
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De heer Dirk De Cock vraagt over welke middelen
de minister beschikt om gemeenten te verplichten
te werken aan sociale huisvesting op hun grondge-
bied. Wat kan de Vlaamse overheid doen als er uit
studies duidelijke woonbehoeften blijken, maar er
op het terrein niets gebeurt ? 

De heer Francis Vermeiren stelt vast dat men de ge-
meentebesturen meer middelen wil geven om een
controlerende functie uit te oefenen. Hij vraagt
hoe dat in de praktijk moet gebeuren en welke
middelen daarvoor worden vrijgemaakt. Zeker in
de grote en middelgrote steden lijkt het moeilijk
om die controlerende functie waar te maken.

De minister wil de gemeenten meer betrekken bij
het huisvestingsgebeuren. Hiervoor bieden er zich
een aantal mogelijkheden aan. Belangrijk in dat
kader is de uitbouw en de ondersteuning van het
unieke loket, gekoppeld aan een woonwinkel die
eigenlijk in de gemeentehuizen moet worden on-
dergebracht. Daarnaast kunnen financiële incenti-
ves worden gegeven. Een mogelijke formule hier-
voor is te werken met het gemeentelijk investe-
ringsfonds. Men zou dan een bedrag per gemeente
kunnen reserveren voor de sociale huisvesting. Die
gemeente zou dan die middelen kunnen gebruiken
om zelf een project te ontwikkelen of de middelen
doorgeven aan de SHM om het project te realise-
ren. Indien de gemeente niets zou doen, zullen die
middelen niet in de betrokken gemeente geïnves-
teerd kunnen worden. Er zal daarover dus een
debat in de gemeenteraad kunnen worden ge-
voerd.

De minister verwijst naar het in voorbereiding zijn-
de decreet op de intergemeentelijke samenwer-
king. De vraag zou kunnen zijn of de gemeenten
niet rechtstreeks in de vorm van een intercommu-
nale kunnen participeren in de SHM’s. Daardoor
zou de rechtstreekse betrokkenheid van de ge-
meenten bij het huisvestingsgebeuren sterk toene-
men.

Het werken met trekkingsrechten op het gemeen-
telijk investeringsfonds lijkt de heer Herman De
Loor ideaal voor gemeentelijke investeringen. De
vraag is echter of die denkrichting vandaag voor de
sociale huisvesting al haalbaar is. De spreker meent
dat het beschikbare budget voor sociale huisves-
ting, verdeeld over 308 gemeenten, te klein zal zijn
om aan de behoeften te voldoen. De gemeenten
zullen gedurende jaren hun trekkingsrechten moe-
ten opsparen vooraleer zij effectief projecten zul-
len kunnen realiseren.

Vereenvoudiging van de procedures 

Mevrouw Veerle Heeren hoopt dat deze doelstel-
ling tijdens de legislatuur kan worden gerealiseerd.
Het gaat alleszins om een moeilijke opdracht, niet
in het minst omdat belangrijke remmende factoren
zich buiten de socialehuisvestingssector bevinden.
Dit is bijvoorbeeld het geval met de eisen van de
ruimtelijke ordening (hanteren van strengere crite-
ria ten opzichte van de sociale huisvestingssector,
onduidelijkheid over de benutbaarheid van bouw-
reserves, woonbehoeftestudies) en de milieuregle-
mentering. De administratie zelf betekent soms
ook een vertragende factor in het kader van subsi-
dieprocedures. Vaak moeten de SHM’s meerdere
voorstellen indienen vooraleer er een project
wordt goedgekeurd. De betrokken ambtenaren
verdiepen zich in de architecturale en ruimtelijke
aspecten van een project, maar zien het vaak min-
der als hun taak om een voldoende aanbod aan so-
ciale woningen te realiseren.

De minister antwoordt dat er reeds een grote ver-
eenvoudiging van de procedures werd doorgevoerd
bij besluit van de Vlaamse regering van 25 juli
2000. Ook de aanvraagformulieren werden intus-
sen sterk vereenvoudigd.

Kwaliteit van woning en woonomgeving

Mevrouw Veerle Heeren stelt vast dat het cijfer van
300.000 woningen van slechte kwaliteit opnieuw
opduikt. Zij hoopt dat dit aantal op het einde van
de legislatuur gehalveerd zal zijn. De spreker ver-
wijst naar de inventarisatie van 32.480 woningen
van slechte kwaliteit. Op het terrein was men hier
blijkbaar niet van op de hoogte. Moest dat wel het
geval zijn, dan zou men veel proactiever kunnen
optreden. De doorstroming van informatie vanuit
de administratie naar de actoren op het werkveld is
dus voor verbetering vatbaar. Hierin zou de websi-
te van de Vlaamse administratie een belangrijke
rol kunnen spelen.

Mevrouw Hilde De Lobel verwijst naar de gege-
vens in de beleidsbrief over de ongeschikte en on-
bewoonbare woningen. Zij vraagt of een woning
die onbewoonbaar verklaard werd gegarandeerd
niet meer bewoond mag worden. In haar onmid-
dellijke omgeving bevindt zich een woning die al
zes keer onbewoonbaar werd verklaard, maar toch
vindt de verhuurder telkens opnieuw mensen om
die gebrekkige woning aan te verhuren.

De minister antwoordt dat dit in principe niet kan
omdat de burgemeester op dergelijke adressen
geen domiciliëring kan toekennen.
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Mevrouw Hilde De Lobel merkt op dat de onbe-
woonbaarverklaring vaak op overbevolking is ge-
baseerd. Dit gebeurt dikwijls op vraag van de huur-
der die aldus hoopt voorrang te krijgen met het
oog op een sociale huurwoning. Eens dat gezin de
woning heeft verlaten en er een kleiner gezin in de
plaats komt, valt echter het aspect onbewoonbaar-
heid omwille van overbevolking weg. De vraag
stelt zich dan of het instrument van het ongeschikt
of onbewoonbaar verklaren van een woning niet
moet worden herzien.

De minister verklaart dat de rol van de burgemees-
ter inzake de ongeschikte en onbewoonbare wo-
ningen zeer belangrijk is. Een belanghebbende kan
een aanvraag indienen waarna de gewestelijke
diensten een onderzoek instellen. Vervolgens
wordt er een advies voorgelegd aan de burgemees-
ter. Bij stilzitten van de burgemeester kan de be-
langhebbende een beroep instellen bij de minister.
De minister krijgt overigens steeds meer dossiers
waarin hij moet optreden ingevolge het uitblijven
van een beslissing van de burgemeester.

Volgens de minister zal de ongeschikt- of onbe-
woonbaarverklaring als repressief instrument
steeds meer gebruikt worden. Het kan alleszins
niet dat een nieuwe bewoner wordt toegelaten in
een woning die ongeschikt of onbewoonbaar werd
verklaard. De minister rekent er eigenlijk op dat
het totaal aantal woningen dermate zal toenemen
dat men de basiskwaliteitsvereisten voor de wonin-
gen in Vlaanderen echt kan doen toepassen. Door
het grote aanbod zal via de marktwerking het aan-
tal slechte woningen hopelijk afnemen. Als repres-
sief sluitstuk blijft er dan nog de mogelijkheid om
tot ongeschikt- of onbewoonbaarverklaring over te
gaan.

Richthuurprijzen voor kamers

Mevrouw Hilde De Lobel is het eens met de con-
clusie uit de beleidsbrief dat het stelsel van de
richthuurprijzen voor kamerwoningen niet wordt
ingevoerd noch uitgebreid naar andere woningen.
In theorie zijn die richthuurprijzen wel een goed
instrument, maar in de praktijk zal enkel een gro-
ter aanbod iets kunnen oplossen.

Ondersteunen van particulieren – particuliere pre-
mies – eigendomsverwerving

Het verheugt mevrouw Veerle Heeren dat de minis-
ter de eigendomsverwerving wil stimuleren. Bij het
aantreden van deze regering werd de sociale koop-
sector nog zwaar miskend. Er wordt nu een her-

oriëntering van de premies in het vooruitzicht ge-
steld. Wat verstaat de minister hieronder ? Wordt
er een nieuw premiestelsel ontwikkeld en welke
vorm zal dat desgevallend aannemen ?

Een belangrijke speler op het vlak van de onder-
steuning van de eigendomsverwerving is volgens
mevrouw Veerle Heeren het VWF. Deze instelling
heeft haar doelgroep de laatste jaren stelselmatig
uitgebreid, in die mate zelfs dat men zich nu kan
afvragen of er niet te veel instellingen zijn die zich
op dezelfde doelgroep toespitsen. Welke rol ziet de
minister weggelegd voor het VWF ? Zal deze in-
stelling zich in hoofdzaak blijven toeleggen op de
grote gezinnen (met 3 of meer kinderen) of zal ze
meer en meer een instelling worden die alle gezin-
nen als haar doelgroep gaat beschouwen ?

Uit de beleidsbrief blijkt dat de opbouw van socia-
le koopwoningen op termijn moet gebeuren met
eigen middelen van de VHM en/of van de SHM’s.
Dit roept bij de spreker de vraag op of de huisves-
tingsmaatschappijen in de eigendomssector nog
wel gesubsidieerde instellingen zijn en of er dan
nog wel een voogdij moet worden uitgeoefend
door de VHM. Dit zal betekenen dat de maat-
schappijen die in het verleden een verantwoorde-
lijk beleid hebben gevoerd – en die dus over vol-
doende eigen middelen beschikken – verder de no-
dige activiteiten zullen kunnen ontplooien. Het be-
tekent echter ook dat er in gebieden waar er geen
maatschappijen met voldoende eigen middelen
zijn, weinig of geen koopwoningen zullen worden
gerealiseerd. De woningzoekenden zelf zullen
daarvan het eerste slachtoffer zijn. Hoe zal dat
voorkomen worden ? Gaan goed werkende maat-
schappijen hun werkgebied kunnen vergroten of
komt er een operatie waarbij maatschappijen met
weinig of geen eigen middelen zullen overgenomen
worden door andere maatschappijen ? Is het overi-
gens wel zo opportuun om telkens weer te verwij-
zen naar de eigen middelen van de VHM ? Zijn die
nog wel in voldoende mate voorhanden na Domus
Flandria en het zogenaamde 9-miljardprogram-
ma ? 

Uit de beleidsbrief blijkt verder dat de minister
een versoepeling voorziet van de voorwaarden
waarbinnen een sociale woning kan verkocht wor-
den. De Vlaamse Wooncode hanteert op dat vlak
een termijn van 15 jaar, met andere woorden een
voldoende lange termijn om de desbetreffende wo-
ningen in het sociaal woningpatrimonium te hou-
den. Toch kan er weinig bezwaar worden gemaakt
wanneer een zittende huurder de door hem be-
woonde sociale huurwoning wenst te kopen. Dat
zou zelfs aangemoedigd kunnen worden. Men
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moet echter goed weten wat men wil. Men kan niet
stelselmatig verwijzen naar het geringe aandeel
van het sociale huurpatrimonium in het Vlaamse
woningbestand en tegelijkertijd overwegen om de
sociale huurwoningen sneller te verkopen. Dan
verdient het de voorkeur om meer sociale koopwo-
ningen te realiseren. Gecombineerd met een dege-
lijk werkend premiestelsel zouden op die manier
meer mensen in staat worden gesteld om hun eigen
woning te verwerven.

De heer Herman De Loor vindt de uitbreiding van
het sociaal koopwoningpatrimonium een goede
zaak. Toch is enige voorzichtigheid geboden. De
spreker verwijst naar een koopwoningproject in
Lokeren waarvan meer dan de helft van de appar-
tementen niet verkocht geraakt, en dit zes jaar na
de voltooiing van het appartementsgebouw. In één
geval werd het volledige appartementsgebouw drie
jaar na de voltooiing te koop aangeboden bij een
socialehuisvestingsmaatschappij in de huursector.

De minister stelt dat er belangrijke bedragen in de
begroting voorzien zijn voor financiële tegemoet-
komingen aan particulieren, met name 1,7 miljard
frank. De communicatie over die financiële tege-
moetkomingen zal pas gebeuren als er een duide-
lijk zicht is op de weerslag die er kan zijn in de sec-
tor zelf. Men zal zich onder meer baseren op de
audit, waarin het gedragsbeïnvloedend effect wordt
onderzocht van de verschillende maatregelen die
er vroeger en momenteel bestonden en bestaan
(subsidies, premies, tussenkomsten, verzekering
tegen inkomensverlies, enzovoort).

Sociale woningen in beschermde monumenten

Mevrouw Ann De Martelaer verwijst naar het ini-
tiatief van het herbestemmen van monumenten tot
sociale koop- en huurwoningen. Dergelijke projec-
ten zullen allicht een grotere investering vragen.
Zullen er speciale voorwaarden gecreëerd worden
met betrekking tot het verkopen van dergelijke so-
ciale woningen ?

De heer Mark Van der Poorten vraagt of het onder-
brengen van sociale woningen in monumenten
praktisch wel haalbaar is. Inzake huisvesting en
monumentenzorg lopen diverse subsidiekanalen
door elkaar. De vraag stelt zich dan welke over-
heidsdienst voor welke subsidie zorgt. Zijn de
SHM’s wel een goede partner om het cultuurpatri-
monium te saneren ? Volgens de spreker zal dat
soms wel en soms niet kunnen. Welke monumenten
zijn er trouwens geschikt om er sociale woningen
in onder te brengen ? Hoe staan de diensten van
Monumenten en Landschappen eigenlijk tegen-

over dit idee ? Restauratie is overigens een zeer
specifieke activiteit die bovendien vrij duur is. Van-
uit rendabiliteitsoverwegingen kan men zich dan
afvragen of dit wel haalbaar is voor de SHM’s.

De minister verklaart dat het de bedoeling is om
monumenten die vandaag moeilijk een herbestem-
ming vinden via de sociale huisvesting een herbe-
stemming te geven. Het moet dan wel gaan om zin-
volle projecten, bijvoorbeeld monumenten die in
de kernen gelegen zijn. Men kan de verschillende
subsidiestromen laten samenkomen waardoor het
voor de betrokken eigenaar interessant wordt om
mee te werken. Aan de SHM’s werd gevraagd om
binnen hun werkgebied naar mogelijke projecten
te zoeken. Het is wel duidelijk dat niet alle be-
schermde monumenten zich tot sociale huisvesting
lenen. De diensten van Monumenten en Land-
schappen staan positief tegenover het idee. Zij krij-
gen nu de mogelijkheid om een volledig dossier
voor te bereiden. Eén van de concrete maatregelen
die kan worden getroffen, is dat men de SHM’s
hetzelfde statuut zou geven als een openbaar be-
stuur in de restauratiesector. Dit betekent dan dat
men van een 80% subsidiëring kan gebruikmaken.

Private huurmarkt

Mevrouw Veerle Heeren blijft zich verzetten tegen
een veralgemeend stelsel van huursubsidies. Een
dergelijk stelsel zal uiteindelijk uitmonden in een
subsidiëring van de verhuurder, zeker als de subsi-
dies niet leiden tot een kwalitatieve verbetering
van de woning.

Mevrouw Heeren stelt vast dat de activiteiten van
de sociale verhuurkantoren (SVK) steeds belang-
rijker worden. Het aantal erkende en gesubsidieer-
de verhuurkantoren heeft de neiging om toe te
nemen. De uitbouw van een SVK-werking is even-
wel niet gratis. Wat is de kostprijs van de SVK-wer-
king per verhuurde woning ? Waarom wordt de
SVK-werking niet volledig ondergebracht bij de
SHM’s ? Het zijn tenslotte de SHM’s die als eerste
in aanraking komen met mensen die om een of an-
dere reden niet in een sociale huurwoning terecht
kunnen. Zij zijn dan ook het best geplaatst om de
taak van ‘verhuurbemiddeling’ op zich te nemen
(mits zij daar de nodige middelen voor ontvangen).

Ten slotte merkt mevrouw Heeren op dat door de
sterke stijging van de grondprijzen een belangrijk
deel van de vroegere ‘zelfbouwers’ zich nu noodge-
dwongen richt tot de sector van de eigendomsver-
werving. Daardoor zullen de wachtlijsten en de
wachttijden bij de koopmaatschappijen even lang
worden als die bij de huurmaatschappijen.
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Mevrouw Ann De Martelaer vraagt verduidelijking
in verband met de huursubsidies. Zullen die gekop-
peld worden aan projecten van SVK’s, aan confor-
miteitsattesten of zullen ze vrijblijvend worden
toegekend ? De spreker stelt vast dat huursubsi-
dies worden toegekend aan gezinnen die een onge-
schikte woning verlaten voor een meer geschikte
woning. Wat gebeurt er dan met die verlaten onge-
schikte woning ? Komen er dan andere huurders
in ? In welke mate wordt die problematiek beleids-
matig opgevolgd ?

De heer Herman De Loor pleit voor de verdere
structurele uitbreiding van de financiële mogelijk-
heden van de SVK’s. Per 1 oktober 2000 waren er
in Vlaanderen 29 SVK’s erkend. Daarvan zijn er
slechts 14 gesubsidieerd. Waarom wordt er een on-
derscheid gemaakt tussen erkende en gesubsidieer-
de SVK’s ?

De heer Francis Vermeiren verwijst naar de hoge
personeelskost bij de SVK’s. De VLD-fractie heeft
in het verleden al meermaals op dat probleem ge-
wezen. De spreker heeft in principe niets tegen de
SVK’s, maar wel tegen het feit dat de beschikbare
middelen vooral ingezet worden om personeels-
kosten te dragen en minder voor de mensen voor
wie men werkt. Men moet in deze ook oog hebben
voor de lange termijn. Zolang men over goedwer-
kende OCMW’s beschikt – wat vandaag het geval
is – moet men uiterst voorzichtig zijn met het op-
richten van dergelijke nieuwe instanties die een
eigen leven gaan leiden. Een en ander leidt immers
tot dubbel gebruik. Meer algemeen moet men de
structuren vereenvoudigen om aldus de beperkte
beschikbare kredieten beter te benutten.

Met betrekking tot de huursubsidies wil de spreker
vooral de positieve aspecten benadrukken. Tegen-
standers van huursubsidies menen dat die de huur-
prijzen zullen opdrijven. Men moet echter ook re-
kening houden met de mogelijkheden die de huur-
subsidies kunnen creëren, met name het aanbieden
van positieve impulsen.

De minister is van oordeel dat de SVK’s de ver-
dienste hebben dat zij een bestaande problematiek
hebben blootgelegd. Wel zijn de SVK’s momenteel
een marginaal gegeven, aangezien zij slechts 2000
woningen op een totaal van 2,2 miljoen woningen
beheren. De beheerskosten zijn hoog in verhou-
ding tot het relatief klein aantal woningen. De mi-
nister suggereert dat de SHM’s nieuwe stijl, die een
diensten- en informatiecentrum voor de burger
moeten worden, de huidige taken van de SVK’s
zouden overnemen. Op die manier zou men ook
heel Vlaanderen kunnen bestrijken. De minister

stelt dat de SVK’s eigenlijk nog in een experimen-
tele fase zitten. Zij zullen verder de kans krijgen
om zich waar te maken, maar volgend jaar zal er
een evaluatie worden gemaakt. Dan moet er beslist
worden of men de weg van de SVK’s verder zal be-
wandelen en of zij veralgemeend moeten worden
over heel Vlaanderen. Er bestaat dan wel het ge-
vaar van overlapping met wat er al voorhanden is
bij de SHM’s en bij de gemeenten. De andere mo-
gelijkheid is een integratie van de SVK-werking in
de gemeente of in de SHM’s. Belangrijk is wel dat
de bewoners kunnen participeren in de raden van
bestuur van de SHM’s.

Mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht beaamt dat de
SVK-werking vrij duur uitvalt. Toch hebben zij het
grote voordeel dat zij snel kunnen inspelen op
acute situaties, bijvoorbeeld om mensen te helpen
die plots zonder inkomsten vallen. Die mensen
kunnen zich eigenlijk niet wenden tot de SHM’s
omdat zij niet op de wachtlijsten zijn ingeschreven
en men ook de volgorde op die lijsten moet respec-
teren. Op dat ogenblik kunnen de SVK’s een echt
menselijke rol vervullen en een snelle oplossing
bieden.

De minister antwoordt dat de SHM’s onder meer
dankzij het nieuwe sociaal huurbesluit een nieuwe
start kunnen nemen. De vraag die zich stelt is of
men de SVK’s verder moet laten groeien als men
reeds beschikt over een uitgebreid sociaal apparaat
(gemeente en OCMW, SHM’s) met een specifieke
knowhow. De SHM’s hebben vandaag al de moge-
lijkheid om via een leefbaarheidsplan of via eigen
reglementering in specifieke gevallen afwijkingen
op de algemene regels toe te staan. Sommige
SHM’s passen dit reeds toe, maar dat gebeurt nog
veel te weinig.

Volgens mevrouw Anny De Maght-Aelbrecht zijn
ook woonwinkels heel belangrijk. Als in elke ge-
meente of stad een loket woonwinkel totstand-
komt dat verplicht moet samenwerken met andere
huisvestingsactoren, dan zal dat positieve resulta-
ten hebben voor de bevolking. Momenteel kunnen
die woonwinkels al op vrijwillige basis samenwer-
ken met de SHM’s. In Aalst is er één SHM die niet
wil meewerken. Van de andere SHM’s actief op het
grondgebied van Aalst krijgt het stadsbestuur alle
essentiële informatie en kan het geheel van het
aanbod voor de bevolking geordend worden. De
spreker vindt het belangrijk dat de bevolking te-
rechtkan bij één loket waar alle essentiële informa-
tie over wonen en huren aanwezig is en waar er
desgevallend kan worden doorverwezen naar de
SHM’s. Ten aanzien van de SHM’s zou er dan wel
een verplichting moeten worden opgelegd dat zij
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moeten samenwerken met de gemeentelijke dien-
sten.

De heer Francis Vermeiren merkt op dat de perso-
neelskost vandaag van de SVK’s voor elke ver-
huurde woning 35.500 frank bedraagt. Daar moe-
ten nog eens de werkingskosten worden bij gere-
kend. Dit lijkt de spreker niet langer houdbaar.
Men zou de werking en het personeel van de
SVK’s moeten integreren in het grotere geheel van
het OCMW. Daar is immers de nodige terrein- en
dossierkennis aanwezig, men kent er de betrokke-
nen en hun problemen en men weet tot wie men
zich voor hulp moet wenden. De VLD-fractie wil
het OCMW zien evolueren tot een welzijnshuis
waar men met alle mogelijke problemen terecht-
kan, inclusief de problemen die nu te maken heb-
ben met het actieterrein van de SVK’s. De spreker
steunt dus de denkpiste van de minister betreffen-
de de integratie van de SVK’s. Een bijkomend
voordeel daarvan is dat de beschikbare middelen
gegroepeerd worden.

Mevrouw Veerle Heeren stelt dat het niet tot de op-
drachten van het OCMW behoort om zich op de
private huisvestingsmarkt te begeven. Om die
leemte op te vullen, zijn de SVK’s in het verleden
opgericht. In feite hebben de SHM’s toen de boot
gemist. Zij zijn op dat vlak nalatig geweest, maar
het is ook zo dat zij niet echt gestimuleerd zijn ge-
weest vanuit de voogdijoverheid om het gat in de
markt te vullen.

De minister verklaart dat de SVK’s het momenteel
heel moeilijk hebben om eigendommen te verwer-
ven en te renoveren. Dan moet men overwegen om
hun werking als een apart luik in te brengen in de
SHM’s, waar men over voldoende kritische massa
en schaalvoordelen beschikt voor zowel de harde
(het verwerven en renoveren) als de zachte aanpak
(het omgaan met de sociale problematiek). De mi-
nister erkent dat veel SHM’s – niet allemaal – het
sociaal omgaan met hun klanten hebben verwaar-
loosd.

Mevrouw Veerle Heeren is van oordeel dat er de
laatste jaren bij een aantal SHM’s op dat vlak toch
een ommekeer ten goede is waar te nemen.

De heer Mark Van der Poorten beaamt de stelling
dat de SVK’s in het verleden werden opgericht
omdat de SHM’s onvoldoende actief en agressief
konden bewegen op de private markt. De SHM’s
moeten ook allerlei procedures volgen, schattings-
verslagen opstellen en zich houden aan de regels
van de rendabiliteit. Daardoor konden de SHM’s
onvoldoende inspelen op bepaalde noden waar-

voor dan de SVK’s zijn opgericht. Stel dat een
SHM een leegstaand pand kan verwerven in een
verkrotte buurt in een stedelijk gebied. Om daar
een rendabel inbreidingsgericht project op te star-
ten, moet die SHM echter 4 of 5 van dergelijke
panden kunnen verwerven. Het verworven pand
blijft dan noodgedwongen gedurende jaren onaan-
geroerd. De spreker stelt dat men de SHM’s zoveel
regelgeving heeft opgelegd dat het hen onmogelijk
wordt gemaakt om actief op de private markt op te
treden. Daarom heeft men zijn toevlucht gezocht
tot de SVK’s.

De heer Van der Poorten wijst erop dat er momen-
teel bestuursakkoorden worden afgesloten in de
gemeenten. Daarin worden soms afspraken ge-
maakt om nieuwe SVK’s in de gemeenten op te
richten. Hoe staat de minister tegenover die nieuw
op te richten SVK’s ? Maken die kans om op te
starten en op termijn eventueel nog erkend te wor-
den ?

De minister antwoordt dat een SVK een jaar actief
moet zijn vooraleer die op subsidies kan rekenen.
Dat verklaart het verschil tussen de erkende en ge-
subsidieerde SVK’s. In de regio’s waar dat zinvol is,
kunnen er nog SVK’s worden opgericht. Er zijn
voldoende middelen aanwezig om dat te onder-
steunen. Het is wel mogelijk dat na verloop van tijd
wordt beslist dat de dienstverlening van de SVK’s
via de SHM’s nieuwe stijl moet verlopen. Er is ech-
ter geen probleem dat die dienstverlening intussen
al ontwikkeld wordt.

Sociaal huurbesluit

De heer Herman De Loor merkt op dat het nieuw
sociaal huurbesluit op 1 januari 2001 van kracht
wordt. Daarin zijn ook bepalingen opgenomen
over hoe de huisvestingsmaatschappij haar bewo-
ners zal informeren en betrekken bij de eigen wer-
king. De spreker juicht dit toe want inspraak leidt
tot klanttevredenheid. Heel wat SHM’s vrezen ech-
ter inkomsten te verliezen door het nieuwe besluit.
Men raamt het verlies op 9 à 15%. Minder inkom-
sten leidt ook tot minder mogelijkheden om tot
verwerving, bouw of renovatie over te gaan. Kan
de minister dit bevestigen of voorziet hij maatrege-
len om het verlies te compenseren ?

De heer Francis Vermeiren is verheugd te kunnen
vaststellen dat in het nieuwe sociaal huurbesluit
een oplossing werd gevonden voor problemen van
bejaarden en gehandicapten die hun woning verla-
ten voor een sociale woning, een bejaardentehuis
of een serviceflat. Die beschikken dan over een ter-
mijn van een jaar om hun dossier te regulariseren.
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De spreker meent dat die procedure om sociale re-
denen ook kan uitgebreid worden tot andere cate-
gorieën. Daarbij kan men denken aan gezinnen die
in moeilijkheden komen door een sterfgeval, ver-
lies van werk, ziekte, een echtscheiding of een fa-
ling. Het gaat met andere woorden vaak om schrij-
nende gevallen die echter geen beroep kunnen
doen op de sociale huisvesting, bijvoorbeeld omdat
ze nog in procedures verwikkeld zijn of omdat hun
huis nog niet werd afbetaald. Veel van die mensen
moeten dan bij het OCMW gaan aankloppen.

Mevrouw Hilde De Lobel stelt dat het voor de
hierboven geciteerde ouderen en gehandicapten
toch wel een ernstige drempel betekent om van ei-
genaar een sociale huurder te worden. Zij vraagt of
men geen ruiloperatie zou kunnen overwegen van
de eigen woning naar een kleinere koopwoning of
eventueel een serviceflat of aankoop op lijfrente.

De minister vindt dit een goede formule. De lijfren-
te- en de BEVAK-formule wordt alleszins in aan-
merking genomen. Iemand die een woning ver-
koopt, kan dan met de opbrengst een soort woon-
recht verwerven in de sociale huisvesting of in ser-
viceflats die door de overheid worden gebouwd.

Ten aanzien van de stelling dat de SHM’s inkom-
sten zullen verliezen, merkt de minister op dat de
SHM’s via hun reglementering zelf de kans zullen
krijgen om bijsturingen te doen. Men kan onmoge-
lijk vanuit Brussel de problematiek van de inko-
mens en de huurdersbestanden opvolgen. Daarom
zal men de SHM’s meer verantwoordelijkheid
geven om daar waar nodig bij te sturen. Zij zullen
dan ook kunnen afstappen van het automatisme
van de huidige reglementering en een eigen regle-
ment kunnen opmaken waarin er keuzes kunnen
worden gemaakt wat het toelaten van huurders be-
treft. Op die manier zal men een sociale mix kun-
nen nastreven. Naast gezinnen met vervangingsin-
komens kan men dan doelbewust gezinnen toela-
ten met een inkomen uit arbeid, jongere gezinnen,
enzovoort. Wat inkomsten en de huurprijzen be-
treft, zullen de SHM’s dus lichtjes kunnen bijstu-
ren.

Mevrouw Ann De Martelaer vraagt welke garanties
er dan nog zijn dat de doelgroep voor de sociale
huisvesting bereikt wordt. Zullen er dan nog nor-
men worden opgelegd aan de SHM’s ? 

De minister antwoordt dat het leefbaarheidsplan
door de administratie moet worden goedgekeurd.
Er zullen geen normen worden opgelegd want de
te rigide toepassing van dezelfde normen over ge-
heel Vlaanderen heeft geleid tot het samenbrengen

van marginale en sociale problemen in de sociale
huisvesting. Men moet ervoor zorgen dat er in de
sociale woonwijken ook mensen wonen met kinde-
ren, die gaan werken, enzovoort. Er moet daar een
gezonde sociale mix totstandkomen. In het kader
van de bewonersparticipatie is het ook belangrijk
dat daaraan mensen kunnen deelnemen die maat-
schappelijk iets meer weerbaarheid hebben opge-
bouwd.

Mevrouw Veerle Heeren suggereert dat het nieuwe
sociaal huurbesluit in de commissie zou worden
toegelicht.

De minister verklaart zich hiertoe bereid.

Doelgroepenbeleid

De heer Dirk De Cock merkt op dat er in het ver-
leden een werkgroep werd opgericht om oplossin-
gen uit te werken voor de problematiek van de
permanente campingbewoning. Hij suggereert dat
er ook een werkgroep zou worden opgericht om in
samenwerking met gemeenten en OCMW’s ideeën
te ontwikkelen met betrekking tot serviceflats en
alternatieve woonvormen voor bejaarden.

De minister beaamt dat er op initiatief van de mi-
nister van Welzijn een werkgroep werd opgestart
ingevolge de saneringsoperatie met betrekking tot
de permanente campingbewoning. In het kader van
het sociaal huurbesluit werd aan de permanente
campingbewoners voorrang verleend met het oog
op een sociale woning. Er werd de minister door
burgemeesters gesignaleerd dat de plaats van cam-
pingbewoners die de camping verlaten wordt inge-
nomen door anderen. Hier moeten de burgemees-
ters dringend optreden, zoniet wordt dat de weg
om prioritair in aanmerking te komen voor een so-
ciale woning.

Wat de serviceflats betreft, meldt de minister dat
die problematiek wordt onderzocht in samenwer-
king met de minister van Welzijn. Vandaag kunnen
er daarover nog geen resultaten worden voorge-
legd. Als men de sectoren welzijn en huisvesting bij
elkaar brengt, moet het wel mogelijk zijn om ver-
nieuwende projecten te ontwikkelen.

Wetenschappelijk onderzoek

Verwijzend naar de hoorzittingen in het kader van
het voorstel van resolutie betreffende de behoefte
aan betaalbare bouwgronden en woningen, merkt
mevrouw Ann De Martelaer op dat er nood is aan
meer wetenschappelijk onderzoek om het huisves-
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tingsbeleid beter te onderbouwen. Zij vraagt dat de
minister zou inspelen op die nood.

De minister antwoordt dat er momenteel een on-
derzoek lopende is naar het woningenbestand, de
huurders, de kandidaten op de wachtlijsten en de
doelgroepen. De resultaten daarvan zullen in de
loop van volgend jaar beschikbaar zijn.

Inventaris van leegstand en verkrotting

De heer Mark Van der Poorten vraagt of alle ge-
meenten hieraan meewerken en of men zal optre-
den tegenover de gemeenten die dat niet doen. Hij
wijst erop dat heel wat gemeenten bereidwillig
meewerken met dit initiatief, maar dat er ook spra-
ke is van achterstallige trekkingsrechten. Verder
stelt hij dat de gemeenten waar de leegstands-
heffing werd ingevoerd daarvoor politiek zeker
niet beloond werden bij de laatste gemeenteraads-
verkiezingen. Als die gemeenten dan nog moeten
wachten op hun trekkingsrechten, is het logisch dat
die overwegen om af te haken.

De minister antwoordt dat het tijdig doorstorten
van trekkingsrechten valt onder de verantwoorde-
lijkheid van ABAFIM en de minister van Finan-
ciën. Hij is wel bereid om de commissieleden gede-
tailleerde informatie per gemeente te bezorgen in-
zake de leegstandsinventaris en –heffing.

Vlabinvest

Mevrouw Hilde De Lobel vraagt naar de stand van
zaken met betrekking tot het aangekondigde de-
cretaal initiatief inzake Vlabinvest.

De minister antwoordt dat hij pas recent een beslis-
sing heeft genomen over het decretaal initiatief in-
zake Vlabinvest. Hij is alleszins verontrust over de
traagheid waarmee Vlabinvest momenteel vordert.
Men moet van Vlabinvest een veel slagkrachtiger
instrument maken. Een omschakeling naar een NV
van publiek recht moet hieraan tegemoetkomen.

Recht van voorkoop

Mevrouw Veerle Heeren vraagt naar de positieve of
negatieve ervaringen met dit beleidsinstrument. Zij

heeft de indruk dat het recht van voorkoop aan-
vankelijk weinig succes had. Intussen is echter het
budget verhoogd en zijn ook de prijzen gestegen.
Maken de SHM’s goed gebruik van dit beleidsin-
strument ?

De minister stelt dat het hier gaat om een heel re-
cent beleidsinstrument. Het is dan ook normaal dat
het recht van voorkoop nog niet op kruissnelheid
aangewend wordt. Het begint pas nu bij de ge-
meenten en de SHM’s door te dringen dat ze met
het recht van voorkoop over een sterk instrument
beschikken. In het eerste jaar werd er inderdaad
weinig gebruik van gemaakt. Bij sommigen rees
dan ook de vraag of de administratieve en andere
formaliteiten wel in verhouding stonden tot de
voordelen die men er uit kon putten. De minister
heeft de indruk dat er recent een gunstiger evolutie
is. De administratie zal nog eind dit jaar een evalu-
atie voorleggen over het gebruik van het recht van
voorkoop. Overigens is in het besluit van de
Vlaamse regering van 25 juli 2000 opgenomen dat
men in de woonvernieuwings- en woningbouwge-
bieden die van een dubbele subsidiëring kunnen
genieten ook aanspraak kan maken op een extra
impuls inzake het recht van voorkoop. De eerste
aanvragen in dat kader zijn reeds binnen. Een
echte evaluatie van het recht van voorkoop zal
daarom pas binnen een tweetal jaren worden ver-
richt.

De heer Francis Vermeiren merkt op dat in het re-
geerakkoord een evaluatie van het recht van voor-
koop wordt aangekondigd voor het einde van dit
jaar.

Arrest van de Raad van State 

Mevrouw Veerle Heeren verwijst naar het arrest
van de Raad van State waarin een beslissing van de
vorige minister van Huisvesting, de heer Bert An-
ciaux, met betrekking tot het lidmaatschap van de
Raad van Bestuur van de VHM, wordt vernietigd.
Dit arrest kan echter verdergaande gevolgen heb-
ben, bijvoorbeeld wat de afschaffing van de tege-
moetkoming in de hypothecaire leningslast betreft.
Sommige mensen kunnen zich daardoor benadeeld
voelen en een procedure voor de Raad van State
opstarten.
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III. Indicatieve stemmingen 

Het aan de commissie toegewezen gedeelte van het
ontwerp van decreet houdende de algemene uitga-
venbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 2001 (bevoegdheden van minis-
ter Sauwens – Huisvesting) wordt bij indicatieve
stemming aangenomen met 8 stemmen bij 4 ont-
houdingen.

De verslaggever, De voorzitter,

Herman DE LOOR Jan PENRIS
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